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NOVA PRIDOBITEV V TOZD ELEKTRODE 
V elektrodnem obratu — T O Z D Elektrode je p r i č e l a obratovati 

nova sodobna linija za o p l a s č e n j e elektrod. Ž e l e z a r n a Jesenice — 
TOZD Elektrode se v l e t o š n j e m letu p r i d r u ž u j e vrsti delovnih 
organizcij, k i u s p e š n o z a k l j u č u j e j o leto z novimi sodobnimi napra
vami. V sodelovanju z operativo sektorja novogradenj je bila 
postavljena nova moderna linija za o p l a š č e v a n j e elektrod, na kateri 
se že izvaja preizkusno obratovanje. 

M e d naloge finalizacije naš ih 
proizvodov, n a č r t o v a n e v srednje
ročnem razvojnem programu, sodi 
tudi povečan j e proizvodnje opla-
ščenih elektrod in to v drugi fazi 
rekonstrukcije elektrodnega obrata 

za 7000 ton letno. Za dosego te ko l i 
č ine op la ščen ih elektrod je bi lo po
trebno vzporedno poveča t i proizvod
njo v lečene narezane žice za 4000 
ton letno. Zaradi zadovol j ivih re
zul ta tov proizvodnje z nabavljeno 

LETOS V 11 MESECIH 23 MILIJONOV 
ČISTEGA INOVACIJSKEGA DOHODKA 

V l e t o š n j i h enajstih mesecih so n a š i novatorji z 11 t e h n i č n i m i 
i z b o l j š a v a m i ustvarili 23,247.000,00 din č i s t e g a inovacijskega 
dohodka in prejeli za to 789.000,00 din posebnih nadomestil, kar pred
stavlja 3,4 % od č i s t e g a inovacijskega dohodka. 

V primerjavi z lanskim le tom (12 
mesecev), ko so z 80 t e h n i č n i m i iz
bol jšavami ustvar i l i 20,840.000,00 
dinarjev inovacijskega dohodka in 
prejeli 589.000,00 din osebnih nado
mestil, je to uspeh. N o v a lestvica za 
odmero posebnega nadomestila v 
odvisnosti od letnih koris t i , k i velja 
od 1. novembra letos, je že spodbud
no vpl iva la na porast povp rečnega 
odstotka posebnih nadomesti l v od
visnosti od letne korist i tako, da je 
v mesecu novembru narasel od 2,9 
na 3.4 9f. 

Če primerjamo rezultate množ ič 
ne inventivne dejavnosti zadnjih pe
tih let. lahko ugotovimo, d a n a r a š č a 
število pr iznanih in o b r a č u n a n i h iz
boljšav, inovacijski dohodek, š tevi lo 

opremo v prvi fazi rekonstrukcije in 
tipizacije proizvodnih naprav, je b i la 
tudi sedaj nabavljena glavna opre
ma pri švedski f i rmi E S A B in švi
carski f i rmi O E R L I K O N . Ostalo 
m a n j k a j o č o in p o m o ž n o opremo so 
dobavile d o m a č e delavnice in po
djetja. 

Ce lo tna investicija zajema dva 
dela: pripravo v lečene narezane žice 
in l ini jo za op lasčen je elektrod. 

K O M B I N I R A N A V L E Č N O 
R E Z A L N A L I N I J A ŽICE Z A 

E L E K T R O D E 

L i n i j a se sestoji iz odvijalcev žice, 
varnostnega izk lopnika , lušči lca 
okujine, v lečenega stroja, mokrega 
čist i lca in ravnalno — rezalnega 
stroja. 

G l a v n a dela v lečno rezalne linije 
sta vlečni in ravnalnorezalni stroj, 
k i j u je dobavi la firma » E S A B « . 

(Nadaljevanje na 2. strani) | 

(Nadaljevanje na 3. strani) J 

ČETRTA S E J A 
D S S O Z D 

S L O V E N S K E 
ŽELEZARNE 

Predsednik M i l o š P I Š Č A 
N E C sklicuje č e t r t o sejo de
lavskega sveta S O Z D Slo
venske ž e l e z a r n e v torek, 
26. decembra, tokrat v to
varni verig V E R I G A v L e 
scah. Poleg odobritve za
pisnika zadnje seje in pre
gleda i z v r š e v a n j a sklepov, 
v razpravo predlaga: 

— informacijo o devet
m e s e č n e m poslovanju S O Z D 
S Ž , 

— p o r o č i l o o izvajanju 
samoupravnega sporazuma 
0 temeljih s r e d n j e r o č n e g a 
n a č r t a proizvodnje ter raz
voja S O Z D SŽ 1976-1980, 

— p o r o č i l o o obl ikova
nju in sprejemanju samo
upravnega sporazuma o 
z d r u ž i t v i in vlogi Tehno — 
1 m pesa po z d r u ž i t v i v 
S O Z D S Ž , 

— p o r o č i l o razpisne ko
misije za kolektivni poslo
vodni odbor S O Z D S Ž in 

— ugotovitveni sklep o 
dopolnitvi samoupravnega 
sporazuma o z d r u ž i t v i v 
S O Z D S Ž . 

S E J A 
D E L A V S K E G A 

S V E T A 
ŽELEZARNE 

Predsednik J o ž e U L Č A R 
sklicuje v petek, 29. decem
bra, 14. sejo delavskega 
sveta Ž e l e z a r n e , na kateri 
bodo poleg pregleda skle
pov zadnje seje, ugotovitev, 
imenovanj in p o r o č i l odbo
rov, obravnaval i osrednjo 
t o č k o dnevnega reda — 
plan delovne organizacije 
za leto 1979. 

UREDITEV IN DOPOLNITEV PRAVILNIKOV 
0 DELITVI OSEBNIH DOHODKOV 

Za nami sta 9. kongres Zveze sindikatov Slovenije in 8. kongres 
Zveze sindikatov Jugoslavije. Obravnavala sta š i r o k o paleto proble
mov in interesov delovnega č l o v e k a , pri tem pa predvsem poudarila, 
da so potrebna maksimalna prizadevanja, da bodo z d r u ž e n i delavci 
neposredno o d l o č a l i o celotni d r u ž b e n i reprodukciji. V tem okviru sta 
kongresa namenila veliko pozornost pridobivanju in delitvi sredstev 
za osebne dohodke. Sprejete smernice za to p o d r o č j e so bile kot osno
va za posvet o ureditvi in dopolnitvi pravi lnikov o delitvi osebnih 
dohodkov, ki je bil na Bledu 8. in 9. decembra. 

je interes delavca za doseganje le-teh 
mnogo večji. Praksa je pokazala, da 
so T O Z D , k i so v svoj sistem delitve 
osebnega dohodka vpeljale uč inko
vite elemente spodbujanja, dosegle 
mnogo boljše poslovne rezultate kot 
v obdobju, ko teh elementov še niso 
u p o š t e v a l e pri del i tv i . Seveda v teh 
T O Z D boljši poslovni rezul ta t i omo
gočajo tudi višjo raven osebnih do-
I (Nadaljevanje na 3. strani) | 

Deli tev po delu temelji p reveč na 
nače l ih p rav i čnos t i in vse premalo 
u p o š t e v a nače lo s t imula t ivnos t i . 
Obe načel i pa sta enako pomembni. 
P r a v i č n a delitev po delu je nujna, 
saj smo soc ia l i s t ična d r u ž b a , d r u ž b a 
z enakimi pravicami in d o l ž n o s t m i 
vsakega posameznika. Osebni in 
d r u ž b e n i standard pa lahko poveču
jemo le z vedno bol jš im, produktiv
nejš im delom. Če sistem delitve po 
delu spodbuja k bol jš im dosežkom, 

ZBORI SKDPŠČINE OBČINE 
0 DROŽBENEM PLANU ZA LETO 1979 

Predsedniki zborov s k u p š č i n e o b č i n e Jesenice Janko Burnik , 
Valent in Č r v in V e r a Dulmin prihodnji teden sklicujejo l o č e n e seje, 
in sicer d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a zbora v torek, 26. decembra, zbora zdru
ž e n e g a dela in zbora krajevnih skupnosti pa v č e t r t e k , 28. decembra. 
Poleg o b i č a j n i h t o č k dnevnega reda — potrjevanje zapisnika in pre
gleda i z v r š e v a n j a sklepov zadnje seje ter delegatskih v p r a š a n j , bodo 
delegati v vseh treh zborih obravnavali naslednja v p r a š a n j a : 

N A L O G E Z A I Z V A J A N J E 
D R U Ž B E N E G A P L A N A 

V L E T U 1979 IN A N A L I Z A 
G O S P O D A R J E N J A 

V D E V E T I H M E S E C I H 1978 
Naloge za izvajanje d r u ž b e n e g a 

plana obč ine Jesenice za obdobje 
1976-1980 v letu 1979 izhajajo iz 
smernic sprejetih na sedmi seji ebo-
rov 22. in 23. novembra letos, k i te

meljijo na dogovorjenih nalogah iz 
s r e d n j e r o č n e g a plana obč ine Jese
nice i n na usklajenih p lan ih temelj
n ih nosilcev planiranja v občin i . K e r 
so naloge za naslednje leto obliko
vane na osnovi letos dosežen ih re
zul ta tov, je delegatom p r e d l o ž e n a 
tudi ana l iza gospodarjenja v občini 

| (Nadaljevanje na 7. strani) | 

POPRAVILO MOTORJA V STROJNICI 
VALJARNE STEKEL 

V č e t r t e k , 7. decembra, je bi l v valjarni stekel izveden planirani 
osemurni tedenski remont. Remontna dela so bila izvajana po 
programu del. Na elektromotorju za pogon E generatorske grupe v 
strojnici valjarne stekel so bila izvedena redna preventivna popravila 
na kolektorju. Med 12. in 13. uro so se pr i poizkusnera zagonu E grupe" 
pokazale t e ž a v e . V z d r ž e v a l c i Bele so ugotovili, da je sinhronski motor 
E grupe, m o č i 1250 H P , v okvari . 

V razportni knjigi d e ž u r n e g a v 
Že lezarn i za vzd rževan je je zapisa
no: »15.10 (ura) tov. M a r k e ž iz va
ljarne Be la jav l ja , da je v okvar i 
e lektromotor za stekel in da naj 
poš l jem po tov. Begeša . Prevoz je b i l 
izvršen.« T o v . B e g e š pa v svojem 
poroč i lu navaja: »O okvar i motorja 
sem bil obveščen okrog 15. ure. 
Ogledal sem si motor in do 16. ure 

zbral delavce specialiste oddelka 
DES .« 

T a k š e n n a t a n č e n uvod je po
treben zato, da na tem primeru 
p o k a ž e m o uč inkov i t o s t naše organi
ziranost i v primeru vel ik ih okvar, pa 
tudi zato, da povemo, da delavci 
T O Z D Remontne delavnice vstane-
| (Nadaljevanje na 2. strani) i 

Ob 22. decembru — dnevu 
Jugoslovanske ljudske armade, 
čestitamo vsem pripadnikom 
oboroženih si/ 
in vsem nekdanjim 
partizanom — borcem 
narodnoosvobodilne vojske. 

TUDI POPOLDAN IN PONOČI 
VLIVAMO ŠARŽE 

Nekam nenavadno me je pred dnevi nagovoril sodelavec 
iz T O Z D Jeklarna, ko me je v p r a š a l kaj mislim o tem ali se pri 
nas š a r ž e vlivajo samo dopoldan, ali popoldan in p o n o č i tudi. 
Nekaj č a s a sem ga debelo gledal, ker nisem vedel kaj ima za 
bregom, potem pa sem se le o j u n a č i l in mu odgovoril da ne 
samo to, t e m v e č tudi v nedeljah in praznikih, razen v treh 
n a j v e č j i h praznikih ne. Zadovoljno mi je pokimal in s poseb
nim poudarkom dodal: » V e š le s to razliko, da na delovne dni 
na dopoldanski izmeni š a r ž e vlivamo s kopico strokovnjakov 
s srednjo, v i š j o in visoko š o l o , na ostalih izmenah, v nedeljah 
in praznikih pa v glavnem s p r i u č e n i m i delavci, med katerimi 
mnogi nimajo niti d o k o n č a n e osnovne š o l e , in dobro da jih š e 
i m a m o . « 

N i bilo potrebno dosti p r e m i š l j e v a t i , da ne bi ugotovil 
kam » p e s taco m o l i « . O tem je n a m r e č pred č a s o m v Ž e l e z a r n i 
ž e tekla beseda pa vendarle je vse skupaj nekam zamrlo — 
ostalo je pri starem. K a d r i , k i odgovarjajo za tehnologijo so v 
glavnem ostali i z k l j u č n o na dopoldanskih izmenah in š e to le 

v sistemu prekinjenega delovnega č a s a , to je da delajo pet dni 
in so dva dni prosti, medtem ko ostali delavci delajo po siste
mu neprekinjenega obratovanja. T o pa se seveda ne n a n a š a 
samo na temeljno organizacijo z d r u ž e n e g a dela Jeklarna, 
t e m v e č tudi na ostale proizvodne in v z d r ž e v a l n e temeljne or
ganizacije. 

Problem, ki ga je sodelavec hotel poudariti je nedvomno 
v tem — ali je m o g o č e , da se t e h n o l o š k i proces na 
popoldanski in n o č n i izmeni ter na proste dni, oziroma v ne
deljah in praznikih lahko enako kvalitetno odvija, kakor na 
dopoldanski izmeni, na kateri so prisotni n a j o d g o v o r n e j š i ka
dri za tehnologijo, organizacijo dela in podobno, ko lahko 
vsak trenutek intervenirajo, pomagajo pri r e š e v a n j u eventu
alnega problema in sploh bedijo nad doslednim potekom 
tehnologije, oziroma t e h n o l o š k e g a procesa. Odgovor je 
verjetno zelo preprost n a m r e č , č e se lahko t e h n o l o š k i proces 
enako kvalitetno odvija na popoldanski in n o č n i izmeni ter v 
nedeljah in praznikih, potem je verjetno marsikje teh kadrov 
na dopoldanski izmeni nasploh p r e v e č , č e pa ne, potem pa je 
potrebno te kadre porazdeliti tudi na ostale izmene. Obe 
trditvi, oziroma odgovora je m o g o č e strokovno p r o u č i t i . 

Seveda pa se bo to v p r a š a n j e , k i ga bo nedvomno potrebno 
z a č e t i r e š e v a t i , povezovalo tudi z r e š e v a n j e m ustreznega sti
muliranja teh kadrov, oziroma ustreznim nagrajevanjem po 
delu in rezultatih dela, za kar pa verjetno ne bo t e ž k o najti 
ustreznih meril. Le nekaj r e š e n i h z g r e š e n i h š a r ž ali manj 
zavaljanih trakov i n podobno, bo takoj pokazalo svoje 
u č i n k e , k i pa bi se morali izkazovati v stimulaciji. 

N a č e t e g a v p r a š a n j a n a j b r ž ne bi smeli zanemariti, tem
v e č ga kar najbolj odgovorno pretresti prav sedaj, ko se 
dogovarjamo o planskih nalogah v prihodnjem letu in nji
hovem kar najbolj doslednem in kvalitetnem i z v r š e v a n j u . 

PRIPRAVA ORGANIZACIJE IN VODENJE 
SESTANKA - PROBLEMI IN NALOGE 
N a š e korenite d r u ž b e n o e k o n o m s k e spremembe in samoupravna 

preobrazba imperativno zahtevajo dosledno ter stalno spremljanje 
sistema informacij, javnega komuniciranja in kolektivnega dela, da se 
bodo r e s n i č n o v k l j u č i l a » v s l u ž b o delovnega č l o v e k a in njegovih 
samoupravnih skupnosti, d r u ž b e n i h organov in d r u ž b e n i h organiza
c i j« . (E. Kardelj). I (Nadaljevanje na S. strani) i 



»Veliki rezultati, ki smo jih dosegli, nam dajejo pravico, 
da ugotovimo, da so naše oborožene sile popolnoma priprav
ljene, da, 6» bo treba, uspešno branijo in obranijo našo neod
visnost in svobodo. Vendar moramo tudi v naslednjem ob
dobju izpopolnjevati obstoječe in odkrivati nove, še boljše 
oblike organiziranja oboroženih sil, še naprej posodobljati 
njihovo urjenje in jih v skladu z našimi materialnimi mož
nostmi — ki danes niso več majhne — oskrbovati z najso
dobnejšo opremo in orožjem, izdelanim v glavnem v naših to
varnah.« (Tito na XI. Kongresu Zveze komunistov Jugosla
vije) 

Sedemintridesetletnico rojstva naše armade letos 
proslavljamo v znamenju odločnih naporov delavskega raz
reda, delovnih ljudi in občanov vseh naših narodov in narod
nosti pri uresničevanju dokumentov kongresov zveze 
komunistov, zveze sindikata in zveze socialistične mladine 
pri poglabljanju in krepitvi ter kvalitetnem izboljševanju soci
alističnega samoupravljanja — podružbljanju vseh družbenih 
dejavnosti, uveljavljanju politike neuvrščenosti in krepitve 
ugleda naše domovine v svetu. Ta zgodovinski datum — 
22. december 1941 — nas spominja na ustvarjanje naših 
oboroženih sil in vojaških spretnosti, na samopremagovanje 
in samožrtvovanje borcev in enot narodnoosvobodilne vojske 
in socialistične revolucije, ki so pod vodstvom Komunistične 
partije Jugoslavije in tovariša Tita v štiriletni surovi vojni 
izbojevali zmago nad fašizmom. 

Naša revolucionarna ljudska armada je bila ustvarjena 
kot organizirana oborožena sila delavskega razreda in ljud
stva v boju za uresničevanje revolucionarnih socialističnih 
ciljev in nacionalno osvoboditev. Vzniknila je iz ljudstva, iz 
delavcev, kmetov, ljudske inteligence. Naša armada je rasla, 
dozorevala in se izgrajevala v ognju oborožene borbe pod 
najtežjimi pogoji. Oboroževala se je z odvzemanjem orožja 
sovražniku, oskrbovala z neposredno pomočjo in podporo 
ljudstva, usposabljala kader v bojih. V boju je gradila in 
oblikovala svojo izvirno revolucionarno taktiko in strategijo. 
O nastajanju, rasti in razvoju naše Jugoslovanske ljudske 
armade je tovariš Tito dejal: 

»Naša armada se je začela ustvarjati na poseben način, 
ne v kabinetih, ne z dekreti, ne z velikimi finančnimi sredstvi, 
ne z velikimi vojaškimi strokovnjaki, teoretiki, temveč se je 
ustvarjala iz navadnega človeka, navadnega kmeta, navad
nega delavca, iz navadnega pravega ljudskega intelektualca, 
iz navadne inteligence. Nastajati je začela v najtežjih dneh 
nase zgodovine, v 1941. letu. Ljudje, ki so postali tako rekoč 
temelj te nase armade, so prišli od plugov, iz tovarn, iz 
šolskih klopi. Ravno v tem je moč te armade, ker je od prvih 
dni nastajala iz takih ljudi. Ti ljudje niso bili samo navadni 
vojaki, temveč podoficirji, oficirji, vse do mjvišjih. Tudi jaz 
sem bil delavec.« 

ARMADA REVOLUCIONARNE 
KONTINUITETE 

Naša armada je resnično zrasla iz kovačnice bratstva in 
enotnosti, iz šote enakopravnih narodov in narodnosti. 
Razvijala se je kot oboroženi del naroda, naroda ki sam v 
celoti predstavlja splošno ljudsko obrambo, in iz leta v leto 
postajala številnejša, močnejša in modernejša. Razredno 
socialna homogenost in nacionalna enakopravnost sta bila 
temelj, na katerem so sloneli tovariški odnosi, močna in 
zavestna disciplina, visoka borbena morala, entuziazem, 
hrabrost, iniciativa, samopremagovanje in samoodpovedo-
vanje ter odločnost. Pogumno in spretno vodena, pod vod
stvom komunistične partije in tovariša Tita, je iz prvih parti
zanskih odredov z 80.000 borcev leta 1941, do konca vojne 
prerasla v masovno, čvrsto armado z 800.000 borci. V 
štiriletnem boju se je borila in nase vezala od 500 do 
650.000 sovražnih vojakov. Sovražnim silam je na vseh 
področjih naše države prizadejala ogromne izgube. 

Statistiki so izračunali, da je imel sovražnik na našem 
ozemlju v drugi svetovni vojni čez milijon padlih in ranjenih. 
Za zmago nad okupatorji in domačimi izdajalci je svoja 
življenja darovalo 305.000 borcev. V drugi svetovni vojni je 
bil skupni krvni davek — 1.700.000 Jugoslovanov, okrog 
3,5 milijona pa jih je bilo v ujetniških in koncentracijskih 
taboriščih. Tako je v minuli vojni vsak tretji Jugoslovan 
žrtvoval svoje življenje, med njimi tričetrtine predvojnih 
članov Komunistične partije Jugoslavije ali 50.000. 

Po osvoboditvi je naša armada stopala v korak z našim 
splošnim razvojem in napredkom. Naši delovni ljudje so, ne 
glede na težave pri obnovi in izgradnji domovine, stalno od
vajali potrebna materialna sredstva za krepitev in moderniza
cijo armade, ki je izhajala iz zahtev sodobnega bojevanja in 
napredka vojne tehnike. Skrbno proučevanje fiziognomije in 
značaja sodobne vojne, spoznavanje in obvladovanje sodob
nih borbenih tehničnih sredstev — je stalno naročilo vrhov
nega komandanta maršala Tita ob različnih srečanjih in 
razgovorih s p-ipadniki naših oboroženih sil. Na srečanju z 
gojenci šole rezervnih pešadijskih oficirjev je tovariš Tito med 
drugim • ajal: 

-•Vi; zaostajali ne bomo. Teorija o tem, da se bomo mi v 
eventualni bodoči atomski vojni bojevali po grupah in da se 
ne izplača iti na druga najmodernejša sredstva, ki jih ni 
potrebno nabavljati — ne drži. Mi bomo kombinirali eno in 
drugo kadar bo potrebno. Izkušnje iz naše narodnoosvobo
dilne borbe moramo kombinirati z najnovejšimi znanstvenimi 
dosežki.« 

Pripadniki naših oboroženih sil stalno uresničujejo Ti
tove misli in vlagajo ogromne napore za obvladovanje 
borbene tehnike, za dviganje stopnje usposobljenosti voja
kov, enot in ustanov s tem da izpopolnjujejo organizacijo 
dela, poveljevanja in vodenja. Danes ima naša ljudska 
armada fiziognomijo sodobne, moderne armade. Le-ta v vseh 
treh vidikih — kopenska vojska, vojno letalstvo in vojna 
mornarica — razpolaga x vojno-borbenimi tehničnimi sred
stvi velike strelne in uničevalne moči, z visoko usposob
ljenimi in moralnopolitično zavestnimi kadri, sposobnimi da v 
vsakem času izvršijo najzahtevnejšo vojaško nalogo. Naša 
ljudska armada danes predstavlja sodobno opremljeno oboro
ženo silo sposobno, da se spoprime s katerimikoli silami 
napadalca na vseh operativno strateških področjih jugo
slovanskega borišča. 

Kot ogrodje oboroženih sil splošne ljudske obrambe in 
nosilka aktivne borbe proti agresorju, Jugoslovanska ljudska 
armada predstavlja nerazdružljivi del splošne ljudske 
obrambe in njeno najborbenejšo moč. Z ostalimi strukturami 
splošne ljudske obrambe je naša ljudska armada jamstvo za 
ohranitev svobode, neodvisnosti in socialističnega samo
upravnega razvoja. Svetislav Nikolič 

NOVA PRIDOBITEV V TOZD ELEKTRODE 
| (Nadaljevanje a 1. strani) 

Dvostopenjski vlečni stroj A R -
B O G A - tip Beeline B G 4 vleče 
vroče valjano žico iz debeline 8 do 
6 m m na debelino 6 do 4,5 mm pri 
izstopni hi t rost i 4,7 do 5,4 m na 
sekundo. 

R a v n a l n o rezalni stroj C U R T O za 
rezanje v lečene žice na r eže žico za 
elktrode v količini 815 kg do 1860 kg 
na uro v odvisnosti od debeline 
v lečene žice. 

V s i ostali deli v lečno rezalne 
linije, ko so odvijalci žice, avto
matski varnostni izklopnik, luščilec 
okujine in mokr i čist i lec žice, so b i l i 
izdelani v d o m a č i h podjetjih in 
delavnicah. 

Posebno pomembno je to, da je 
zaradi pomanjkanja deviznih sred
stev T O Z D V z d r ž e v a n j e n a š e žele
zarne u s p e š n o rešila problem luščil-
ca okujine. N a osnovi izkušenj so v 
lastnih delavnicah izdelal i luščilec 
škar je , k i nadkriljujejo izvedbo in 
funkcionalnost uvoženega . 

K o m b i n i r a n a v l e č n o - r e z a l n a l i n i 
ja za rezanje žice je bi la dobavljena 
v mesecu ju l i j u 1978. M o n t a ž o 
stroja in elektro m o n t a ž o so izvedli 
d o m a č i vzdrževa lc i in sodelavci 
T O Z D — Remontne delavnice. 
L i n i j a je v rednem obratovanju od 
29. avgusta letos. Dosežen i rezultat i 
proizvodnje potrjujejo programira
no zmogljivost v l ečno rezalne linije. 

L I N I J A Z A 
O P L A Š Č E V A N J E E L E K T R O D 

N o v a l in i ja za op l a ščevan je elek
trod — imenujemo jo l in i ja 4 — je 
glede na vrsto sklopov naprav iden
t i čna obs to ječ i op la ščeva ln i l in i j i 
š t . 1. S svojimi napravami je vkl ju
č e n a v obs to ječ i sistem pnev
matskega t l a čnega doziranja p r a š k a 
za pripravo mase za op laščevan je . 
P r ip rava mase se izvaja v E I R I C H 
m e š a l n i k u in se dozira potom tre
sočega ž leba na st iskalnico briketov. 
M e š a l n i k ima avtomatsko odpra-
ševa lno napravo. V primerjavi z ob
s to ječ imi op l a ščeva ln imi l in i j ami 
ima ta l in i ja dve s t iskalnic i za 
izdelavo briketov in dve s t iskalnic i 
za op l a ščevan je elektrod. Slednja iz
vedba d o p u š č a s o č a s n o obratovanje 
obeh st iskalnic za op l a ščevan je 
elektrod. 

Namesto ročne vizuelne kontrole 
s red i ščnos t i op laščene elektrode, 
ima l in i ja vgrajeno avtomatsko 
rentgensko kontrolno napravo z av
tomatskim iz ločan jem nekval i te tnih 
elektrod. 

S u š i l n a in ža r i lna peč N I S T E R H 
A M M E R sta na jnove j še izvedbe in 
sta prirejeni za predvideno zmog
ljivost l inije. P rav i lno delovanje 
desetkanalskega k rožnega sistema je 
nadzorovano s fotocelicami. 

P a k i r n a naprava za avtomatsko 
pakiranje elektrod je prirejena 
zmogljivosti s t iskalnicam za opla-
ščenje elektrod in suš i ln i ter žar i ln i 
peči. M a k s i m a l n a zmogljivost pakir-
ne naprave znaša 15 do 18 paketov 
elektrod na minuto. 

N o v a op l a ščeva lna l in i ja nam 
torej zagotavlja ob normalnem ko
riščenju osemurnega delavnika letno 
proizvodnjo 7000 ton. Ce lo tno stroj
no in elektro opremo je dobavila 
šv ica r ska firma O E R I K L O N iz Z u -
richa. R o k dobave opreme je bi l 
zaradi višje sile p r e k o r a č e n za dva 
meseca. S preizkusnim pogonom 
naprav so pričeli 28. novembra, s 
preizkusnim obratovanjem linije pa 
14. decembra. 

D o m a č o opremo in sodelovanje 
pri m o n t a ž i je izvajala E M - H i -
d r o m o n t a ž a Mar ibor , gradbena dela 
S G P Gradbinec in e l e k t r o m o n t a ž n a 
dela ter vodovodno instalacijska 
dela T O Z D Vzdrževan je Že leza rne . 
P r i m o n t a ž i je sodeloval tudi mon
t ažn i oddelek - T O Z D Remontne 
delavnice. Z a popolno d o k o n č a n j e 
projekta bo potrebno izvesti še 
razna m a n j š a dopolni lna dela in 
dela za zašč i to Hrlnvcrv 

S to novo op l a ščeva lno l ini jo za 
elektrode stopa T O Z D Elektrode v 
novo leto z dodatnimi nalogami in 
obveznostmi. Zagotovi t i mora upra
v ičenos t te sorazmerno drage in
vesticije in posvetiti vso skrb njeni 
ekonomski izkor iščenost i . N o v a l i 
nija je s svoj imi napravami zadnji 
dosežek sodobne tehnike in se 
uvršča med estetsko in prostorsko 
postavljene na j lepše naprave v naši 
že lezarn i . Sodobna tehnika pa po
gojuje tudi dodatne napore sode
lavcev T O Z D V z d r ž e v a n j e , to so 
redni pregledi in nadzor pravilnega 
delovanja. 

P o zak l jučku moram poudariti 
izredno sodelovanje med č lan i sku
pine za izvedbo investicijskega pro
grama in T O Z D Elektrode, kakor 
tudi razumevanje in sodelovanje 
T O Z D Remontne delavnice in 
V z d r ž e v a n j e Že leza rne pri uspešnem 
odpravljanju raz l ičnih problemov 
med gradnjo. Skupna t ežn ja za 
uspešno in č imh i t r e j šo usposobitev 
op laščeva lne linije je bi la s tem 
ure sn i čena in izvedena. 

A n t o n Tepina 

PRVA KONFERENCA ZVEZE 
IZNAJDITELJEV IN AVTORJEV 

TEHNIČNIH IZBOLJŠAV JUGOSLAVIJE 
V torek, 12. decembra, je bila v Beogradu prva delovna konferen

ca Zveze iznajditeljev in avtorjev t e h n i č n i h i z b o l j š a v Jugoslavije 
( S P A T U J ) . Iz p o r o č i l a predsedstva je bilo razvidno celotno delo, 
opravljeno po č e t r t i s k u p š č i n i , k i je bila v mesecu marcu 1977 v Skop
ju. Predsedstvo zveze se je sestalo v tem obdobju petkrat in sprejelo 
v e č pomembnih sklepov v okviru svoje pristojnosti. 

Predsedstvo se je predvsem anga
žiralo na naslednjih nalogah: Vzpo
stavitev popolnejšega sodelovanja in 
koordinacije z repub l i šk imi in po
kraj inskimi organizacijami v priza
devanju za odpravo zaprtosti v last
ne probleme. Razen jasnega s ta l i šča 
o potrebi večje povezanosti in preto
ku informacij o akt ivnost i republi
ških in pokraj inskih organizacij , gla
silo zveze iznajditelja Jugoslavije še 
vedno ni dobilo ustrezne vsebine v 
smislu pretoka informacij . G lavn i 
vzroki za io so v nespremenjenih 
odnosih nekaterih republ i šk ih in po
kraj inskih zvez. 

Ugotavljajo, da v nekaterih repu
bl ikah niso dovolj upoš t eva l i dele
gatskega nače la in še niso dosegli 
povezanosti z d r u ž b e n o p o l i t i č n i m i 
d r u š t v e n i m i in drugimi organizaci
j a m i . 

Druga važna naloga predsedstva 
je bi la usposabljanje notranje orga-

POPRAVILO MOTORJA 
V STROJNICI VALJARNE STEKEL 

| (Nadaljevanje a 1. strani) 
mo od kosi la , če je zaradi okvar 
ogrožena proizvodnja a l i varnost 
dela v Železarn i . 

Ob 20.15 zvečer je b i l motor 
demontiran in rotor izgrajen ter 
izvedena groba defektacija. E n a 
tul java šes tpo lnega rotorja je bi la 
p r ežgana . 

Zaradi poučenos t i ter zaradi tega, 
da lahko vsak presoja o obsegu 
opravljenega dela na rotorju motor
ja , k i tehta okrog 3.000 kp in je na 
osi, dolgi 2.800 mm, navajam glavne 
faze dela: 

— nakladanje in transport na Je
senice v delavnico e lek t r i čn ih 
strojev, 

— e l ek t r i čne meritve za lokal iza-
cijo okvare, meritve so bile izvedene 
na vseh tul javah, 

— d e m o n t a ž a k r a t k o s t i č n i h obro-
čev in zvezdastih vencev, 

— izvlačenje tuljave iz utora, 
— čiščenje rotorja in lakiranje v 

celoti, 
— priprava nove rezervne tulja

ve. 
Naslednj i dan, to je 8. decembra, 

pa so bi la opravljena naslednja dela: 
— Delo na novi tul javi . T u l j a v a 

je rezervna za več motorjev in je bilo 
treba z mer i tvami ugotovit i prave 
p r ik l jučne konce. 

— Zarisovanje pr i t rd i ln ih lukenj 
in druga mehanska dela. 

— Rezervna tuljava je predolga 
in je bila potrebna obdelava v stroj
nih delavnicah na pravo do lž ino . 

— M o n t a ž a nove tuljave na 
rotor. 

— O d l o č e n o je, da se delo dokon
ča in da se rotor ne pošlje na balan-
siranje v Jugoturbino K a r l o v a c . 

— Ob 14.30 je rotor z novo 
tuljavo poslan v strojne delavnice 
na kontrolo geome t r i čne cen t r i čno -
sti in ustrezno pos t ružen je . 

— Ob 17.15 je b i l rotor priprav
ljen za prevoz na Belo. 

— Ob 17.30 do 20.30 je izvedena 
m o n t a ž a rotorja in motorja na 
mesto pogona. 

— D o 21.30 poizkusni zagon in 
kontrola. 

— Ob 12. uri generatorska grupa 
E pripravljena za normalno obrato
vanje. , • 

31 ur po prejemu informacije, da 
je motor v okvari , je b i l elektromo
tor, k i spada med največje v Žele
zarni , usposobljen za obratovanje. 

P r i p o m e m b n e j š i h s t rokovnih od
loč i tvah so sodelovali vodstveni 
delavci T O Z D Remontne delavnice 
in vzdrževa lc i valjarne Be la . G l a v n a 
zasluga za dobro opravljeno delo pa 
gre prav gotovo tov. S tane tu Begeš, 
k i je b i l organizator celotnega 
popravila in tov. F rancu Cve tku , 
delovodju D E S , k i je osebno vodil 
neposredno delo na e l e k t r i č n e m delu 
popravila . Še posebej pa zas luži jo 
priznanje specialisti za popravila 
e l ek t r i čn ih strojev, tovar i š i Bernard 
Bra t i na , D a n i A r č o n , Teodor G r a -
car, R a d k o Gartner , J o ž e M l a k a r 
in F ranc P o t o č n i k , k i so delal i iz
menoma neprekinjeno od z a č e t k a 
popravi la do uspešnega poizkusnega 
zagona. 

N i m a m o navade pisati o svojem 
delu. T o pot smo to s tor i l i zaradi 
govoric, da se dela nismo lo t i l i 
dovolj zavzeto. 

Vodja T O Z D R D 
Mi ros l av N o č 

nizacijske strukture, v skladu z no
v i m s ta tu tom in pooblast i l i četr te 
seje skupšč ine . P r i tem so predvsem 
miš l jena v p r a š a n j a poslovanja, nove 
registracije, f inančn ih in prostorskih 
v p r a š a n j , uvajanja znaka zveze, iz
delava č lansk ih knjižic in formira
nju s ta lnih delovnih teles. 

K o t stalna delovna telesa v zvezi 
so: odbor za mednarodno sodelova
nje, odbor za normativno regulira
nje, odbor za ljudsko obrambo in 
odbor za izvajanje d r u ž b e n e samo
zašči te . 

E n a izmed glavnih dejavnosti je 
vsekakor sodelovanje pr i pripravi 
dokumentov za raz l ične kongrese, 
med drugim tudi za X I . kongres Z K J 
Ze pred razpravo o kongresnih doku
ment ih je zveza skupaj z zveznim 
koordinaci jskim odborom za inova
cije in zveznim zavodom za patente, 
pr ipravi la gradivo pod naslovom 
A k t u a l n i problemi razvoja tehnolo
ških inovacij . Ob dnevu kovinarjev 
Jugoslavije je zveza organizirala 
razstavo »inovaci je kovinarjev v Ju
goslaviji« in pripravi la razgovor za 
okroglo mizo na temo A k t i v n i pro
blemi razvoja iznajditeljstva. 

N a prvi konferenci v razpravi na 
podana poroči la je sodelovalo enajst 
udeležencev. 

P rva konferenca je imela delno 
tudi s lavnostni z n a č a j , saj so bila 
prv ič podeljena priznanja z zlato 
z n a č k o zveze. P rvo priznanje je pre
jel predsednik republike t o v a r i š Ti to 
poleg njega pa še Edva rd Kardel j . 
M i k a Spil jak, inž. Boškovič in int. 
Gale . 

Konferenca je potrdi la tudi pro
gram za mednarodno sodelovanje in 
predlog f inančnega n a č r t a za leto 
1979. 

N a konferenci je v razpravi sode
loval tudi M i k a Spil jak, predsednik 
Zveze sindikatov Jugoslavije, ki je 
med drugim dejal, da bodo sindikati 
povsod podpiral i inovacijsko dejav
nost in ustvarjali ustrezne pogoje za 
uveljavljanje t e h n i č n i h inovacij. 
Poudar i l je tudi, da je dohodek pri
dobljen na osnovi rezultatov tehnič
nih inovacij enak osebnemu dohod
ku in ga je potrebno u p o š t e v a t i tudi 
pri odmeri pokojnine. Deja l je, da 
imamo v Jugoslavi j i dovolj možnos t i 
in pogojev za razvoj t e h n i č n i h ino
vacij . D e l a t i moramo na tem, da bo 
sleherni proizvajalec postal člen v 
verigi t e h n i č n i h inovacij . Sindikat i 
pa morajo vzeti to kot svojo nalogo. 

Stane Torka r 

Sinhronski motor E grupe v strojnici 
stekel 

I Z P O L N J E N 
L E T N I P L A N 

V nedeljo, 17. decembra, 
so delavci a d j u s t a ž e blu-
ming, oddelka T O Z D V a -
ljarna b l u m i n g - š t e k e l , iz
polnili svoj letni plan, k i je 
z n a š a l 262.100 ton. Že na
slednji dan, 18. decembra, 
so se j im p r i d r u ž i l i š e sode
lavci a d j u s t a ž e Javorn ik , 
prav tako oddelek T O Z D 
Valjarna b l u m i n g - š t e k e l , z 
32.400 tonami letnega pla
na. 

Sodelavcem obeh adju-
s t a ž č e s t i t a m o k d o s e ž e n e 
mu delovnemu uspehu in 
ž e l i m o , da bi imeli č i m v e č 
posnemalcev. 



UREDITEV IN DOPOLNITEV PRAVILNIKOV O DELITVI 
OSERNIH DOHODKOV 

(nadaljevanje s 1. strani} 
hodkov, poveču je jo mater ialno 
osnovo poslovanja in s tem ustvarja
jo pogoje za u s p e š n o poslovanje v 
bodoče in m o ž n o s t pridobivanja več
jega dela osebnega dohodka iz minu
lega dela. 

Dohodek T O Z D je treba razpore
jati enkratno in hkratno, kar pome
ni, da se tudi stopnje participacije 
n a dohodku T O Z D določi jo pred 
sprejemom gospodarskega piana 
TOZD in veljajo vse leto. P o v e č a n j a 
v letu niso dopustna. Zato pa je po
trebno, da organizacije, k i par t ic ipi -
rajo na dohodku T O Z D , p r a v o č a s n o 
podajo d o k o n č e n program dela za 
plansko obdobje. Če delavci ugoto
vijo, da program presega m o ž n o s t f i 
nanciranja, morajo kor i s tn ik i sred
stev z m a n j š a t i obseg programa. S 
pravilniki b i morale T O Z D določi t i , 
do kdaj morajo pred lož i t i svoje pro
grame dela samoupravne interesne 
skupnosti, d r u ž b e n o p o l i t i č n e skup
nosti in drugi kor i s tn ik i sredstev 
skupnega dohodka. V primeru ka -
snitve programov je T Ó Z D do lžna 
odvajati kor is tn ikom sredstva le v 
višini predhodnega leta. Le tako 
bomo vsi delavci lahko odločal i o de
litvi rezultatov svojega dela. 

St imuliranje doseganja izjemnega 
dohodka je v T O Z D premalo prisot
no, zato delavci niso dovolj zaintere
sirani za iskanje m o ž n o s t i pridobiva
nja izjemnega dohodka, kar posred
no predstavlja gospodarsko škodo. 
Področje s t imul i ranja izjemnega do
hodka je primerno urejati na ravni 
grupacije, da ne bi pr iš lo do preveli
kega prelivanja kadrov iz ene delov
ne organizacije v drugo. N a š a grupa-
cija je to področ je premalo obdelala, 
prav tako pa se nismo nič potrudi l i 
tudi železarj i . 

Za jamčeni osebni dohodek je po
trebno v večini pravi ln ikov T O Z D in 
delovnih skupnosti bolje obdelati 
kot je b i l doslej. T e ž k o je najt i v Slo
veniji pravi ln ik o de l i tv i sredstev za 
osebni dohodek, k i b i vseboval živ
ljenjsko obdelano problematiko za
jamčenega osebnega dohodka. Po
trebno je ugotovi t i predvsem nor
malno viš ino z a j a m č e n e g a osebnega 
dohodka za T O Z D in opredelit i zne
sek sredstev, k i j i h bomo zbira l i kot 
rezervo, da bomo v primeru nastopa 
»krize« lahko izplačeval i osebne 
dohodke v višjih zneskih kot je dolo
čeno z zakonom. E n a k o pomembno 
pa je tudi določi lo , da je višina za
jamčenega osebnega dohodka tudi 
odvisna od delovnega prispevka po
sameznika. Mogoče je to še večjega 
pomena kot v obdobju normalnega 
poslovanja, saj lahko k r i t i č n o stanje 
odpravimo le z i z jemnimi napori — 
le-te pa je potrebno ustrezno nagra
diti. Z a j a m č e n i osebni dohodek po
sebno zas lužn ih in pr izadevnih je 

USPEL IZLET 
V KROPO 

Delovna skupina P o t o č 
nik iz martinarne je tudi 
letos v okviru svoje osnov
ne organizacije sindikata 
uvedla izlet in sicer v 
Kropo na ogled tovarne 
Plamen, k i je ena izmed 
delovnih organizacij S O Z D 
Slovenske ž e l e z a r n e . 

Z Jesenic smo se odpeljali 
s svojimi vozili , ker je bilo 
to p r i k l a d n e j š e in ceneje. 
Zbrali smo se pred vratar
jem v tovarni, kjer nas je 
prevzel obratovodja, ki nam 
je bil za v o d i č a . Ogledali 
smo si celoten potek izdela
ve matice in vijaka. Imajo 
u v o ž e n e stroje, predvsem iz 
vzhodnih d r ž a v , prav tako 
u v a ž a j o tudi del v l o ž k a — 
ž ice , ker d o m a č a proizvod
nja š e ne izdeluje nekaterih 
kvalitet, k i j ih potrebujejo. 

Po ogledu so nas povabili 
v sejno sobo. S t o v a r i š i c o 
predsednico sindikata in 
t o v a r i š e m obratovodjem 
smo imeli k r a j š i razgovor. 
Tudi pr i njih se s r e č u j e j o s 
podobnimi t e ž a v a m i kot pri 
nas. Premalo je zanimanja 
za delo na kulturnem pod
ročju . Otepajo se tudi s 
stanovanjsko stisko. Po
udarili so, da si ž e l i j o v e č 
takih s r e č a n j z delavci 
ostalih delovnih organiza
cij, oziroma T O Z D . 

Pokloni l i so nam tudi 
spominske z n a č k e . Zelo 
smo bili zadovoljni in pre-
s e n e č n i nad prijaznim spre
jemom, za kar se vodstvu 
sindikata Plamena in tova
rišu obratovodju n a j l e p š e 
zahvaljujemo. 

Menimo, da so taki izleti 
koristni in ž e l i m o , da bi 
lahko v e č k r a t obiskali de
lavce drugih delovnih orga
nizacij S O Z D Slovenske ž e 
lezarne, si ogledali njihovo 
delo in si izmenjali i z k u š 
nje. S. T . 

lahko celo večji od tistega, k i so ga 
prejemali v normaln ih pogojih po
slovanja. 

Ugotavljanje sestavljenosti dela 
še mnogokje ni s i s t e m a t i č n o urejeno 
in je seveda pomanjkl j ivo tudi vred
notenje del. Metodologi ja za ugo
tavljanje sestavljenosti dela in vred
notenje del mora b i t i sestavni del 
p rav i ln ika o del i tv i osebnih dohod
kov, medtem ko je razvid del ele
ment plana temeljne organizacije al i 
delovne skupnosti . R a z v i d del je 
predvsem osnova plana kadrov. Po
leg naziva in opisa delovnih nalog 
ter potrebnega psihofizičnega profila 
izvajalca del je normat iv porabe 
časa v planskem obdobju bistvena 
sestavina razvida del. 

Delo dobi svojo vrednost šele, ko 
je opravljeno. N a č e l o delitve po delu 
zahteva, da nagradimo delavca po 
njegovem dejanskem delovnem pri
spevku in ne po pripravljenosti za 
delo. Pripravljenost za delo je le 
eden od pogojev za izvajanje dela. 
Sedanja merila delitve po delu pa še 
cesto omogoča jo nagrajevanje mimo 
delovnega prispevka — nagrajevanje 
priznane kvalif ikacije ne glede na 
delovne rezultate. 

Večjo zavzetost za gospodarjenje 
s sredstvi d r u ž b e n e reprodukcije 
bomo dosegli z uvajanjem minulega 
dela v sistem delitve po delu. Nagra
jevanje minulega dela navaja k smo
t rne j š im n a l o ž b a m in s tem hi t re j š i 
gospodarski rasti . 

Invent ivna dejavnost je v jugoslo
vanskem merilu vse premalo st imu
l i rana . T e m u pr imerni so tudi rezul
ta t i — inovacije. Š tev i lo inovacij na 
1000 prebivalcev bomo lahko po
makn i l i s predzadnjega mesta v 
E v r o p i le z ustreznim sistemom par
ticipacije iznajditelja zaradi inova
cije, na p o v e č a n e m dohodku. Nepra
vi lno je iznajditelja samo nagradit i 
(nagrada je enkratna st imulacija) , 
ampak mu moramo mimo njegovega 
rednega dela še naprej mater ialno 
pr iznavat i povečan je dohodka zara
di njegovega iznajditel jstva. V Žele

zarni imamo dokaj dober sistem de
li tve O D iz inovacij , vendar nas 
zadeva k r i t i ka , da ga nismo sprejeli 
v okviru samoupravnega sporazuma 
o skupnih osnovah in meri l ih za deli
tev osebnih dohodkov in dela sklada 
skupne porabe. 

T o je le nekaj najbolj pereč ih pro
blemov in smernic za p r a v i č n o in st i
mula t ivno delitev osebnih dohod
kov. A n a l i z a obravnavanih pravi ln i 
kov T O Z D in delovnih skupnosti iz 
raz l i čn ih delovnih organizacij po 
Sloveni j i je pokazala, da so t i pro
blemi v večini pravi ln ikov prisotni . 
M e d 30 p rav i ln ik i ni n i t i enega, k i bi 
v celoti ustrezal smernicam, k i j i h 
daje sindikat. D i n a m i k a na področ ju 
delitve po delu je zelo m o č n a , zato je 
potrebno pravi lnike s tega področ ja 
neprestano dopolnjevati , izboljše
vat i in j i h usklajevati — če se izkaže 
potreba tudi večk ra t letno. Vse pa 
kaže , da bo treba vsaj enkrat letno 
spreminjati in dopolnjevati pravi l 
nike glede na raz l i čnos t nalog, k i j i h 
letno sprejemamo z gospodarskim 
planom. R a f k o peni^~ 

Del kisikarne Sava 

LETOS V 11 MESECIH 23 MILIJ0N0V 
ČISTEGA INOVACIJSKEGA DOHODKA 

Nadljevanje s 1. strani 
sode lu joč ih avtorjev in tudi pov
prečn i odstotek posebnih nadomesti l 

v odvisnosti od le tnih kor is t i , kar je 
razvidno iz spodnje razpredelnice. 

Le to L e t n a korist 
d in 

Posebno nadom. 
din ' % Š t e v . teh. 

izbol jšav 
Š tev i lo 

avtorjev 

1974 8,319.000,00 163.000,00 1,9 42 79 
1975 14,871.000,00 389.000,00 2,6 63 114 
1976 23,716.000,00 565.000,00 2,4 66 110 
1977 20,840.000,00 589.000,00 2,8 80 161 
1978 
11 mes. 23,247.000,00 789.000,00 3,4 91. 167 

Z uvel javi tvi jo dopoln i l samo
upravnega sporazuma o inovaci jah 
se je poveča lo tudi š tev i lo na novo 
pri javl jenih t e h n i č n i h izbol jšav. V 
večini T O Z D so odbori za gospodar
stvo imenoval i posebno komisi jo za 
inovacije, k i bodo v p o m o č novator-
jem pr i uvedbi inovacij in bodo z 
razpisi t e h n i č n i h in t e h n o l o š k i h pro
blemov usmerjale njihovo delo. T e 
komisije so tudi v p o m o č odborom 
za gospodarstvo, saj gradivo o teh
n ičn ih i zbo l j šavah , k i ga pripravi 
oddelek za zašč i to industrijske last
nine, pred sejo dobro pregledajo in 
preverijo. Nudenje p o m o č i pr i izved
bi idej pa je v naš ih T O Z D še vedno 
nezadovoljivo. Ob iča jno gledajo no-
vatorje kot l judi , k i jemljejo denar iz 
osebnih dohodkov T O Z D . N ič ne po
misl i jo, da mora novator z inovacijo 
ustvari t i in dokazat i letno gospodar
sko korist , k i je v povpreč ju 33-krat 
večja kot pa denar, k i ga prejme v 
obl ik i posebnega nadomesti la. T o 
pomeni, da novator v povpreč ju 
prejme 3 f od celotnega čis tega ino
vacijskega dohodka, vse ostalo, to je 
97 %, pa ostane T O Z D . 

Neka te r im ljudem je nemogoče 
dopovedati , da posebna nadomesti la 
ne vplivajo na delitev osebnih do
hodkov v T O Z D , ker se sredstva za 
te namene že predhodno predvidijo 
in izločijo. Nasprotno, vedeti bi mo
ra l i , da razvi ta invent ivna dejavnost 
poveču je skupni prihodek, oziroma 
dohodek in s tem tudi sredstva za 
delitev osebnih dohodkov. Za izpla
č a n a nadomestila se tudi ne o b r a č u 
navajo prispevki, k i so predpisani za 
osebne dohodke. Ob koncu leta se v 
dobro konta osebnih dohodkov bre
meni čist i dohodek za znesek izpla
č a n i h nadomestil za inovacije. 

V nekaterih T O Z D se spotikajo ob 
dejstvo, da naš i novatorj i najprej iz
vedejo inovacijo in jo šele nato pri
javi jo , »če je u spešna« . Nova to r se 
n t ta nač in izogne dolgotrajnemu in 
n a j v e č k r a t n e u s p e š n e m u postopku 
odobritve, oziroma za izdajo dovo
ljenja za uvedbo inovacije. U p o š t e 
va t i je treba tudi to, da je znač i lnos t 
inovaci jskih nalog »nezanes l j ivos t« . 
V nekem znanem a m e r i š k e m podjet
j u so zelo zadovoljni , če j i m uspe 
real iz i ra t i 30 rr inovaci jskih nalog. 
P o drugi s trani pa ugotavljamo, da 
t ežko najdemo primer, ko je bi la ide
ja iz neposredne proizvodnje, oziro
ma T O Z D strokovno obdelana ' v 
profesionalni raziskovalni sferi. 

V s t rokovno obdelavo idej, ozi
roma inven t ivn ih predlogov, bi mo
ral i b i t i vk l jučen i vsi naš i s t rokovni 
oddelki kot so: oddelek analize trga, 
oddelek za razvoj proizvodnje, odde
lek investicijske dokumentacije, od
delek projektive, raziskovalni odde
lek, energetsko gospodarstvo, odde
lek za t e h n i č n e izbol jšave delovnih 
naprav, oddelek operativne izgrad
nje in oddelek za zašč i to industr i j 
ske lastnine. Ugotovl jeno je, da v 
Že lezarn i n i urejen sistem usmerje
nega pretoka od ideje do realizacije 
inovacije. 

Navedeni oddelki so razkropljeni 
v š t i r ih raz l i čn ih sektorjih in v dveh 
T O Z D . Zato je na jb rž vsakomur ja
sno, da je dobra informacijska pove
zava in enotna inovacijska oziroma 
razvojna po l i t ika zelo o t ežkočena , 
kl jub dobri s t rokovni zasedbi oddel
kov, k i razpolagajo s 35 s t rokovnjaki 
z visoko izobrazbo, 19 z višjo in 78 s 
srednjo. N a osnovi te ugotovitve je 
odbor za gospodarstvo pri D S Žele
zarna zadolž i l sektor za ekonomiko 
in organizacijo, da p rouč i tako mno
žično kot profesionalno inovacijsko 
dejavnost in predlaga nujno organi
zacijsko povezanost. 

Inovacijski proces je predvsem 
proces med l judmi in v tem procesu 
je vrsta ovir, k i lahko odloč i lno vpl i 
vajo na u spešnos t celotnega procesa. 
K e r inovacijski proces poteka med 
l judmi , ima znača j informacijskega 
procesa, zato je uč inkov i tos t organi
zacije inovacijskega procesa v vel iki 
meri odvisna od invent ivnost i komu
nikacij v sistemu. Verjetno se bo po
kazala potreba po organiziranju raz
vojnega sektorja, morda celo inže
niringa? Vendar nobena reorganiza
cija ni u spešna , če se izvrši samo s 
s t ruk tu rn imi in formalnimi spre
membami, oziroma samo z oprede
l i tvi jo novih delovnih mest, oddel
kov in njihove pristojnosti . Nos i l c i 
vsake organizacije so predvsem ljud
je, nj ihovi medsebojni odnosi, nj i
hovo vodenje, njihova motiviranost 
i td. Ce ljudje ob reorganizaciji niso 
zainteresirani za pozitivne spre
membe, potem nismo dosegli niče
sar. Vsekakor pa je potrebno stori t i 
nekatere ukrepe, k i bodo inovacijam 
v z d r u ž e n e m delu zagotovil i h i t r e j šo 
rast in s tem povečan dohodek. 

Tone Strajnar 

Del nove linije v TOZD Elektrode 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTI LA KOLEK 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 

D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 25. 
T O R E K - 26.12. 
S R E D A - 27. 12. 
Č E T R T E K - 28. 12. 
P E T E K - 29. 12. 
S O B O T A - 30. 12. 
N E D E L J A - 31. 12. 

D N E V N I : 
12. M E N C I N G E R S T A N E 

S L I V N I K A L O J Z 
I S K R A B R A N E 
T R O N T E L J M A R J A N 
B E R N I K F R A N C 
A R N E Z F R A N C 
P O G A C A R K A R E L 

Telefon d e ž u r n e g a za vzd rževan je v Železarn i je: 
vezni telefon je: 

N a redne delovne dn i dela dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

N O Č N I : 
E R Ž E N S T A N E 
P I K O N J A N E Z 
N O V A K F R A N C 
M A R K E Z V A L E N T I N 
F A L E T I C J A N E Z 
P E Z D I R N I K J O Ž E 
K O S E L J A N T O N 

358 
410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi t a j n i š t v a vzdrževan ja št . 5 v upravni zgradbi 
T O Z D V z d r ž e v a n j e . 

SLUŽBA O B R A T N E A M B U L A N T E 
V dneh od 25. do 30. decembra bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: I. obratna ambulanta dr. med. B r a n i m i r Č e h in II . obratna 

ambulanta — dr. med. Vesna Fur lan-Zidar ; 
popoldan: I I I . obratna ambulanta — dr. med. Ze l imir Cesarec in 

V I . obratna ambulante — dr. med. Vesna Si tar . 
V soboto, 30. decembra, samo dopoldan III . in I V . obratna ambulanta — 

dr. med. Vesna Si tar . 

V zobni ambulant i : 
dopoldan: I. zobna ambulanta — v. den. V i k t o r S t r a ž i š a r , 
popoldan: I I . zobna ambulan ta — dr. stom. A l o j z Smolej . 
V soboto, 30. decembra, samo dopoldan I. zobna ambulanta — v. den. 

V i k t o r S t r a ž i š a r . 
V torek, 26. decembra, in v č e t r t e k , 28. decembra, dodatno za Že leza rno 

od 7. do 13. ure II . zobna ambulanta — dr. stom. A l o j z Smolej in od 13. do 
19. ure I. zobna ambulanta — v. den. V i k t o r S t r a ž i š a r . 

Ordinaci j sk i č a s dopoldan od 6.30 do 13. ure, popoldan od 13. do 19.30. 
V soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

P O P R A V E K O B J A V E 

za proste delovne naloge 

8731 U-4 vodja elektro delavnice 1 oseba 16. ktg. 

Pogoji za opravljanje delovnih nalog: 
V i š j a izobrazba e l e k t r o t e h n i č n e smeri in 8 let delovnih i z k u š e n j v 
stroki. 

Proste delovne naloge so bile objavljene v 47. š tevi lki Zelezarja dne 14. decem
bra 1978. 

R A Z P I S N A K O M I S I J A 
PRI Ž E L E Z A R S K E M I Z O B R A Ž E V A L N E M C E N T R U 
J E S E N I C E O B J A V L J A 

razpis za opravljanje dela in nalog 

ravnatelja strokovnih š o l v ž e l e z a r s k e m i z o b r a ž e v a l n e m centru 
Jesenice. 
Za ravntelja strokovnih š o l je lahko imenovan kdor izpolnjuje s p l o š n e 
pogoje in pogoje za u č i t e l j a srednje š o l e (visoka izobrazba), ima 5 let 
v z g o j n o i z o b r a ž e v a l n e prakse in m o r a l n o - p o l i t i č n e kvalitete ter orga
nizacijske sposobnosti za vodenje in usmerjanje p e d a g o š k e g a dela. 
Mandantna doba je š t i r i leta. 
Rok za prijavo je 15 dni po objavi. 
Kandidati naj p o š l j e j o vlogo in dokazila o sedanjem delu in strokovni 
izobrazbi na naslov: Ž e l e z a r s k i i z o b r a ž e v a l n i center, U l . bratov Ku
pa rj<:• v 2, 64270 Jesenice, komisiji za imenovanje ravnatelja stro
kovnih š o l . 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Remontne delavnice 

1 8 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Predsednik odbora za gospodarstvo pri DS T O Z D R D Zdenko 

C u n d je sklical 18. redno sejo 5. decembra. Obravnaval i so izvajanje 
sklepov p r e j š n j e seje in ugotovili, da so bili vsi i z v r š e n i . Sprejeli so 
p o r o č i l o o rezultatih dela v mesecu oktobru in z a d o l ž i l i odgovorne za 
izvedbo naslednjih nalog do konca leta 1978: 

— do roka opravi t i inventuro 
osnovnih sredstev in n e d o v r š e n e 
proizvodnje ter zalog po skladišč ih , 

— d o k o n č n o uredi t i — šifr irat i 
rezervne dele za žer jave na B e l i , 

— pospeš i t i izgotpvitev skoraj do
k o n č a n i h del in t ekoče o b r a č u n a v a t i 
vsa na roč i l a , 

— uvest i prevent ivne 4 —8-urne 
remonte na vseh žer javih T O Z D 
J e k l a m a , 

— kolavdi ra t i vse d o k o n č a n e in
vesticije v letu 1978, 

— pr ipravi t i p lan proizvodnje in 
dohodka za leto 1979, 

— zagotovit i s s trani T O Z D R D 
p e t p e č n o obratovanje S M peči, pla
nirano obratovanje potisne peči na 
b lumingu in B r o n x ška r i j , 

— zagotovit i s trokovno sodelova
nje pri vtekavanju tretje žile valjar-
ne žice, 

— zgraditi betonsko š a b l o n o za 
obzidavo pokrovov globinske peči. 

Razen tega je odbor zahteval , da 
odgovorne s lužbe predloži jo dodatne 
naloge in opravila, k i j i h bodo moral i 
delavci T O Z D izvajat i zaradi uved
be zemeljskega pl ina. Zlas t i velja to 
za p o d r o č j a instalacije, regulacije 
ipd. 

Nadal je Je odbor sprejel poroči lo 
o kor iščenju sredstev A Z in I V za 
leto 1978, pri č e m e r so nekateri de
legati p r i p o m n i l i , da je nabavna 
s lužba premalo a n g a ž i r a n a pri 
spremljanju dobavnih rokov. 

Odbor je sprejel tudi nekaj predla
ganih sprememb namembnosti že 
odobrenih sredstev za razne nabave, 
sprejel je okvi rn i program I V in A Z 
za leto 1979 ter predlagal strokov
nim s l u ž b a m , da ga vgradijo v f i 
n a n č n i plan dohodka in v program 
zd ruževan j a investicijskih sredstev. 

P r i obravnavanju pregleda preko
rač i tve s t ro škov po odgovornin ose

bah je odbor ugotovil p r e k o r a č i t v e 
v glavnem na osebnih dohodkih, za
šč i tn ih sredstvih in delno na orodju. 
V zvezi s tem je zadolži l nabavno 
s lužbo in S V D , da z dobavitel j i uredi 
v p r a š a n j e kvali tete zašč i tn ih sred
stev predvsem rokavic, čevljev, ka 
kor tudi obleke. 

Sprejeli so tudi p red loženi plan 
remontov za mesec december ter 
naroči l i vsem sodelavcem, da usme

rijo vse sile v to, da bodo remonti 
kval i te tno in v roku izvedeni. 

Nadal je je odbor reševal p rošn jo 
za povrn i tev s t r o š k o v s lužbenega 
potovanja, kakor tudi informacijo o 
sklepih samoupravne delavske kon
trole T O Z D P lavž glede stanja streh 
na p lavž ih ter ugotovil , da so strehe 
popravljene, razen o d t o č n i h žlebov. 

P r i obravnavi osnutka prav i ln ika 
o izvajanju pe r iod i čn ih pregledov 
žer javov oz. dvigal v Že leza rn i je 
imel odbor nanj t r i pripombe. 

Ob koncu je sprejel predlagano 
l ikvidaci jo osnovnih sredstev s pred
logom, da D S na naslednji seji pred
log potrdi. V z e l pa je na znanje tudi 
pohvalo J U B — K e m i č n e industrije 
L jub l j ana za u s p e š n o izdelavo tesnil 
za stroj, na katerem meša jo pigmen
te, k i j i h je izdelal V i k t o r Zan . 

N Z 

8. S E J A O D B O R A 
S A M O U P R A V N E D E L A V S K E K O N T R O L E 

Podpredsednik samoupravne delavske kontrole Stane B u r l a č e n -
ko je sklical 8. redno sejo odbora 6. decembra in v razpravo predlagal: 
izvolitev predsednika in namestnika odbora; analizo sklepov sej 
odbora; obravnavo sklepov sindikalne grupe E R D ; obravnavo vloge 
vodja E R D in obravnava ter sprejem p o r o č i l a o delu odbora samo
upravne delavske kontrole z oceno stanja v T O Z D R D . 

K e r je dosedanji predsednik samo
upravne delavske kontrole prevzel 
delovne naloge v drugi delovni orga
nizacij i , so navzoč i delegati i zvo l i l i 
za predsednika odbora Staneta 
B u r l a č e n k a in za njegovega namest
nika J o ž a Stareta. 

A n a l i z o izvajanja sklepov prejš
nj ih sej je podal vodja T O Z D v pisni 
obl ik i . V anal iz i je navedel potek pri
pravi za popis del in nalog ter po
jasni l , da je pravi lnik o del i tv i oseb
n ih dohodkov zadnji v verigi samo
upravnega sporazumevanja in dogo
varjanja o del i tv i sredstev za osebne 
dohodke, zato ni samoupravnih 
aktov, k i bi se moral i njemu podre
d i t i , pač pa je ta pravi lnik moral b i t i 
usklajen z zakoni in sporazumi 
iznad njega. T e h n i č n o usklajevanje 
dokumentacije za izvajanje tega 
pravi ln ika za T O Z D je v teku. 

TOZD Elektrode 

1 7. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Odbor za gospodarstvo T O Z D Elektrode je imel ob koncu novem

bra 17. redno sejo, ki jo je vodil predsednik Franc Terseglav. Najprej 
so pregledali i z v r š e v a n j e sklepov zadnje seje in ugotovili, da so vsi 
sklepi i z v r š e n i . 

Obravnaval i so proizvodne rezul
tate za mesec oktober, iz katerih je 
bilo razvidno, da je b i l skupni plan 
T O Z D dosežen s 113,7%. P l a n opla-
ščenih elektrod je b i l presežen za 
4,7 %, plan VP-žice za 2,4 % in le pr i 
t a l j t n i h p r a š k i h in ogn jevzdržn ih 
material ih n i bi la dosežena plani
rana kol ič ina . Obrat v mesecu okto
bru tr i dn i n i obratoval zaradi po
manjkanja vodnega stekla. Proiz
vodnja je bi la nadoknadena z noč
n im delom in z delom v prostih sobo
tah. Iz teh razlogov je bi la storilnost 
v oktobru za 1,6% nižja od povpreč
ne stori lnosti leta 1977. 

P l a n prodaje za oktober je bi l do
sežen. Real iz i rane so bile tudi plani
rane kol ičine izvoza. 

Po t rd i l i so predlog operativnega 
plana za mesec december, in sicer 

— op laščen ih elektrod 1300 ton, 
— V P ž i c e 135 ton, 
— taljenih p raškov 75 ton, 
— ognjevzdržn . mater. 370 ton. 
Imenovali so komisijo za inventiv

no dejavnost v T O Z D , in sicer M a r 
j an U l č a r — predsednik in č l ana 
F ran Terseglav in V i k t o r K o k o š a r . 

Obravnava l i so t e h n i č n o izboljša
vo avtorja S i l va B r a d a š k j a , k i je v 
sodelovanju z E d o m VahČičem iz 
R T A predelal vezje panela na avto
matski dozi rni napravi in odobri l i 
izplačilo enkratne nagrade v znesku 
3000 din. 

Odbor je zadolžil vodstvo T O Z D 
in predlagatelja, da do prihodnje 
seje pripravi predlog za premiranje 
delavcev pri zbiranju in predelavi 
elektrodne mase na op la ščeva ln ih 
l in i jah. M . S. 

Poudar i l je, da je na osnovi anal i 
ze, k i jo je izdeloval o kor i ščen ju 
z d r u ž e n i h sredstev za skupne na lož
be na osnovi zagotovil , ugotovi l , da 
se z d r u ž e n a sredstva uporabljajo v 
dogovorjene namene. T u d i sklad 
skupne porabe se uporablja skladno 
s sporazumi in p rav i ln ik i . Poda l je 
tudi obvestilo o sodnih postopkih, k i 
so ta ča s vodeni v T O Z D oz. izvrše
vanje sprejetih ukrepov. N a osnovi 
zahteve sindikalne grupe E R D za 
uveljavitev beneficirane delovne 
dobe za E Ž O je b i l predlog posredo
van v reševan je komisi j i za do loča
nje delovnih mest s p o v e č a n o zava
rovalno dobo. 

Z a realiziranje problematike s sej 
s amoupravn ih delovnih skupin in 
in formi ran ja o ukrep ih je samo
upravna delavska kontrola ugoto
vi la , da bi moral i vse zapisnike naj
prej d o b i t i obratovodje in nanje 
odgovorit i , le v pr imeru, ko je pro
blem širšega znača ja , naj bi na te 
zapisnike odgovarjal vodja T O Z D 
ali predsednik D S . 

Odbor je sprejel poroč i lo o delu 
samoupravne delavske kontrole, k i 
ga je podal dosedanji predsednik 
samoupravne delavske kontrole ter 
ugotovil , da je delo v T O Z D normal
no in nanj niso imel i pripomb. Odbor 
p r iporoča , da se pripombe vodstva 
T O Z D na metodologijo o popisu del 
i n nalog u p o š t e v a j o pri d o k o n č n i 
izdelavi . 

Obravnava l i so tudi pismo samo
upravne delavske kontrole T O Z D 
P lavž , v katerem se p r i t ožu je jo glede 
neurejenih streh na obeh p lavž ih ter 
neurejenega bivaka. Ugotovl jeno je 
bi lo, da so strehe urejene, zato so b i l i 
mnenja, da naj dostavijo n a t a n č n o 
dokumentarno obraz lož i t ev , da bi 
b i la m o ž n a obravnava odgovornosti 
delavcev T O Z D R D za tako stanje. 

2 2 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
Delavsi svet T O Z D Elektrode je imel 7. decembra 22. sejo, ki jo je 

vodil predsednik Janez K o s m a č . Sprejeli so p o r o č i l o o i z v r š e v a n j u 
sklepov zadnje seje z ugotovitvijo, da so vsi sklepi i z v r š e n i , le sklep, 
ki se n a n a š a na dovoljenje za o b č a s n o n o č n o delo ž e n s k , je v postop
ku. 

P o t r d i l i so predlog samouprav
nega sporazuma o z d r u ž e v a n j u sred
stev rezerv č l a n i c interne banke 
S O Z D SŽ v p red loženem besedilu. 

O b r a v n a v a l i so gibanje osebnih 
dohodkov v Železarni ter predlog za 
uskladitev in poravnavo O D in spre
je l i naslednje sklepe: 

TOZD Kovinoservis 

S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
N a seji delavskega sveta temeljne 

organizacije Kovinoservis , k i jo je 
predsednik Franc Medja skl ical v so
boto, 9. decembra, so obravnavali 
naslednje zadeve: 

1. A n a l i z i r a l i so gibanje osebnega 
dohodka in sklenil i , da se skladno s 
pr iporoč i lom odbora za gospodar
stvo izvede izravnava osebnega do
hodka za prvih deset mesecev le toš
njega leta v višini 55 rr povprečnega 
osebnega dohodka na normalno 
opravljene ure. V kol ikor poslovni 
uspehi v decembru ne bodo doseženi 
v predvideni višini, bodo za ta mesec 
popravil i vrednost točke . 

2. Reva lor iz i ra l i so vrednost os
novnih sredstev skladno z zakonom 
po do ločen ih letnih indeksih cen. 

3. Ugo tov i l i so, da se na razpis 
delovnih nalog r a č u n o v o d j e n i 
pr i javi l ustrezni kandidac, zato so za 
v. d. r a č u n o v o d j e imenoval i Pavlo 
Medja za šest mesecev, s tem da so 
delovne naloge ponovno razpiše jo in 
razpis objavi v tedniku.Zelezar. 

I s t o č a s n o so sedanjemu r a č u n o 
vodju Andreju Jegl iču , k i odhaja v 
drugo delovno organizacijo, izrekl i 
zahvalo. 

4. Sprejeli so dopolni la samo
upravnih sporazumov o temeljih 
planov SIS s pripombo zboru delav
cev temeljne organizacije, da naj se 
presežki za leto 1978 zberejo, na 
podlagi zbranih podatkov pa naj se 
samoupravno odloči, kam je treba ta 
sredstva namenit i . Zbor delavcev 
tudi predlaga, da se v bodoče 
prispevki zbirajo do planiranih, 
potem pa se zbiranje ustavi. 

5. Brez pripomb so sprejeli samo
upravni sporazum o z d r u ž e v a n j u 
sredstev rezerv v S O Z D Slovenske 
že lezarne . 

6. Pred zak l jučkom seje so posta
vi l i naslednja v p r a š a n j a : 

— a l i je S D K obveščena o pregle
du b laga jn iškega poslovanja v letu 
1978? 

— a l i so d r u ž b e n o p o l i t i č n e orga
nizacije že razpravljale o predlogu 
pravi ln ika za M D R ? 

— k a k š n a bo oskrba raznega ma
teriala v decembru? 

M . P . 

— Z o b r a č u n o m za mesec novem
ber se izplača p o r a č u n v iznosu 50 do 
55 % doseženega p o v p r e č n e g a oseb
nega dohodka v prvih desetih mese
cih. 

— P o r a č u n naj se delno razlikuje 
med temeljnimi organizacijami, k i 
so u s p e š n o izpolnjevale d r u ž b e n i 
plan od temeljnih organizacij , k i so 
bile manj uspešne in se izvede v raz
ponu med 50 do 55 %. 

— Za storitvene temeljne organi
zacije in delovne skupnosti naj se 
p o r a č u n izvede v p o v p r e č n e m obse
gu T O Z D , k i je 52,6%. 

— S 1. decembrom 1978 naj se po
veča vrednost o b r a č u n s k i h postavk 
za 5 %. 

Z a delegata T O Z D v krajevni 
skupnosti Dovje — Mojs t r ana so 
imenovali Janeza K o s m a č a . 

P o o b l a s t i l i so M i h a e l a Stojana, 
vodja T O Z D , za podpis samouprav
nega sporazuma o ustanovi tvi skup
nosti proizvajalcev in predelovalcev 
žice Jugoslavije, k i so ga delavci te
mel jn ih organizacij Elektrode, Ži
c a m a in Zebljarna sprejeli z referen
dumom 24. 11. 1978. 

Z a delegata T O Z D Elektrode v 
skupšč ino skupnosti proizvajalcev in 
predelovalcev žice je delavski svet 
imenoval S lavka B i z i l j a . 

Ob sklepu seje so delegati posta-
vih v p r a š a n j e o pomanjklj ivem ogre
vanju proizvodnih hal , k i se ponav
lja vsako leto. Delegat i so tudi 
postavil i v p r a š a n j e in obravnaval i 
problematiko pomanjkanja jek la v 
l e tošn jem in v prihodnjem letu ter 
izglede za zagotovitev jekla oz. žice 
za T O Z D Elektrode. Obraz lož i t ev je 
podal S lavko B i z i l j . M . S . ~ 

Del kisikarne — v ozadju nov konti-liv 

TOZD Valjarna žice in profilov 

2 3 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
23. sejo delavskega sveta T O Z D Valjarna ž i c e in profilov je sklical 

predsednik Franc Divjak v č e t r t e k , 7. decembra. Poleg pregleda skle
pov zadnje seje, ki so bil i , razen sklepa š t . 12, vsi realizirani, je bilo na 
dnevnem redu š e sedem t o č k . 

P o krajš i razpravi so delegati spre
je l i samoupravni sporazum o zdru
ževan ju sredstev rezerv kakor tudi 
poslovnik za delo samoupravnih 
organov in delegacij v temeljnih 
organizacijah Že leza rne ter o refe
rendumu. 

V nadaljevanju seje so delegati 
delavskega sveta imenoval i in po
t rd i l i delegate za krajevne skupno
st i , in sicer v krajevno skupnost J a -
vornik — K o r o š k a Be la je b i l ime
novan A n t o n Drab , v krajevno 
skupnost Bohinjska Be la A n t o n 
K e l b e l in v krajevno skupnost Žirov
nica Dane Knežev ič . Delegat i so b i l i 
seznanjeni tudi s sklepom osnovne 
organizacije sindikata, da je v kra
jevno konferenco S Z D L Javorn ik — 
K o r o š k a Be la imenovan delegat 
M i r k o Zupan. 

Vodja T O Z D Franc R a v n i h a r je 
delegatom obrazloži l sklepe odbora 
za gospodarstvo pri D S Že leza rne 
v zvezi s p o r a č u n o m osebnega do
hodka za leto 1978, k i so j i h soglasno 
p o t r d i l i . Delega t i so sprejeli tudi 

sklep, da se s 1. decembrom poveča 
vrednost postavk za i z račun oseb
nega dohodka za 5 %. 

Ugotov i l i so, da na osnutek samo
upravnega sporazuma o temeljih 
planov S I S za let i 1979- 1980 v raz-
pravi po S D S ni bilo pripomb, zato 
so omenjeni samoupravni sporazum 
sprejeli. 

Č l a n i c a voli lne komisije Milana 
Fi l le je delegatom posredovala re
zultate izida referenduma, na kate
rem je za samoupravni sporazum o 
organizaciji in delu posebne finanč
ne s lužbe glasovalo 85 % vodilnih 
u d e l e ž e n c e v , za dopolnitve samo
upravnega sporazuma o z d r u ž i t « 
v S O Z D Slovenske že leza rne pa 
87,5%. 

Ob koncu seje so delegati sprejeli 
tudi sklep, da S D S obravnavajo 
osnutek prav i ln ika o delovnih raz
merjih najkasneje do 15. decembra 
1978. D o p o l n i l i so tudi inventurno 
komisijo za polizdelke in imenovali 
predsednika in dva č lana . J . B . 

2 0 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
20. r e d n o sejo o d b o r a za g o s p o d a r s t v o p r i D S T O Z D V a l j a r n a žice 

i n p r o f i l o v je s k l i c a l p r e d s e d n i k R o m a n R i ž m a r i č v t o r ek , 5. decem
b r a . 

N a seji so pregledali in sprejeli 
operativni plan za mesec december, 
k i z n a š a za va l jamo žice 9740 ton in 
za va l jamo profilov 2250 ton in bi l i 
mnenja, da je uresničl j iv . 

Nadal je so obravnaval i zvišanje in 
zn ižan je s t ro škov v mesecu oktobru 
in ugotovil i , da ima val jarna žice 
skoraj pet mil i jonov dinarjev zviša
nja, medtem ko ima val jarna profi
lov preko dva mil i jona zn ižan ja 
s t ro škov in da je celotna T O Z D po
slovala v oktobru s 3,021.634,31 di
narja zv išanja s t roškov . 

Obravnaval i so sklepe odbora za 
gospodarstvo pri D S Ž e l e z a r n a in 
soglašal i , da se z o b r a č u n o m za me
sec november izvede p o r a č u n O D po 
predlagani lestvici 50—55% po
vprečnega mesečnega dohodka v de
setih mesecih. V razpravi o gibanju 
osebnih dohodkov so ugotovi l i , da 
zaostajajo za ostal imi panogami in 
da se u p r a v i č e n o l ahko dvignejo 
o b r a č u n s k e postavke za 5%. Oba 
sklepa so predloži l i v potrditev D S 
T O Z D . 

Razprava je tekla tudi o izpolnje
vanju ciljev za doseganje družbene
ga plana v mesecu oktobru. Č l a n i so 
ugotovil i , da je bilo od 16 ciljev, k i so 
b i l i postavljeni, izpolnjeni le št ir je in 
da je od teh izpolni la t r i dnina Drab. 
kar je za dnino pohvalno. Ugotovil i 
pa so tudi , da nobena izmena ni iz
polni la na jvažne j šega delovnega ci
lja to je d r u ž b e n e g a plana. Naročajo 
izmenskim vodjem proizvodnje, da 
do 20. decembra dostavijo problema
tiko slabega doseganja delovnih ci
ljev v mesecu oktobru in novembru 

V nadaljevanju seje je odbor 
obravnaval šest inovacijskih predlo 
gov, pri č e m e r so ugotovili , da so vse 
izbol jšave oziroma inovacije korist 
ne in so skleni l i , da se za ugotovljene 
prihranke in korist i , k i j i h ima na 
podlagi teh inovacij T O Z D , izplača 
predlagane rente oziroma nadome
sti la. Imenoval i so tudi strokovno 
komisijo, k i naj bi v bodoče obravna
vala vse inovacijske predloge in do
k o n č n e od loč i tve predlagala odboru 
v potrditev. J . B . 

2 0 . S E J A 
O D B O R A Z A M E D S E B O J N A R A Z M E R J A 

20. sejo odbora za delovna razmerja pri D S T O Z D Valjarna ž i c e in 
profilov je predsednik Ljubo G a l i č sklical v petek, 17. novembra. Na 
seji so č l a n i v prvi t o č k i pregledali sklepe zadnje seje, ki so bili v celo
ti realizirani. 

V nadaljevanju je odbor obravna
val kadrovsko problematiko. K a d r o -
vik v a l j a m Janez K r a m a r je poroča l 
o gibanju zaposlenih v mesecu okto
bru 1978 vk l jučno s koristenjem red
nega letnega dopusta, bolezensko 
odsotnostjo do 30 in nad 30 dni ter 
ostalo odsotnost. Navedel je tudi 
primerjavo s preteklim mesecem in 
v odnosu na celotno Že leza rno . Po
ročal je tudi o š tevi lu zaposlenih 
upokojencev, novosprejetih in obra
č u n a n i h delavcev. 

Odbor je razpravljal o razporedit
vah in internih premesti tvah delav

cev v okviru T O Z D . Č l a n i odbora so 
sprejeli sklep, da se poda l j ša pogod
ba enemu upokojencu, in sicer do 
31. 12. 1978. Soglaša l i so s pet imi raz
poreditvami delavcev za nadomesto-
vanje opravl janja de lovnih nalog 
odsotnih delavcev, kakor tudi, da se 
izvede 17 in te rn ih premestitev v 
okviru T O Z D . 

Sprejeli so tudi sklep, da se Duša
nu U d i r j u odobri izredno plačani 
dopust od 6. do 17. novembra za 
obiskovanje občinske partijske šole 
v Moj s t r an i . J . B . 

Železarski globus 

L R K I T A J S K A 
K a ž e , da bodo kitajske že l eza rne 

letos dosegle proizvodnjo surovega 
jekla v višini 30 mi l i j . ton. T o š tevi lo 
so si postavile za letošnj i ci l j in je za 
šest mi l i j . ton večja kot proizvodnja 
v letu 1977. P o ki tajskih podatkih so 
že 16. novembra dosegle proizvodnjo 
28 mi l i j . ton in bo zato 30 mi l i j . ton 
mogoče doseči . 

L R K I T A J S K A 
V kitajski že lezarn i W u h a n je 

pred k ra tk im pričela obratovati 

nova hladna valjarna, k i je največja 
in n a j m o d e r n e j š a v tej d ržav i . Z 
elektronskim r a č u n a l n i k o m vodena 
tandem val ja rn iška proga lahko 
valja š i roke trakove med 550 in 
1530 mm. debeline med 0,15 in 
3.0 m m in ima letno proizvodno 
zmogljivost mil i jon ton hladno va
l janih trakov. Dobav i lo jo je za-
h o d n o n e m š k o podjetje Schloemann-
Siemag. 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH iN PERSPEKTIVAH ) 

D E L O OBČINSKE K O N F E R E N C E M L A D I H 
D E L A V C E V V LETOŠNJEM L E T U 

Konferenca mlad ih delavcev, k i 
Ljeluje pr i občinski konferenci zveze 
Socialistične mladine Jesenice, je 
kudi v l e t o šn j em letu usmerila svoje 
aktivnosti in delovanje na š t e v i l n a 
jodročja. Za to obdobje so bile pred
vsem znač i lne naloge: ustanovitev 
osnovnih organizacij v t is t ih sredi
nah, kjer j i h n i bi lo, povečan j e 
aktivnosti, kjer je bi la nezadovolji-

reorganizacija predsedstev os
novnih organizacij , povezovanje z 
drugimi d r u ž b e n o p o l i t i č n i m i orga
nizacijami, j avna razprava o doku-
m ent ih za deseti kongres slovenske 
mladine ter uveljavljanje zakona o 
združenem delu. 

Poleg teh nalog, na katere so 
osredotočili vse akcije, so izvajal i še 
rsto drugih. N a prvem mestu velja 

omeniti obiske po osnovnih orga
nizacijah in posvete s predstavniki 
jn sekretarji osnovnih organizacij . 
Člani vodstva konference mladih 
delavcev so nadalje sodelovali v raz
pravi za okroglo mizo, k i je bi la 
organizirana skupaj z j e sen i šk im 
klubom samoupravljalcev. V razgo
voru so obravnaval i predvsem skup
ne akcije zveze soc ia l i s t ične mladine 
in sindikata v delovnih organizaci
jah pri uveljavljanju d r u ž b e n o e k o 
nomskih odnosov s poudarkom na 
logi in položa ju mladega delavca 

pri tem. 
Na posvetih predstavnikov in 

sekretarjev osnovnih organizacij so 
predvsem obravnaval i gradiva za 
priprave in izvedbe voli tev v delega
cije za d r u ž b e n o p o l i t i č n e skupnosti 
in samoupravne interesne skupnosti , 
dogovarjali so se o pr ipravah na 
deseti kongres Z S M S , k i je b i l v N o v i 
Gorici, nadalje so evidentiral i vod
iva osnovnih organizacij v temelj

nih organizacijah, v koordinaci jskih 
vetih in za obč insko konferenco 

zveze socia l i s t ične mladine. 
Pri občinski konferenci mlad ih de

lavcev ocenjujejo, da so zelo po
membne rezultate dosegli prav v 
pripravah na X . kongres. A k c i j a je 
tekla zelo obsežno in je zajela 
korajda vse sredine mlad ih v zdru

ženem delu. V veliko p o m o č je bila 
pri tem posebna š t ud i j ska skupina, 
ki je usmerjala in vodi la akcije v 
predkongresnem obdobju. Za lažje 
delo v samih osnovnih organizacijah 
je bilo sestavljeno navodilo, k i je 
zajemalo področ je informiranja, ka
drovske poli t ike, delegatskih odno
sov, ide jnopol i t ičnega dela in d ruž 
benoekonomske odnose. N a osnovi 
tega so se v kasne jš i j a v n i razpravi 
izluščili n a j p o m e m b n e j š i problemi, s 
katerimi se danes s rečuje jo osnovne 
organizacije pr i delu. T e probleme in 
pomanjkljivosti so zatem s t rn i l i v 
dve javni razpravi , k i sta j i h jese
niška delegata iz zd ruženega dela 
podala na desetem kongresu. 

Pr i izvajanju vseh teh odgovornih 
nalog so se pri konferenci mladih 

K V I Z M L A D I H 
N A HRUŠICI 

Člani osnovne organizacije zveze 
socialistične mladine H r u š i c a so v 
soboto, 16. decembra, izvedl i kviz 
ekmovanje na katerem so sodelo

vale št ir i ekipe mladih iz šole za 
zdravstvene delavce Jesenice, žele
zarsko i zobraževa lnega centra Jese
nice, centra srednjih šol in osnovne 
organizacije Z S M S H r u š i c a . Ek ipe 
o odgovarjale na v p r a š a n j a o razvo

ju Zveze socia l i s t ične mladine Slo
venije in Jugoslavije o 35-letnici 
tednika M l a d i n a . P rvo mesto je do-

J a ekipa centra srednjih šol 
Jesenice, pr ipomni t i pa je treba, da 

vse ekipe pokazale dobro znanje o 
navedenih temah. J . R . 

delavcev predvsem zavzemali , da 
mora akt ivnost bi t i usmerjena v boj 
za nadaljnjo graditev samoupravnih 
soc ia l i s t ičn ih d r u ž b e n o e k o n o m s k i h 
odnosov, k i temeljijo na ustavi in 
zakonu o z d r u ž e n e m delu. T a aktiv
nost seveda ne more bi t i le enkra tna 
naloga, t e m v e č stalno in vsakodnev
no prisotna, saj pomeni uveljavlja
nje teh odnosov u re sn i čevan je živ
ljenjskih interesov mlade generacije. 

V j e sen i šk i že lezarn i so pri koordi
nacijskem svetu zveze soc ia l i s t ične 
mladine prav v l e to šn jem letu. 
izvedli vrsto akcij za r e sn ično 
prisotnost mladih pri slehernem 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e m in gospodar
skem dogajanju v kolekt ivu . Akci je , 
k i so potekale za povečan j e aktiv
nosti koordinacijskega sveta so 
obrodile sadove, saj vedno bolj 
dobiva vlogo in pomen, k i mu 
pripada. Postaja r e sn ično koordina
cijsko telo mladih delavcev v delovni 
organizaciji in mesto za dogovarja
nje in sprejemanje vseh sklepov in 

s ta l i šč , k i so v skupnem interesu vseh 
osnovnih organizacij v posameznih 
temeljnih organizacijah in delov
nih skupnost ih. 

Ak t ivnos t konference mladih de
lavcev je bi la razen tega usmerjena 
tudi v soc ia l i s t i čno zvezo in sindikat, 
predvsem z namenom, da v postop
ku stalnega planiranja odpravljajo 
pomanjkl j ivost i v sistemu plani
ranja in da mladi s svojo kreat ivno 
vlogo krepijo samoupravno sporazu
mevanje i n dogovarjanje. Najodgo
vornejš i č lani zveze soc ia l i s t ične 
mladine so že zado lžen i , da se zago
tovi seznanjenost celotnega č lan
stva z vsebinami in nalogami opre
deljenih v planih. Poleg tega so za
dolžen i , da njihovo izvrševanje 
t ekoče spremljajo in neposredno 
opozarjajo na morebitno neizvrše-
vanje sprejetih nalog. 

Vse navedene akcije in tudi vzpo
redni problemi so konferenci mladih 
delavcev služili za sestavo novega 
akcijskega programa za prihodnje 
leto, k i ga je konferenca že sprejela. 
O njem pa bomo nekoliko več 
spregovorili prihodnji teden. 

D E L O M L A D I H V T O Z D VZDRŽEVANJE 
V č e t r t e k , 7. decembra, je bila 

druga seja 0 0 Z S M S T O Z D Vzdr 
ževan je . Predsednik tov. Gregor ič je 
predlagal dnevni red, s ka ter im so 
vsi soglaša l i . 

Začel je s prvo t očko dnevnega 
reda in sicer s pregledom zapisnikov. 
Ugotovl jeno je bi lo, da je imelo pet 
p o d r o č n i h akt ivov sestanek, medtem 
ko v j ek la rn i še niso sk l ica l i se
stanka. H V Be la je imela sestanke 
ob koncu S D S vendar pa ni sestavila 
zapisnika, kar pa naj se v bodoče ne 
dogaja več. Pr ipomb za zapisnik 
prve seje ni bi lo. 

Obravnava l i smo poroči lo o dose
danjem delovanju 0 0 Z S M S T O Z D 
V z d r ž e v a n j e in ugotovil i : 

— 29. oktobra sta se M i r o s l a v 
B u h a in M i r o M o h o r i č udelež i la se
minarja v okviru S O Z D Slovenske 
že l eza rne v P tu ju . 

— T o v . Gregor ič se je udeleži l 
voli lne konference mladih delavcev, 
k i je b i la 10. novembra in na kateri 
je bilo sprejeto predlagano novo 
predsedstvo. 

14. 11. 1978 se je M i r o M o h o r i č 
udeleži l sestanka mladih komuni 
stov Ž e l e z a r n e . 

V s i vodje akt ivov naj ponovno 
opozorijo vse mladince in ostale 
č l a n e na razpisani turnir v keglja
nju na asfaltu, k i poteka v mesecu 
decembru in januar ju . 

Ob dnevu J L A — 22. decembru 
bodo organizira l i obisk g ran i ča r j em 
na karav lah in sodelovanje na tradi
cionalnem š p o r t n e m s rečan ju , ki ga 
organizira K S Z S M S . 

S m u č a r s k o tekmovanje se bo iz
vedlo v sodelovanju 10 O O sindikata 
po dogovoru. 

D a bi omogoči l i izdajo bil tena 
smo ustanovi l i u redn išk i odbor v 
naslednji sestavi: referent za infor
miranje je R a d o L e š n j a k , njegov 
namestnik M a r t i n a K e j ž a r , k i 
j i m a bo pomagalo sedem č lanov . 
P r v a š t ev i lka naj b i izšla v januar ju . 

Vodje področn ih akt ivov so za
dolžili , da seznanijo mladince o na
menu bi l tena. Č l a n k i so dobrodoš l i v 
čim večjem š tev i lu . Oddajo pa naj se 
z a d o l ž e n i m po ak t iv ih . 

Podana je bi la zahteva, da naj se v 
Zelezarju prikazuje povpreč je O D 
brez nadur in vseh ostalih dodatkov, 
kar v T O Z D V z d r ž e v a n j e že izvaja
jo . G . L . 

B R A Z L I J A 
L R K i t a j s k a je skleni la z brazi l 

sk imi ž e l e z a r n a m i pogodbo, da bodo 
leta 1979 dobavile 300.000 ton raznih 
že leza rsk ih proizvodov. T a k o j bodo 
dobavile 40.000 ton, ostanek pa do 
konca prihodnjega leta. V osnovi so 
brazilske že l eza rne dobile s kitajske 
strani pristanek za dobavo 1,5 mi l i j . 
ton svojih proizvodov v prihodnjih 
treh let ih. 

Mladi železarji in predstavniki Železarne so na nedavnem obisku v Valjevu 
položili tudi venec k spomeniku narodnega heroja Stevana Filipoviea 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 
pričakovanje 

Tito i 
STALNE ZALOGE HRANE 
V IZJEMNIH POGOJIH 

J E D I L N I K I Z A E N O T E D E N S K O P R E H R A N J E V A N J E 
S S U K O H R A N O 

P O N E D E L J E K : 
Zajtrk: bela kava, p r epečenc , v trdo kuhano jajce 
M a l i c a : sadje, keksi 
K o s i l o : F ižo lova j uha (koncentrat), kranjska klobasa s k i s l im 

zeljem (konzerva), krompirjev pire (instant), kompot 
M a l i c a : topljen sir, s lani keksi 
Večer ja : tuna z zelenjavo (konzerva), polenta (instant), l imo

nada 

T O R E K 
Zajtrk: ča j , s lani keksi z jetrno p a š t e t o 
M a l i c a : sadje, keksi 
K o s i l o : gobova j uha (koncentrat), p repečenec , makaronovo 

meso (golaževa konzerva), c v e t a č a v solat i (v ložena) 
M a l i c a : mleko, p r epečenec 
Večer ja : zdrobov p r a ž e n e c , kompot (v loženo sadje) 

S R E D A 
Zajtrk: kakao, keksi, marmelada 
M a l i c a : topljen sir, p repečenec 
K o s i l o : goveji vampi (konzerva) 

(instant) 
M a l i c a : p repečenec , mleko 
Večer ja : fižol z govejim mesom (konzerva), keksi, l imonada 

polenta (instant), puding 

džuveč z govejim 

Č E T R T E K 
Zajtrk: sardine v ol ju , s lani keksi, ča j 
M a l i c a : mleko, p r epečenec 
K o s i l o : p a r a d i ž n i k o v a j uha (koncentrat), 

mesom (konzerva), k rompir v kosih, kompot 
M a l i c a : sadje, keksi 
Večer ja : raviol i , sadni sok, p repečenec 

P E T E K : 
Zajtrk: bela kava, je t rna p a š t e t a , s lani keksi 
M a l i c a : sadje, p r epečenec 
K o s i l o : goveja juha (instant) s krompir jevimi žl ičniki (instant), 

rižota s svinjskim mesom (konzerva), s t roš j i fižol v solati (v ložen) , 
sadni sok 

M a l i c a : topljen sir, s lani keksi, čaj 
Večer ja : p a l a č i n k e z marmelado, kompot (konzerva) 

S O B O T A 
Zajtrk: tuna z zelenjavo, ča j , keksi 
M a l i c a : sadni sok, keksi 
K o s i l o : kokoš ja j uha (instant) s testeninami, polnjena paprika 

(konzerva), krompir , rdeča pesa v solati (v ložena ) , sadni -sok 
M a l i c a : sadje 
Večer ja : kranjska klobasa z zeljem (konzerva), krompir v kosih, 

kompot (konzerva) 

N E D E L J A 
Zajtrk: mleko, p r e p e č e n c . topljen sir 
M a l i c a : sadje, keksi 
Kos i l o : zelenjavna juha (koncentrat), h a m b u r š k a s lanina z gra

hovim pirejem (konzerva), c v e t a č a (v ložena) 
M a l i c a : ča j , p repečenec 
Večer ja : čuf te v pa r ad i žn ikov i omaki (konzerva), krompirjev 

pire (instant). puding (instant), kompot (konzerva). 

J E D I L N I K A Z M O B I L N O H R A N O Z A D V A DNI 
1. dan 
Zajtrk: topljen sir, s lani keksi, ča j 
M a l i c a : sadni sok (koncentrat), b iskvi tn i keksi 
Kos i l o : tuna z zelenjavo, p repečenec , čoko lada 
M a l i c a : sadni sok (koncentrat), b iskvi tn i keksi 
Večer ja : je t rna p a š t e t a , slani keksi, kava, orehi, topljen sir 

2. dan 
Zajtrk: sardine v ol ju , s lani keksi, kondenzirano mleko 
M a l i c a : sadni sok (koncentrat) , keksi 
K o s i l o : kranjska klobasa z grahovim pirejem, p repečenec , čoko

lada, kava 
M a l i c a : sadni keksi, topljen sir 
Večer ja : r i žo ta s svinjskim mesom, sadni sok (koncentrat) 

TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČN 

VZPON CIVILNE LETALSKE 
INDUSTRIJE V ZDA 

Vse kaže , da bo letalska industri ja Z D A izplavala iz t ežav , 
ki j ih je imela v zadnjih le t ih . R a č u n a na do ločeno , povečan je 
naročil, k i bo trajalo vsaj do leta 1980. 

Danes imajo t r i na jveč je letalske tovarne že tol iko naroč i l , 
da so presegli pr i Boe ing C o . realizacijo 5.315 mil i jard , pr i 
Mc Donne l l Douglas C o . 1,7 milijarde in pri Lockheed C o . 
milijardo dolarjev. Z a pr ihodnj ih deset let pa r a č u n a j o , da bodo 
že nadalje poveča l a na roč i l a , kaj t i potrebe svetovnega t rž išča 
cenijo v tem obdobju na 70 mil i jard dolarjev.' 

V le ta lskih krogih Z D A je dobro znano stanje letalskega 
Parka v tej d r žav i , k i je že nekoliko zastarel, razen tega pa 
"najo ravno največ je letalske d r u ž b e (Transvvorld, U n i t e d in 
American) n a j s t a r e j š o floto. V letu 1970 je bi la p o p r e č n a 
starost le ta l v p o t n i š k e m prometu pet let medtem, ko je danes 
te devet let. 

Le ta l ske d r u ž b e zaenkrat še ne govorijo o tem kdaj bodo 
Pričele n a r o č a t i v večjem š tev i lu nova letala. Vendar je jasno, 
da bodo tiste d r u ž b e , k i imajo n a j s t a r e j š o (loto, morale to 
kmalu s tor i t i , sicer bodo tvegale njeno preveliko zastarelost. 
Tako stanje in novi zvezni zakon o omejevanju maksimalnega 
ropota le ta lskih motorjev nad le ta l išči , ne bosta dovoljevala 
veliko časa za r a z m i š l j a n j e . , 

N o v i zvezni zakon o omejevanju ropota letalskih motorjev 
bo pričel veljati leta 1985. N a osnovi tega zakona bodo moral i v 
Z D A takrat izkl juči t i iz prometa letal i tipa D C - 8 in Boe ing 707 
al i pa j i m bodo moral i zamenjati motorje. Vendar bi b i l i s t ro šk i 
zamenjave tako visoki , da se verjetno to ne bo izp lača lo . 
Posebno še, ker so to m a n j š a letala, že d a n a š n j e potrebe pa 
zahtevajo letala z ve l ik im š t ev i lom potnikov in č im da l j š im 
akci jskim radijem. 

Č e bo letalska industr i ja do leta 1985 pričela u p o š t e v a t i 
zvezni zakon o ropotu, potem bodo morale letalske d r u ž b e 
pr iče t i zamenjevati obs to j ečo letalsko floto že v pr ihodnj ih 
dveh le t ih . Za to so prva na roč i l a že izstavljena. M e d p rv imi je 
b i la znana letalska d r u ž b a P a n a m , k i je pr i letalski tovarni 
Lockheed na roč i l a 12 letal z ve l ik im akci jskim radijem tipa 
L 1011-500 S v vrednosti 500 mi l i j . dolarjev. Razen tega name
rava v prihodnje n a r o č i t i še nadaljnjih 12 le tal . 

Le ta l ska tovarna Boeing , katere poslovanje predstavlja 
80 % za c iv i lno letalstvo, je dobila veliko na roč i lo pri le talski 
d r u ž b i Singapore Ai r l i nes v vrednosti 900 mi l i j . dolarjev. Na ro 
čila je 13 letal t ipa 747 S in šest letal za promet na kra j š ih 
razdaljah. T o na roč i lo je do zdaj na jveč je v zgodovini civilnega 
letalstva. 

M e D o n n e l l Douglas, tretji č l an velike trojke tovarn 
civilnega letalstva ima na roč i lo za 38 letal tipa D C - 1 0 S in 103 
D C - 9 S. R a z e n tega pa še za 27 letal na jnove jšega tipa D C - 9 S 
i n s i c e r D C - 9 S u p e r 8 0 . 

Vendar ni samo d r u ž b a M c D o n n e l l Douglas tista, k i gradi 
nove tipe letal . T u d i Boeing se t rudi z uvedbo novih letal tipa 

767 in 777 (za 200 potnikov) in kmalu p r i čaku je zanje tudi naro
čila. 

Boe ing proizvaja danes po 14 letal na mesec in v kratkem 
bo poveča l to š tevi lo na 18. V letu 1979 predvideva povečan je 
proizvodnje najprej na 22 letal m e s e č n o in ob koncu leta na 
26,5. Vendar so te š tevi lke še vedno nižje kot so bile dosežene v 
času na jveč je konjunkture leta 1968 in 1969. 

Na jveč j i skok pri povečan ju mesečne proizvodnje je do
segla d r u ž b a Boeing pri le ta l ih tipa 747. V z a č e t k u leta 1977 so 
zgradili nekaj več kot eno letalo tega tipa mesečno . V drugi 
polovici leta 1979 predvidevajo povečan je proizvodnje teh letal 
na sedem vsak mesec. 

V letu 1978 bodo te tr i na jveč je letalske tovarne v Z D A 
proizvedle skupno 270 raz l ičnih c iv i ln ih letal v vrednosti 4,7 mi 
lijarde dolarjev. T o je v primerjavi z letom 1977 za 89 letal in 1,9 
milijarde več. S tem še niso polno izkor iščene proizvodne 
zmogljivosti vseh treh letalskih tovarn. V letu 1980 r a č u n a j o , 
da bodo glede na navedeno situacijo dosegle polno zasedenost 
svojih zmoglj ivosti . 

Ob koncu je treba povedati, da bo imela s p o v e č a n j e m 
konjunkture letalskih tovarn znatno korist tudi ostala indu
strija, k i dobavlja razne dele in materiale. P r i tem bodo imele 
brez dvoma največji delež tri tovarne, ki proizvajajo reaktivne 
letalske motorje. T o so Pra t t and W h i t n e y , General E lec t r ic in 
R o l l s Rovce . 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Valjarna debele pločevine 

2 0 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
Delavski svet T O Z D Valjarna debele p l o č e v i n e je imel 7. decembra 

20. redno sejo, ki jo je vodil predsednik Danijel Č r v . Pri pregledu 
sklepov 19. seje so ugotovili do so bili i z v r š e n i . 

Obravnava l i so odgovor oddelka 
za nagrajevanje z mnenjem komi
sije, na zahtevo D S po spremembi 
kategorije del in opravi l na signer 
pločevini . K e r niso soglaša l i z odgo
vorom so skleni l i , da bodo problem 
posredovali v obravnavo D S Žele
zarne. 

K l j u b temu, da je b i l pri obrav
navah planskih obveznosti sprejet 
p laniran s ta lež 197 delavcev so 
meni l i , da je prenizek, ker so 
lanskoletne planske obveznosti s 
p o v p r e č n i m s t a l ežem 197 delavcev 
izpoln i l i s prekomernim š tev i lom 
nadur. 

Seznanjeni so b i l i z rezul tat i refe
renduma s kater im so sprejeli sa
moupravni sporazum o organizaciji 
in delu posebne finančne s lužbe in 
spremembe in dopolnitve samo
upravnega sporazuma o združ i tv i v 
S O Z D Slovenske že l eza rne . V o l i l n a 
ude ležba je bi la 92,5%. 

K e r se sklep delavskega sveta 
T O Z D , da se morajo rednega perio
d ičnega zdravstvenega pregleda ude
ležiti vsi delavci, ne izvaja, so 
sklenil i , da naj delegati D S in vodje 
S D S opozorijo vse č l a n e kolekt iva , 
da je pregled obvezen. 

Soglasno so sprejeli predloge do
datkov k samoupravnim sporazu
mom o temeljih plana S IS za ob
dobje 1976 - 80 za leti 1979 in 1980 
ter podpisnika pooblast i l i kot dele
gata J o ž e t a Plemeljna in kot 
predsednika samoupravnega organa 
D a r i j e l a Č r v a . 

Brez pripomb so sprejeli tudi 
samoupravni sporazum o združe
vanju sredstev rezerv. 

N a predlog odbora za gospodar
stvo pri D S Že leza rne so brez 
pripomb sprejeli naslednja sklepa: 

1. strinjajo se z izplači lom po
r a č u n a s tem, da se izvede v iznosu 
50— 55 f povprečnega osebnega do
hodka in 

2. da naj se s I. decembrom 1978 
poveča vrednost o b r a č u n s k i h po
stavk za 5 *5. 

Za delegata v skupšč ino delegatov 
krajevne skupnosti Javornik — 
K o r o š k a Bela so imenovali J o ž e t a 
Zidarja . 

Obravnaval i so tudi samoupravni 
sporazum o združ i tv i delovne orga
nizacije T E H N O I M P E X v S O Z D 
S Z in ga soglasno sprejeli. 

Seznanjeni so bi l i s proizvodnimi 
rezultat i za november in kumula
t ivno za enajst mesecev leta 1978 ter 
ukrepi, k i j i h je sprejelo vodstvo 

T O Z D , da bi se izboljšala tehno
loška in delovna discipl ina in da bi 
b i l i . tako decembrska, kot letna 
proizvodnja čim višji. S tem v zvezi 
so sprejeli naslednje sklepe: 

— apelirajo na vse zaposlene naj 
z dobrim delom in iskanjem notra
njih rezerv zagotovijo, da bo letni 
plan dosežen al i celo presežen , 

— zadolžu je jo odbor za gospo
darstvo pri delavskem svetu T O Z D . 
da razpravlja o problematiki ur za 
m a n j k a j o č e in o nadurah ter 

— da je treba izdelati poroč i lo iz 
katerega bo razvidno, kako vplivajo 
te ure na osebni dohodek zaposlenih, 
ki teh ur nimajo. 

N a znanje so vzeli tudi informa
cije, k i j i h je posredoval center za 
p r o u č e v a n j e samoupravljanja in in
formiranje. 

Sk len i l i so, da se sklep odbora 
samoupravne delavske kontrole v 
zvezi z B low K n o x š k a r j a m i , ki še ni 
realiziran, ponovno posreduje poslo
vodnemu odboru. 

Asistenta za delovne naprave so 
zadolžil i , da naj pregleda m o ž n o s t 
m o n t a ž e kaloriferja in zašč i tne 
kabine proti prepihu v območ ju 
obeh avtogenskih sekatorjev. 

(IS) 

1 7. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Odbor za gospodarstvo T O Z D Valjarna debele p l o č e v i n e je imel 

23. novembra 17. redno sejo, ki jo je vodil predsednik Mi lan Š u l c . Po 
pregledu sklepov so ugotovili, da so bili i z v r š e n i , razen dveh, ki sta 
d o l g o r o č n e g a z n a č a j a in se š e izvajata. 

D S Že leza rne glede problematike 
m n o ž i č n e inventivne dejavnosti . V 
zvezi s tem so imenoval i š e s t č l a n s k o 

N a znanje so vzeli oceno izpol
njevanja plana za mesec november 
ter ugotovil i , da bo izpolnjen na 
progi, v ad ju s t až i in pri odpremi. 

Obravnava l i so d r u ž b e n i plan in 
program skupne ter gotove proiz
vodnje za december in ga sprejeli s 
pripombo, da mora prav vsak dela
vec v T O Z D stori t i vse, da bo plan 
realiziran. 

Soglaša l i so z dopisom oddelka za 
zašč i to industrijske lastnine ter ugo
tovi tvami odbora za gospodarstvo pri 

TOZD Jeklovlek 

2 3 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
V č a s u , ko o delovanju samoupravnih organov v T O Z D Jeklovlek 

nismo p o r o č a l i v glasilu Zelezar, so imeli vsi odbori redne m e s e č n e 
seje, delavski svet pa se je 8. decembra sestal na svoji seji že triindvaj-
s e t i č . 

Med važnejš imi dogodki omenja
mo zbor delavcev, na katerem so de
lavci razpravljal i o S M E R N I C A H 
P L A N A za T O Z D Jeklovlek in 
S M E R N I C A H P L A N A D O Žele
zarna za leto 1979. 

N a zboru delavcev je bila ponovno 
poudarjena preskrba z v ložkom in to 
da je izpolnitev plana v količini 
18.600 ton v resni nevarnosti . Delav
ci so postavili tudi vp ra šan je l ikv i 
dacije valjarne profilov. 

Zbor delavcev je soglašal s smerni
cami plana s p r i p o m b a m i . ki so bile 
poslane na oddelek za ekonomsko 
analizo in planiranje ter na poslo
vodni odbor. 

N a 23. seji je delavski svet obrav
naval izvrševanje sklepov, poroči la 
odborov, samoupravni sporazum za 
zd ruževan je sredstev rezerv, ugoto
vitve razprave in usklajevanje sta
lišč S D S o dopolni l ih samoupravnih 
sporazumov o temeljih planov SIS , 
analizo gibanja O D in predlog za 
uskladitev, imenovanje delegata v 
K S in tekoče zadeve. 

Sklepi so b i l i real izirani , razen t i 
st ih, ki so še v razpravi in nimajo 
dolgoročnejšega znača j a . 

V dopolnitev inventurn ih komisij 
je D S imenoval še centralno inven
turno komisijo v sestavi: A n t o n K l e 
mene, predsednik, in č l a n a Lado 
Kra jn ik in Mar jan Stojan. 

Sklepe odbora za gospodarstvo je 
podal predsednik A n t o n Klemene, ki 
je poudari l , da bo plan za mesec de
cember dosežen , če bo zagotovljena 
zadostna kol ičina vložka. Pr ipombo 
je imel na realizacijo sredstev IV in 
A Z ter menil , da ne poteka zadovo
ljivo, zato predlaga, da se j i h v letu 
1979 ustrezno dopolni in nameni več 
sredstev zamenjavi starih strojev. 

Predsednik odbora za delovna raz
merja Stane Rev je prisotne opozo
r i l , da se raziščejo vzroki izostankov 
v m e t a l u r š k i Soli. Šole ne obiskujeta 
redno dva sodelavca. O organizira
nju strokovnega teča ja pa se je po
trebno dogovorit i s predsednikom 
kadrovske s lužbe o času za pr iče tek 
tega. 

Vodja T O Z D Ber t i B r u n je obraz
ložil samoupravni sporazum o zdru
žitvi sredstev rezerv v interno banko 
S O Z D Slovenske že l eza rne . D S je 
z obraz lož i tv i jo soglašal in spora
zum sprejel. O dopoln i l ih k temelj
nim planom S I S je potakala j avna 
razprava po S D S . k i niso imele pri
pomb. D S je imel pripombo na go
spodarjenje s sredstvi ter na poroči lo 
o delovanju S I S . Ude l ežba in aktiv
nost nekaterih delegatov je proble
m a t i č n a . D S predlaga, da se skliče 
problemska konferenca o akt ivnost i 
delegacij S I S . 

D S je sprejel dopolni la k samo
upravnim sporazumom o temeljih 
planov S IS . 

V razpravi o anal iz i gibanja O D in 
o predlogu za uskladitev je D S spre
jel naslednje sklepe: 

— z o b r a č u n o m za mesec novem
ber se izvede p o r a č u n v iznosu od 50 
do 55 ri doseženega poprečnega me
sečnega osebnega dohodka v prvih 
mesecih, 

— p o r a č u n naj se delno razlikuje 
med temeljnimi organizacijami, k i 
so u spešno izpolnjevale d r u ž b e n i 
plan in organizacijami, ki so manj 
uspešne in se izvede v razponu med 
50 in 55 r f . 

— za storitvene T O Z D in delovne 
skupnosti naj se p o r a č u n izvede v 
p o p r e č n e m iznosu T O Z D , to je 
52,6 rr. 

— s 1. decembrom naj se obra
č u n s k a vrednost postavk poveča za 
5 r r . 

D S je imel pripombo na uskladi
tev in ugotovil , da je poudarjena 
uravni lovka, k i pa ni spodbudna za 
višjo produktivnost . 

V krajevno skupnost Javornik — 
K o r o š k a Bela je D S imenoval Igna
ca Smoleta . 

Glede zd ruž i tve s trgovsko delov
no organizacijo Tehno-Impexa se 
D S še n i odločil , ker ni dovolj ute
meljenih razlogov. D S je soglašal 
s pr ipombami S D S Kra jn ik in vod
stva. 

Vodja T O Z D je povedal, da bo v 
prihodnjem tednu organizirana jav
na razprava, na kateri bo kadrovik 
razlagal pravi lnik o delovnih raz
merjih. 

Predsednik odbora samoupravne 
delavske kontrole je opozoril , da 
v bodoče izmenski delovodje in od
govorne osebe odgovorne j še pristo
pijo k izvajanju sklepov sindikal
nega odbora. 

Vodja T O Z D je poroča l o izidu 
referenduma, katerega se je udeleži
lo 86,5 ? delavcev. Rezu l t a t i še niso 
b i l i objavljeni v glasilu Zelezar. 

N S 

komisijo za inovacije v sestavi: Jože 
V i l m a n , J o ž e V r h u n c , J o ž e Zidar , 
M i l o r a d S t a n i š i č , F ranc Jus t i n in 
M i l a n Š u l c , k i bo predsednika 
imenovala na prvi seji. 

Odbor je vzel na znanje obvestilo 
odbora za gospodarstvo T O Z D 
Transpor t o nastal i s tojnini za 
že lezniške vagone v T O Z D ter ugo
tovi l , da je bi la v oktobru izredno 
visoka. Zato so skleni l i , da je treba 
nadaljevati s prizadevanjem za zni
žan je stojnine. 

Obravnava l i so tudi s t ro ške za 
kamionske prevoze v septembru in 
skleni l i , da je treba uredi t i č im 
h i t re j še razkladanje in nakladanje 
kamionov. 

14 . S E J A O D B O R A 
S A M O U P R A V N E 

D E L A V S K E 
K O N T R O L E 

28. novembra se je na 14. seji 
sestal odbor samoupravne kontrole, 
pod vodstvom predsedstva L u k e V u -
j ič iča . P o pregledu sklepov: 19. seje 
delavskega sveta, 16.. in 17, seje 
odbora za gospodarstvo, 20. seje 
odbora za delovna razmerja ter 13. 
seje odbora S D K so ugotovil i , da so 
b i l i sklepi v glavnem izvršeni . 

Sklep odbora za gospodarstvo, k i 
zadeva sk lad iščen je in f i n a n č n o bre
menitev tekalnih koles za žer jave , 
bo real iziran do prihodnje seje 
odbora za gospodarstvo. Ugo tov i l i so 
tudi, da kl jub da l j šem č a s o v n e m ob
dobju še niso dobi l i odgovora od
govornih na v p r a š a n j e kaj s tori t i z 
B l o w K n o x š k a r j a m i , k i za T O Z D 
V a l j a r n a debele p ločev ine niso upo
rabne. Zato so se odločili , da bodo to 
v p r a š a n j e posredovali D S T O Z D v 
razpravo in odloči tev . 

K e r so se z l ikvidaci jo pralnega 
stroja ponovno pojavila vp ra šan j a , 
kako bo urejeno pranje delovnih 
oblek, je odbor predlagal samo
upravnim delovnim skupinam, da se 
odločijo v mestu in n a č i n u zbiranja 
ter odvozu oblek za pranje v pral
nico. 

Obravnava l i so tudi d e v e t m e s e č n o 
izvrševanje plana po količini in 
kval i te t i izdelkov. Ugo tov i l i so, da je 
T O Z D v tem obdobju sorazmerno 
dobro delala in pozval i vse delavce, 
da s takim delom nadaljujejo, kar bo 
omogoči lo doseči a l i celo preseči 
le tni p lan . 

Predlagal i so tudi, da vsi zaposleni 
v T O Z D z izbol j šan jem delovne in 
t ehno lo ške discipline izvršijo svoje 
planske obveze v normalnem delov
nem času , tako da se bo š tevi lo 
nadur z m a n j š a l o na m i n i m u m . 

TOZD Remontne delavnice 

2 4 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
Dne 8. decembra je bila 24. redna seja delavskega sveta T O Z D 

Remontne delavnice. Delegati so sprejeli dnevni red, ki je vseboval 
devet t o č k . 

1. Vodja T O Z D Miros l av N o č je 
poroča l o izvajanju sklepov 23. red
ne seje delavskega sveta T O Z D . 

2. V i n k o R o t a r je posredoval pr i
pombe samoupravnih delovnih sku
pin T O Z D R D dopolni l k temeljnim 
planom samoupravnih sporazumov 
SIS za leto 1979- ¡980. D S je sprejel 
ugotovitveni sklep, da se ta dopol

nila sprejmejo z naslednjimi pripom
bami: 

— ko se v posamezni S IS zberejo 
n a č r t o v a n a sredstva za t ekoče leto. 
se ustavi nadaljnje zbiranje, za na
slednja leta pa je potrebno ustrezno 
korigirat i prispevno stopnjo, 

— S IS za zdravstvo naj ne odvaja 
presežkov v .regijsko skupnost, tem-

Nenasitno žrelu (Foto: F. Črv) 

več naj najprej poskrbi za izbolj
šanje kvalitete zdravstvenih in še 
posebej zobozdravstvenih uslug v 
občini . 

— sredstva, ki se zd ružu je jo za 
i zobraževan je , naj se namenijo tudi 
za financiranje i zobraževan ja ob 
delu, 

— osebni dohodki zaposlenih v 
SIS naj se uskladijo z O D delavcev 
v gospodarstvu, nato pa mora bit i 
rast njihovega O D stalno usklaje
vana s stopnjo rasti O D v gospodar
stvu. 

D S je zadolžil delegate T O Z D 
R D . da posredujejo pripombe na 
usklajevanju na delavskem svetu 
delovne organizacije, D S je za pod
pisnika dopolni l k temeljnim pla
nom S IS za leto 1979- 1980 imeno
val predsednika D S C i r i l a Vistra in 
delegata D S Petra Sek loča . 

3. Ugotovi tve javne razprave o 
samoupravnem sporazumu o zdru
ževan ju sredstev rezerv je obrazlo
žil vodja T O Z D Miros lav Noč , med
tem ko so po razpravi samoupravni 
sporazum o zd ruževan ju sredstev 
rezerv sprejeli. 

4. V i n k o Ro ta r je poroča l o pri
pombah S D S na samoupravni spo
razum o združ i tv i delovne organiza
cije Tehno-Impex v S O Z D SZ in o 
medsebojnih odnosih. K e r so neka- _ 
tere S D S zahtevale strokovno razla
go, je b i l pozvan na sejo D S T O Z D . 
Remontne delavnice Va len t in E r -
javšek iz delovne skupnosti za ko
mercialne in f inančne zadeve. Raz
lagi je sledila razprava. Delavski 
svet ni sprejel samoupravnega spo
razuma o združ i tv i D O Tehno-
Impex v S O Z D S Z in o ureditvi 
medsebojnih razmerij . 

5. Imenovali so delegate v organe 
krajevnih skupnosti , in sicer: 

v K S Bohinjska Bis t r ica — Fran
ca Cve tka 

v K S Radovl j ica — Staneta Blasa 
v K S Lesce — Staneta Dorn ika 

6. Sprejeli so sklep, da se s 1. i 
cembrom poveča vrednost obraO 
ske postavke osebnih dohodkov ¡ 
5 f . 

7. Sprejeli so sklep, da se z obr 
č u n o m za mesec november izpla, 
p o r a č u n za leto 1978 v iznosu 52,h 
doseženega povprečnega O D v prv 
desetih mesecih. 

8. Delegatskih v p r a š a n j na DS 
bilo postavljenih. 

9. V naslednji točki — razno -
obravnaval i naslednja vprašan ja 

— D S je na osnovi p r i tožbe vodi 
S R D zadolžil vodja T O Z D , da anali 
žira O D neposrednih vodstvenih d-j 
lavcev v T O Z D R D . V primerjaj 
z O D delavcev v vzdrževa ln ih TOZJj 
in delovnih skupnostih in da o usjJ 
tovi tvah analize poroča na nasMr i 
seji D S . 

— D S je sprejel dopolni lni skk: i 
da se S i l v u Bradašk ju skladno s 11-
nom 12 pravi ln ika o urejanju st.in , 
vanjskih v p r a š a n j v D O ŽJ dndtji 
stanovanje mimo vrstnega red.i : J 
da se utemeljen predlog za dodeliti 
stanovanja posreduje D S Zelezan 
v d o k o n č n o odloči tev . 

— Sk len i l i so. da namesto tc 
Vengarja, ki je prekini l delovno ra:l 
merje z Že leza rno , predlagaj'> :i 
predsednika odbora samoupra 
delavske kontrole Staneta Bu 
čenka . 

— Vodja T O Z D je obvestil d 
gate o postopku za ponovni razpi-;] 
vodjo elektro delavnice. 

— D S je na predlog odbora za p 
spodarstvo T O Ž D potrdil l ikvida 
osnovnih sredstev v obratih E R M 
R T A po pred ložen ih spiskih. 

— predsednik D S T O Z D R D C it 
Vister je zadolžil predsednike odb 
rov D S , da izdelajo in posreduje 
poroči la o delu v letu 1978. 

— D S je obravnaval prošnjo K 
Javornik — Koroška Bela za po^ 
j i lo 150 ža rn ic in jo ugodno rešil 

Z. K 

M E D S E B O J N A D E L O V N A R A Z M E R J A 

POSKUSNO DELO 
Iz dosedanje javne razprave o osnutku pravilnika o delovnih raz

merjih je razvidno, da nekateri menijo, naj bi poskusno delo uvedli za 
vse novosprejete delavce. Osnutek pravilnika obravnava poskusno 
delo od 27. do 34. č l e n a , v katerih je d o l o č e n o : 

— sklenitev delovnega razmerja s 
pogojem poskusnega dela, 

— spremljanje in ocenjevanje po
skusnega dela, 

— posledice neuspešnos t i , delavca 
na poskusnem delu in 

— pravice, obveznosti in odgovor
nosti v času poskusnega dela. 

V 28. č lenu pa je zaradi specif ično
sti delovnih nalog v T O Z D in delov
nih skupnostih treba le-te določi t i s 
poskusnim delom, k i naj bi bilo opre
deljeno s potekom, n a č i n o m in ča
som. 

Č e izhajamo iz 32. č lena zakona o 
delovnih razmerjih, je delavec lahko 
v primerih, do ločen ih s samouprav
nim sp lošn im aktom o delovnih raz
merjih, določen čas na poskusnem 
delu, toda le v to l ikšnem obsegu in 
za tol iko časa , ko l ikor je potrebno, 
da pokaže svoje strokovne in druge z 
delom pridobljene delovne zmožno
sti, če tega ni mogoče ugotovit i s po-
pre j šn im preizkusom. 

Poskusnega dela ni mogoče š te t i 
za poseben pogoj za sklenitev delov
nega razmerja. Zakon o z d r u ž e n e m 
delu ga opredeljuje za izjemen pre
izkus do ločen ih s trokovnih in drugih 
z delom pridobljenih delovnih zmož
nosti. 

Poskusno delo opravi delavec, k i 
je že skleni l delovno razmerje. Upo
raba poskusnega dela je lahko le v 
primerih, k i so vnaprej do ločen i v 
samoupravnem sp lošnem aktu o de
lovnih razmerjih. Z do loč i tv i jo de
lovnih nalog, poteka, n a č i n a in tra
janja poskusnega dela mora bit i tudi 
v aktu urejeno spremljanje in oce
njevanje uspešnos t i . Če poskusnp 
delo ni tako urejeno, potem je njego
va uporaba nezakonita. Č e je skle
njeno delovno razmerje s poskusnim 
delom, k i ni urejeno, se v t a k š n e m 
primeru š te je , da je sklenjeno delov
no razmerje brez poskusnega dela. 

Nezakoni ta je do ločba v. samo-, 
upravnem sp lošnem ak tu . po. kateri 

mora bi t i vsak nov delavec določen 
čas na poskusnem delu. Po določb 
zakona mora bi t i nač in poskusnega 
dela. potek, spremljanje in ocenje
vanje individual iz i rano, prilagojen 
konkretnemu primeru. Poskusrv 
delo ne more trajati za vse delavce 
enako dolgo, tri mesece in mora biti 
v skladu s pravi lom, da lahko po
skusno delo traja samo v tolikšnetr 
obsegu in le tol iko časa . kolikor j« 
potrebno, da delavec z opravljanjerr 
konkre tn ih delovnih nalog pokažt 
svoje strokovne in z delom pridob 
ljene delovne zmožnos t i . 

Zmotno je mišl jenje , da se po
skusno delo uvede za novo sprejete 
delavce, k i j i h moramo šele usposo
bi t i za samostojno delo. oz. za de
lovne naloge, k i j i h š t e j e m o za začet 
ne v T O Z D , oz. delovni skupnosti 
Zmotno je tudi, če uvedemo posku-
no delo za naše učence oziroma šti
pendiste, k i so dokonča l i poklicno 
delovodsko. srednjo, višjo a l i visoke 
šolo. 

Pro t izakoni to je, da bi za čas po
skusnega dela spremljali in ocenit 
val i de lavčevo delovno disciplino 
ker ta ne sodi v ocenjevanje poskus
nega dela. 

P rav bi bi lo. da bi poskusno dele 
uvedli za delovne naloge, pri katerih 
je potrebna najmanj š t i r i l e tna stro
kovna izobrazba oziroma za ključu-" 
in odgovorna dela v T O Z D oz. delo v 

ni skupnosti . S poskusnim delom if* 
bomo pre izkuša l i znanja in delovi" 
z m o ž n o s t i delavcev, k i j i h san" 
usposabljamo in i zob ražu jemo . P°' 
skusno delo bomo odredili za t iste 
delavce, k i imajo žc zak l jučeno i 2 ' 
obrazbo. oziroma delovno zmožno.-' 
pa nam je njihovo znanje in uspo
sobljenost neznana ob prijavi Wj 
oglas oziroma j avn i razpis v TOZ1 1 

oziroma delovni skupnosti . 

K A D R O V S K I S E K T O K 



ZBORI SKUPŠČINE OBČINE O DRUŽBENEM PLANU ZA LETO 1979 

K . 

(Nadaljevanje s / . strani) 

Jesenice v devetih mesecih letos z 
oceno nekater ih gospodarskih kaza l 
cev do konca leta 1978. Oba doku
menta izvršn i svet skupšč ine obč ine 
predlaga delegatom v razpravo in 
Sprejem. 

O gibanju gospodarstva v občini 
Jesenice v devetih mesecih letos smo 
objavili obsežno informacijo v 45. 
številki na šega glasila 23. novembra. 
Naloge s p o d r o č j a s amoupravn ih 
d r u ž b e n o e k o n o m s k i h odnosov pa 
zajemajo: 

— povečan j e ak t ivnos t i pri ures
ničevanju zakona o z d r u ž e n e m delu 
in zakona o de lovnih razmerj ih, z l a 
sti pa pri usklajevanju in sprejema
nju samoupravnih sp lošn ih ak tov in 
izdelavi katalogov — razvidov de
lovnih nalog i n opravi l , 

— dosledno izvajanje samouprav
no dogovorjenega sistema spremlja
nja in informiranja o u r e sn i čevan ju 
sprejetih nalog, ciljev in obveznosti, 
za katere so se delavci samoupravno 
sporazumeli i n dogovoril i v p lanih 
samoupravnih sporazumov in dogo
vorih, 

— prizadevanja za dosledno ures
n ičevan je s is tema samoupravnega 
družbenega planiranja, da bo plani
ranje celovito, da bodo temeljni no
silci planiranja ak t ivno vkl jučeni v 
priprave, usklajevanje in sprejema
nje samoupravnih sporazumov, d r u ž 
benih dogovorov o temeljih planov 
in planov, 

— zagotavljanje h i t r e j šega prera
ščanja sedanjih p r e t e ž n o kredi tn ih 
odnosov med organizaci jami združe
nega dela v dohodkovne odnose na 
osnovi z d r u ž e v a n j a dela in sredstev, 

— pospeševan je u r e s n i č e v a n j a 
medsebojnega sodelovanja med pro
izvodnimi in t rgovskimi de lovnimi 
organizacijami na nače l ih skupnega 
prihodka in dohodka, skupnega pre
vzemanja rizika in samoupravnega 
planiranja, 

— prizadevanja za t a k š n o obliko 
povezanosti organizacij zd ruženega 
dela s t u r i s t i č n i h področ i j , k i bo za
snovana na z d r u ž e v a n j u dela in 
sredstev ter razvijanju dohodkovnih 
odnosov, 

— utrjevanje in razvijanje svo
bodne menjave dela, 

— izvajanje na log na pod roč ju 
družbenih dejavnosti v letu 1979 na 
osnovi sprejetih programov samo
upravnih in teresnih skupnost i za 
obdobje 1976—1980 in na osnovi do
polnil za leto 1979. Samoupravne 
interesne skupnosti se morajo pove
zovati z organizacijami zd ruženega 
dela ter krajevnimi skupnostmi za
radi uveljavljanja neposrednih inte
resov z d r u ž e n e g a dela in o b č a n o v pri 
obl ikovanju ter izvajanju progra
mov, 

— krepi tev nadaljnjega razvoja 
krajevnih skupnosti , da se bodo ena
kovredno uvel javi le kot temeljne 
samoupravne skupnosti v občini , po
speševan je razvoja njihove samo
upravne organiziranosti , njihovega 
uveljavljanja kot temeljnega nosilca 
planiranja ter zagotavljanje mate
rialne osnove za njihovo delo še po
sebno z neposrednim povezovanjem 
s temeljnimi organizacijami zd ruže 
nega dela i n samoupravnimi skup
nostmi. 

V prihodnjem letu bo potrebno 
razrešiti še preostala v p r a š a n j a 
organiziranosti sp lošnega ljudskega 
odpora i n d r u ž b e n e s a m o z a š č i t e 
povsod tam, kjer tega še niso s tor i l i , 
oziroma tega niso s tor i l i ustrezno. 
Postopno bo potrebno zagotavljat i 
in povečeva t i materialne osnove 
splošnega ljudskega odpora, varnosti 
in d r u ž b e n e s a m o z a š č i t e , nadalje
vati z n a č r t n i m usposabljanjem de
lovnih l judi in o b č a n o v za izvajanje 
nalog sp lošnega ljudskega odpora in 
d r u ž b e n e s a m o z a š č i t e , uvel javl jat i 
sistem rednega spremljanja obramb
nih in varnostnih nač r tov - ter samo
zaščitnih ukrepov. 

M A T E R I A L N I O K V I R I 
R A Z V O J A V L E T U 1979 

Dinamične j š i in in t enz ivne j š i go
spodarski razvoj v občin i bo v na
slednjem letu mogoče doseči le z 
večjim uve l jav l jan jem kva l i t e tn ih 
dejavnikov razvoja, ka ter ih skupni 
učinek se bo pokazal v večji produk
tivnosti, posredno pa v več jem do
hodku. Posebna pozornost bo mora
la b i t i namenjena u č i n k o v i t e j š e m u 
gospodarjenju in postopnemu spre
minjanju ter odpravljanju struktur
nih neskladij gospodarstva v občini . 

V l e tu 1979 je n a č r t o v a n a realna 
rast d r u ž b e n e g a proizvoda v višini 
3.231,000.000 d in , kar je za 12 % več 
kot v le tu 1978. N a č r t o v a n a rast je 
za okrog odstotek višja od p o p r e č n o 
predvidene ras t i v s r e d n j e r o č n e m 
planu razvoja o b č i n e za obdobje 
1976-1980, ka r je v skladu z n a č r t o 
vano d inamiko rasti d r u ž b e n e g a 
proizvoda. 

P r i del i tvi d r u ž b e n e g a proiz
voda bodo tudi v bodoče potrebna 
prizadevanja za krepitev material
ne osnove zd ruženega dela. V struk
turi del i tve d r u ž b e n e g a proizvoda 
naj sredstva, k i ostajajo delovnim 
organizacijam, predstavljajo okrog 
73 % d r u ž b e n e g a proizvoda, sredstva 
drugih ude ležencev v de l i tv i pa 
okrog 27%. Znotraj organizacij 
združenega dela pa bodo potrebna 
prizadevanja, da bodo hitreje od 
rasti d r u ž b e n e g a proizvoda rasla 

sredstva za r a z š i r i t e v mater ia lne 
osnove de la . " 

Pri s t r o š k i h proizvodnje se 
bodo delovne organizacije morale 
prizadevati za p o č a s n e j š o rast od ce
lotnega pr ihodka, oziroma od d r u ž 
benega proizvoda s tem, da bo amor
tizacija rasla skladno z rastjo d r u ž 
benega proizvoda. N a ta n a č i n bo 
doseženo , da bo tudi dohodek rastel 
sk ladno z rastjo d r u ž b e n e g a pro
izvoda. 

Glede na opredelitve v s redn je roč 
nem p lanu , bodo tudi v letu 1979 
morala b i t i prizadevanja usmerjena 
v to, da bo celotna poraba rasla 
nekol iko počasne je kot d r u ž b e n i 
proizvod, oziroma dohodek, in sicer 
za oko l i deset odstotkov, kar bo pr i 
spevalo h krepi tvi materialne osnove 
dela. 

Zaradi zaostajanja za n a č r t o v a 
n im obsegom izvoza v letu 1977 in 
1978, bodo mora l i b i t i napori usmer
jen i v to, da se v prihodnjem letu 
doseže s r e d n j e r o č n o n a č r t o v a n i 
obseg. Usklajeno s plani organizacij 
zd ruženega dela je v letu 1979 na
č r t o v a n o povečan j e izvoza za 52%, 
ob le š e s t o d s t o t n e m p o v e č a n j u 
uvoza. 

N a pod roč ju gospodarstva je na
č r t o v a n o 2,4 % povečan je zaposle
nosti, kar pomeni okrog 287 novih 
delavcev predvsem v industr i j i , pr i 
čemer v že leza rn i Jesenice predvide
vajo 119 novih delavcev. K e r smo pri 
zapos lovanju ž e n s k v obč in i pod 
repub l i šk im popreč jem, nekatere de
lovne organizacije v občini v prihod
njem letu n a č r t u j e j o 65 novih delov
n ih mest pr imernih za zaposlitev 
žensk. V negospodarstvu se bo pove
čalo š tev i lo zaposlenih za okrog 100 
delavcev a l i za 6,1%. V tem š tevi lu 
je 70 de lovnih mest predvidenih za 
zaposlitev žensk. Na jveč je poveča
nje je predvideno v osnovnem šol
stvu po dogradi tvi šolskega centra 
P lavž , medtem ko se na drugih pod
ročj ih predvideva le izpopolnjevanje 
nezasedenih delovnih mest. Delovne 
organizacije v nemater ia lni proiz
vodnji se bodo morale prizadevati za 
racionalno zaposlovanje novih de
lavcev. 

De lavc i v temeljnih organizacijah 
z d r u ž e n e g a dela materialne proiz
vodnje in drugih organizacij so 
do lžn i pr i razporejanju dohodka in 
čis tega dohodka zagotovit i , da bodo 
v letu 1979 sredstva za osebno po
rabo (osebni dohodek in skupna 
poraba v temeljnih organizacijah) 
n a r a š č a l a počasne je od doseženega 
dohodka . P o č a s n e j e bo n a r a š č a l a 
tudi skupna poraba (SIS) in s p l o š 
na poraba. Skladno s tem je predvi
deno p o v e č a n j e realnih osebnih 
dohodkov za okrog tri odstotke, 
nominalno, z u p o š t e v a n j e m pora
sta ž ivl jenjskih s t ro škov , pa za 
okrog 18%. 

Iz programov (dopolnil) samo
upravnih interesnih skupnost i , k i so 
ses tavni del s r edn j e ročnega plana 
razvoja obč ine za leta 1976— 1980 je 
razvidno, da so sredstva za izved
bo programov p o v e č a n a — realno 
za deset odstotkov, oziroma nomi
na lno z u p o š t e v a n j e m p o v e č a n j a 
cen za 22 % tako, da za okrog 15 % 
zaostajajo za realno rastjo d r u ž b e 
nega proizvoda. 

Z uvel javi tvi jo nače l a o samofi-
nanciranju bo v letu 1979 p r o r a č u n 
obdrža l iste vire dohodka kot v letu 
1978, k i morajo zagotovi t i sredstva 
za izvajanje vseh ustavnih funkcij 
n a š e d r u ž b e n o p o l i t i č n e skupnost i . 
Pomembna novost bo le v tem, da bo 
republika v letu 1979 odstopila obči
nam celotne dohodke iz naslova sod
nih taks in denarnih kazn i za finan
ciranje nalog temeljnih sodišč. Bro-
r a č u n bo v prihodnjem letu finan
ciral iste naloge kot v letu 1978, 
posebna skrb pa bo namenjena: 

— f inanciranju programa blagov
nih rezerv v letu 1979, 

— reševanju problematike borcev 
N O V , 

— zagotavljanju materialne osno
ve delavcev organov javne varnost i , 

— financiranju obveznosti, k i j i h 
je skupšč ina občine že sprejela, 

— financiranju osnovne dejavno
s t i k ra jevn ih skupnosti (izvajanje 
delegatskega sistema). 

N a osnovi predvidenih potreb se 
ocenjuje, da bo nominalno poveča
nje sp lošne porabe za okrog 21 %. 

Z investicijskimi vlaganji je v 
letu 1979 potrebno vsaj delno na
doknadi t i zaostajanje v letu 1977 in 
1978. Iz planov delovnih organizacij 
je razvidno, da le-te planirajo za 
okrog 1.011,872.000 d in invest ici jskih 
vlaganj. K e r se bodo nekatere od 
p lan i ran ih investicij nadaljevale 
tudi v letu 1980, se ocenjuje, da bodo 
realna vlaganja z n a š a l a v letu 1979 
okrog 850 mil i jonov d in . Od skupnih 
p l a n i r a n i h sredstev največj i delež 
odpade na ž e l e z a r n o Jesenice, in 
sicer kar 64%. P o vi r ih f inanciranja 
prevladujejo lastna sredstva s 50%, 
sledijo b a n č n i kredi t i s 33%, 17% pa 
odpade na druge vire (komericalni 
kredi t i , zd ruževan j e sredstev itd.). 
Na jveč j i delež investicij odpade na 
opremo, in sicer kar 62%, sledijo 
gradbeni objekti s 37 %, ostanek pa 
zavzemajo zeml j i šča . Investicijska 
vlaganja v kmetijstvu bodo znaša l a 
okrog 2,5 mi l i jona din in bodo 
usmerjena predvsem v popravilo go
spodarskih poslopij, gradnjo silosov 
za k rmo in nabavo kmeti jske meha
nizacije. P a š n e skupnosti bodo s so

financiranjem uredile p a š n i k e paš 
nih skupnosti na Ble jsk i Dobrav i , 
Žirovnici in Hruš i c i . 

N a pod roč ju malega gospodar
stva bodo naloge v glavnem usmer
jene na postopno u re sn i čevan je pro
grama malega gospodarstva s poseb
n i m poudarkom pospešenega razvo
j a s tor i tvenih dejavnosti . P o oceni 
bo v letu 1979 v osnovna sredstva 
zasebnega sektorja v loženih okrog 
šes t mi l i jonov din in to predvsem 
v opremo. 

R E B A L A N S P R O R A Č U N A 
Z A L E T O 1978 

I z v r š n i svet s k u p š č i n e predlaga 
delegatom v razpravo in sprejem 

predlog odloka o spremembah in do
polni tvah odloka o p r o r a č u n u obči
ne za leto 1978. Obseg p r o r a č u n s k e 
porabe je b i l sprejet v višini 45 m i l i 
jonov dinarjev, ker pa so med letom 
nastopile nekatere pomembne spre
membe tako na s t rani dohodkov kot 
na s t rani izdatkov, je potrebno spre
je t i rebalans p r o r a č u n a . T a k o se na 
osnovi d e s e t m e s e č n e realizacije oce
njuje, da bodo višje realizirani do
hodki od: 

— upravnih taks, 
— d a v k a od osebnih dohodkov 

delavcev, 
— taks na promet parklarjev i n 

kopitarjev in 
— razni drugi dohodki . 

Pri izdatkih pa je potrebno zago
toviti višja sredstva predvsem za: 

— nekatere postavke v okviru de
javnosti organov družbenopolit ičnih 
skupnosti in 

— vlaganje oziroma sofinancira
nje planiranih negospodarskih inve
sticij. 

Tako se bo obseg proračuna z re
balansom povečal za 3,580.000 din 
ali za osem odstotkov. Predlagani 
obseg proračuna v višini 48,580.000 
dinarjev je v primerjavi s planiranim 
obsegom proračuna v letu 1977 za 
31,6% višji, vendar pa predlagatelji 
poudarjajo, da gre pretežni del povi
šanja za negospodarske investicije, 
ki so bile v preteklih letih m o č n o za-
virane, ker smo bili na področju 

(Nadaljevanj* na 9. strani) 
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IN P R O F I L O V 
V ponedeljek, 4. decembra, je bi la 

12. redna seja izvršnega odbora 
osnovne organizacije s indikata . V 
obravnavi je bi la izvedba poslovilne
ga večera od upokojenih sodelavcev. 
I z v r š n e m u odboru je b i l p red ložen 
seznam 15. sodelavcev, k i so b i l i upo
kojeni leta 1978. 

Določi l i so nekatere podrobnosti v 
zvezi s programom poslovilnega 
večera . 

Predsednik osnovne organizacije 
s indikata A l b i n J a k o p i č je navzoče 
seznanil s f i nančn im poslovanjem, 
č lan i odbora pa so meni l i , da naj 
nadzorn i odbor opravi pregled f i 
n a n č n e g a poslovanja, in šele nato 
naj se odboru posreduje ustrezno 
poroč i lo . 

Ob sklepu seje so se dogovori l i , da 
bodo sodelavcem, k i so več kot dva 
meseca zaradi bolezni odsotni z dela, 
ob novole tnih prazn ik ih poslal i 
č e s t i t k o in denarni prispevek. T i s t i m 
sodelavcem, k i bolehajo več kot dva 
meseca in še niso prejeli denarne po
moči , bodo znesek povišal i , o tem pa 
bo odloči la komisi ja . 

T o v . J a k o p i č je še povedal da je 
koordinaci jski odbor za kadrovska 
v p r a š a n j a imenoval sodelavca A n t o 
na Draba kot delegata za skupšč ino 
K S Javorn ik K o r o š k a Be l a in M i r k a 
Zupana v krajevno konferenco 
S Z D L v omenjeni K S . 

DS Z A K O M E R C I A L N E 
IN F I N A N Č N E Z A D E V E 

V sredo, 6. decembra, je bi la 7. red
na seja izvršnega odbora osnovne 
organizaci je s ind ika ta . Predsednik 
osnovne organizacije s indikata V i n 
ko M e ž n a r c , je n a v z o č e seznanil z 
delom obeh kongresov. Ugotavl jajo, 
da se sodelovanje med vodstveno 
s t rukturo in s indikatom ni izbolj
ša lo , ker s indikat še vedno ni pr i
soten pri pomembnih o d l o č i t v a h . 

Sk ladno s predlogom K S P lavž in 
K S P l a n i n a pod Go l i co so M a r i c o 
S imon imenoval i za delegata v K S 
P l a v ž in T o m a ž a Blaž iča v K S P l a 
n ina pod Gol i co . 

N a osnovi sklepa, k i je b i l sprejet 
na sestanku predsednikov temeljnih 
organizacij in temeljnih skupnosti 
za obl ikovanje komisije na ravni 
temeljne organizaci je a l i delovne 
skupnosti za spremljanje ustave, so 
v razš i r jeni odbor na ravni delovne 
skupnosti za komercialne in f inanč
ne zadeve imenoval i V a l e n t i n a E r -

iavška . H k r a t i je tudi predsednik 
omisije za spremljanje ustave in 

izvajanje zakona o z d r u ž e n e m delu. 
V k o m i s i j i so še A l o j z K o l m a n , 
Vas i l i j D e r e t i č , P r i m o ž Peterman, 
R o m a n K o s m a č , N a d a Skolc in 
Janez V i l m a n . 

V p r a š a n j e , k i ga je i zv r šnemu od
boru osnovne organizacije s indikata 
posredoval Janez V i l m a n glede 
dnevnic, k i da j i m pripadajo v dneh 
ko d e ž u r a j o na sejmih a l i potova
nj ih, na prosto soboto in nedeljo, je 
b i l sprejet sklep da bodo omenjeno 
problematiko posredovali najprej v 
razpravo samoupravni delovni sku
pini prodajnega oddelka. Ob sklepu 
seje so rešili nekaj t ekoč ih zadev in 
naroč i l i komisi j i za dodeljevanje 
denarne p o m o č i sodelavcem, da do 
konca leta pregleda seznam upravi
čen ih sodelavcev, k i j i h bodo 
obiskal i na domu. 

G R A D B E N O R E M O N T N E 
D E L A V N I C E 

Redna seja odbora sindikalne 
grupe je b i la v torek, 12. decembra. 
Najprej so pregledali zapisnik zad
nje seje ter zapisnik seje odbora 
T O Z D Remontne delavnice. Ugoto
v i l i so, da so b i l i sprejeti sklepi izpol
njeni. Č l a n i so b i l i seznanjeni z vse
bino zapisnika sindikalnega odbora 
T O Z D Remontne delavnice v kate
rem je obravnavano v p r a š a n j e bene-
feciranega s t a ž a . Vodja obrata je po
vedala, da bodo omenjeno proble
mat iko reševal i v prihodnjem letu v 
skladu s katalogom delovnih nalog 
in opravi l ter eko lošk ih pregledov in 
ugotovitev pri delu. 

F i n a n č n i plan sklada s a m o p o m o č i 
je b i l sprejet in bo prikazan na 
posebnih obrazcih. N a seji so dolo
čili b laga jn išk i maks imum za bla
gajno s a m o p o m o č i v višini 1500 d in . 

T o v . Razinger predlaga, da je tre
ba v obrat ih pregledati, če je kdo od 
sodelavcev dalj časa odsoten z dela 
zaradi bolezni , da b i ga ob novolet
n ih praznik ih obiskal i na domu. 

N a postavljeno v p r a š a n j e sodelav
ca K e j ž a r j a zaradi povečan ja grup 
na vzd rževan ju je odgovorila vodja 
T O Z D Gradbeno remontnih delav
nic tov. E n i k o v a . T o v . G r a č n e r pred
laga, da naj bi se sej sindikalne 
grupe udeleži l v prihodnje tudi po en 
mladinec, da b i lahko seznanili 
mlade s problemi in nalogami v 
obratu. 

K O V I N O S E R V I S 
V torek, 28. novembra, je bi la iz

redna seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije s indikata . N a seji so 
r azp rav l j a l i o v z r o k i h neuspelega 
referenduma. Referendum ni uspel 
glede na to, da ni bi la organizirana 
j avna razprava o samoupravnem 
sporazumu o posebni f inančn i s lužbi 
in dopolni tvah samoupravnega spo
razuma o z d r u ž e v a n j u v S O Z D Slo
venske ž e l e z a r n e . V z r o k i za neuspeh 
referenduma so naslednji: javne 
razprave ni bilo, v času pred refe
rendumom pa je bi la razprava o 
drugem v p r a š a n j u (organizaci jska 
v k l j u č i t e v v delovno organizacijo 
Že leza rna , k i p r i n a š a spremembe o 
n a č i n u nagrajevanja tako, da je del 
od loč i tve potegnil s seboj). V de
cembru bo organizirana javna raz
prava, nato pa bodo ponovi l i refe
rendum, kaj t i o obeh ak t ih lahko 
opravi jo referendum, ker n i b i lo 
organizirane javne razprave. 

V R A T N I P O D B O J I 
17. seja izvršnega odbora osnovne 

organizacije je b i la v torek, 12. de
cembra. V prvi točki dnevnega reda 
so obravnaval i problematiko zapo
slovanja žensk v jesenišk i občini . S 
to p rob lemat iko je izvršni odbor 
osnovne organizacije s indikata sez
nani l Pave l D i m i t r o v . V temeljni 
organizaciji imajo več kot polovico 
zaposlenih žensk in trenutno ni no
benega prostega mesta. Več žensk bi 
lahko zaposli l i v primeru če bi začeli 
z obratovanjem v dveh izmenah. 

Ob pogledu razpisa za podeljeva
nje pr iznanj O F v letu 1979 so ugo
tovi l i , da v T O Z D V r a t n i podboji 
n imajo m o ž n i h kandida tov . P r a v 
tako nimajo kandidatov za podelitev 
p r i znan j , k i j i h podeluje svet za 

spremljanje d r u ž b e n o ekonomskega 
položa ja žensk. 

T o v . D i m i t r o v je č l a n e izvršnega 
odbora seznanil o d v o m e s e č n e m 
po l i t i čnem teča ju . K e r nimajo f i - ' 
n a n č n i h m o ž n o s t i , na t e č a j ne bodo 
poslali nobenega kandidata . 

Ob sklepu seje so obravnaval i pro
b lemat iko a d j u s t a ž e i n lak i rn ice . 
S l u ž b e so namesto, da b i delovno 
mesto vodje lakirnice uk in i l i , samo 
preimenovali naziv delovnega me
sta. 

L I V A R N A 
V sredo, 13. decembra, je b i la 

7. seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije s indikata . 

V z a č e t k u prihodnjega leta bodo 
praznoval i 90-letnico obstoja l ivar
ne. P ros l avo organizira s ind ika ln i 
odbor, v koordinacijski odbor pa so 
namesto J o ž e t a Pol janca imenoval i 
M i r o A r n u š . Pros lava bo v gledali
šču na Jesenicah. Osnutek za izde
lavo z n a č k , kipcev in plaket bo iz
delal akademski s l ikar J a k a Torka r . 
Z n a č k e bodo prejeh vsi ude leženci 
proslave, kipce delavci , k i so zaposle
n i v l ivarn i več kot 30 let in plakete 
tisti delavci , k i v l iva rn i delajo več 
kot 20 let. N a proslavi bodo najbolj 
vestnim sodelavcem podeli l i d r ž a v n a 
odlikovanja. 

Predsednik osnovne organizacije 
sindikata M i l a n K e r i n je navzoče 
seznanil z dopisom Zveze sindikatov 
Slovenije — občinskega sindikalnega 
sveta Jesenice glede javne razprave 
o predlogu s ta l išča sklepov in pripo
roči l za obl ikovanje i n izvajanje 
poli t ike na področ ju d r u ž b e n e pre
hrane v S R Sloveni j i . Č l a n i izvrš
nega odbora menijo, da je hrana 
premalo kval i te tna, zadovoljni tudi 
niso z dostavo hrane, k i n i redna in 
ob do ločenem, ča su . Predlagal i so 
nadzor v kan t inah i n kuhinjah. 
Predloge za izbol jšanje stanja pre
pušča jo ' a t o usposobljenim strokov
nim s l u ž b a m . 

V drugem delu seje so se dogovo
rili, da bodo sodelavce, k i so b i l i 
upokojeni po 4. marcu 1977 povabil i 
v l ivarno in j i m izročili k ipce . 

Š e s t d e s e t i m upokojencem bodo ob 
novoletnih praznikih poslal i če
stitke, upokojenega sodelavca Fran
ca Š i r o k a pa bodo obiskal i v domu 
dr. Franceta Berglja. 

V razpravi je sodeloval tudi J o ž e 
Osvald vodja T O Z D L i v a r n a . D a b i 
lahko zadosti l i potrebam glede na 
večje š tev i lo na roč i l , med drugim 
tudi zato, ker tako vel ikih odl i tkov 
ne morejo izdelati nikjer v Jugosla
vi j i kot v naši l iva rn i bodo uvedli 
nadurno delo. N a nedavnem sestan
ku v T u z l i , se je tudi pokazala potre
ba po ve l ik ih ko l i č inah težk ih jekle
nih odli tkov. 

Pet učencev , k i so se odločili za 
poklic l ivar ja , bodo povabi l i v ' . r r -
no, kjer j i m bo vodja T O Z D )..,;» -
ložil pomen l ivarstva, še poseí- i za 
Jesenice. 

V A L J A R N A 
B L U M I N G - Š T E K E L 

V petek, 15. decembra, je bi la 
14. seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije s indikata. Sklep i , spre
je t i na prejšnj i seji so b i l i izpolnjeni , 
nato pa so A n i Fi l ipa j naroči l i , da 
upokojenim sodelavcem odpošl je 
novoletne vošči lnice. 

Dogovorjeno je bi lo, da je treba 
č impre j organizirat i seje pododborov 
na kater ih bodo določili sodelavce za 
obisk na domovih pri to j r i š i h , k i so 
zaradi bolezni dalj časa odsotni z 
dela. N a prihodnji seji odbora je 
treba o tem poroča t i . 

V nadaljevanju seje so odobril i 
denarno p o m o č š t i r im sodelavcem. 
Prošn j i za denarno p o m o č sodelav
cev Huseina K l jun i ča ter T a i b a 
Alagiča pa bodo odstopili še izvršne
mu odboru sindikata Že leza rne s pr i
poroč i lom, da j i h ugodno reši . 

Ob sklepu seje so rešili še nekaj 
tekočih zadev, nato pa so obravna
vali predlog, da bodo člai om kolek
tiva, k i bodo sodelovali na s m u č a r 
skih tekmah Že lezarne , nabavi l i 20 
celodnevnih kart za žičnice. 

Vods tvu T O Z D so naroči l i naj 
uredi garderobo za sodelavke v adju-
s t až i b luming na Be l i . 

V martinarni 



PRIPRAVA ORGANIZACIJE IN VODENJE SESTANKA-
PROBLEMI IN NALOGE 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
T o v a r i š K a r d e l j v svoji študiji 

S m e r i razvoja po l i t i čnega sistema 
soc ia l i s t i čnega samoupravljanja 
pravi glede infomacij tudi naslednje: 
»Za d e m o k r a t i č n o d r u ž b o je izred
nega pomena r e sn i čno neodvisen in 
d e m o k r a t i č e n sistem informacij . 
Pri tem ne mis l im na sistem javnega 
komunic i ran ja , ampak na sistem vi
rov zaneslj ivih informacij , k i bodo 
dostopne vsakomur, ki jih bo potre
bova l . K a j t i svoboda informacij ne 
pomeni pravice, da lahko nekdo širi 
neresnice po svoji vol j i , ampak 
p rav i co vsakogar, da sliši resnico. 

M i s l i m , da sistem socia l i s t ičnega 
samouprav l j an ja nujno potrebuje 
av tonomno organizacijo informatike 
od obč ine oziroma regije do federa
cije, k i bi bila odgovorna samo skup
š č i n a m d r u ž b e n o p o l i t i č n i h skupno
sti, toda pr i tem zelo strogo od
govorna za re sn ičnos t informaci j« . 

K o govori o sistemu in nalogah 
javnega komuniciranja pravi med 
drug im: »Za to moramo pri nadaljnji 
gTaditvi pol i t ičnega sistema po
novno k r i t i č n o pretehtati stanje na 
pod roč ju javnega komuniciranja pri 
nas. M i s l i m , da smo na tem področ ju 
p reveč s i romašn i z ustreznimi demo
k r a t i č n i m i ob l i kami dogovarjanja 
kakor tudi pr i razjasnevanju in raz
č i š čevan ju odnosov pa tudi glede 
inst i tuci j za urejevanje sporov. Zato 
se neredko stihijsko vsiljujejo razne 
oblike intervencij in celo prit iskov, 
k i niso vedno uprav ičen i , a l i pa tok 
s tvar i na tem področ ju p r e p u š č a m o 
st ihi j i« . 

Smiselno torej lahko š t ud i j e o ko
municiranju in obveščan ju vkl juči
mo v najbolj pogosto obliko kolek
tivnega dela — sestanke, k i j i h mo
ramo tudi preobraziti. 

Za u spešno delovanje d r u ž b e n o 
po l i t i čn ih samoupravnih (in drugih) 
organizacij je s e s t anek n e p o g r e š 
l j i v a i n p r a v i l o m a n e n a d o m e s t 
l j i v a o b l i k a de l a (teh in drugih) 
organizacij in osnovno sredstvo za 
najbol j objekt ivno in neposredno 
p r e n a š a n j e in posredovanje informa
cij zaradi potreb za od ločan je delav
cev v z d r u ž e n e m delu. 

Sestanka ne more v celoti na
domesti t i nobena druga oblika, 
metoda al i sredstvo informiranja in 
komuniciranja , še zlasti zaradi tega, 
ker so druge komunikacije in 
informacije p r e t e ž n o enosmerne. 

D o danes so sestanki še vedno 
premalo p roučen i kot nepogreš l j iva 
obl ika dela in tudi kot n a j d r a ž j a 
o b l i k a i n m e t o d a d e l o v a n j a d r u ž 
b e n o p o l i t i č n i h i n d r u g i h o r g a n i 
z a c i j . Zato so vpliv in uč inek dela 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije še 
tol iko bolj odvisni od uspešnega in 
gospodarnega organiziranja in vo
denja sestanka. 

Več ina sestankov se še vedno skl i 
cuje zaradi formalnih razlogov: 
zaradi reševanja t ekoč ih , p lani ranih 
a l i došlih nalog, ker je tudi statutar
no in d r u g a č e do ločeno , da se mo
rajo do ločene od loč i tve sprejemati 
samo kolektivno; skupno po določe
nem kl juču prisotnih. K o n č n o tudi 
samoupravljanja ne more b i t i in si 
ga danes ne moremo zamis l i t i brez 
sestanka, saj je to še vedno oporno 
mesto dogovarjanja in sprejemanja 
vseh poglavi tnih odloči tev . Za veči
no ude ležencev sestanki predstav
ljajo tudi socialno ps ihološke po
trebe za normalno uveljavljanje v 
samoupravni d ružb i . 

Š e premalo pa je pobud za 
neformalne toda organizirane in vse
binsko bogate sestanke za problem
ske razprave o zadevah, problemih 
i n vp ra šan j i h , k i se porajajo v os
novnih celicah samoupravnega delo
vanja in odnosov med delavci; torej 
v bazi kjer poteka poglavi tni proces 
po l i t i čnega delovanja, od ločan ja in 
izgrajevanja samoupravnih sociali
s t i čn ih odnosov. 

K A T E R I S O O S N O V N I C I L J I 
I N S M O T R I S E S T A N K A , 
K O L E K T I V N E G A D E L A 

Z dobro in pravi lno vodenim se
s tankom s o č a s n o d o s e ž e m o al i ures
n i č u j e m o nekoliko raz l ičn ih pogla
v i t n i h smotrov in ciljev; med nj imi: 

a) koord inac i jo in usklajevanje 
ak t ivnos t i in sposobnosti posamez
n ikov za dosego skupnega ci l ja; za 
opravljanje skupnih d r u ž b e n i h na-

b) d o s e ž e m o večjo koncentracijo 
in moč raz l i čn ih znanj vednosti in 
sposobnosti ter tudi raznih special
nih znanj , k i so vedno bolj nujne 
zato, da v po l i t i čnem delovanju 
d o s e ž e m o boljši rezultat; 

c) nekateri problemi se hkra t i 
anal iz i ra jo ( razč len ju je jo ) in takoj 
ko lek t ivno reši jo , pr i č e m e r pridobi
mo na ča su ; ' -

d) s sestankom je o m o g o č e n o 
zago tov i t i d e m o k r a t i č n o delovanje 
š t ev i ln ih komunikac i j in interakcij 
med ude leženc i sestanka; 

e) izjave, pripombe in razlage po
sameznikov, oziroma nj ihova s tal i -

šča in mnenja so pravi loma takoj 
predmet kr i t ike vrednotenja in 
ocene drugih ude ležencev sestanka 
ter t ud i t ako zagotov i t i oziroma 
doseči enotno mnenje; 

f) sestanek je edina obl ika in me
toda dela, kjer je m o ž n o temeljiteje 
razč is t i t i probleme in v p r a š a n j a v 
medsebojni konfrontacij i , v izme
njavi mnenj in s ta l i šč ; 

g) dobro vsebinsko in organizacij
sko pripravljen in voden sestanek je 
tud i pr imerno področ je vzgoje in 
usposabljanja za po l i t i čno akcijo; 

h) dobro vsebinsko in organizacij
sko pripravljen in voden sestanek je 
l ahko tud i osnova za u č i n k o v i t o 
medsebojno informiranje; 

i) z del i tvi jo dela in z a d o l ž i t v a m i 
se prek sestanka zagotavlja primer
na osebna odgovornost ter krepi 
zavest in zavednost č l a n s t v a ; 

j) zagotavljamo dvo in več smer
no komuniciranje in m o ž n o s t sode
lovanja š t e v i l n i h u d e l e ž e n c e v se
stanka; 

k) s smotrnimi in jasno opredelje
n imi sestanki zagotavljamo osebni 
obču tek , da č lan i do ločene organiza
cije prav oni tvorijo organizacijo 
(sindikat, Z K , S Z D L , Z S M S ) v 
kateri se spodbujajo za u resn ičeva
nja skupnih ciljev. N e pa o b č u t e k , 
da je ta organizacija nekaj zunaj 
danega, odtujeno od č l a n o v v katero 
posamezniki le vstopijo a l i »pridejo« 
sodelovati. 

N E K A T E R E P O Z N A N E 
S L A B O S T I S E S T A N K O V 

( K O L E K T I V N E G A D E L A ) 
a) Najbol j pogosto zasledimo ne

pripravljen al i zelo slabo organiziran 
in slabo pripravljen sestanek. Orga
nizatorj i ali sklicatelj ni ž e pred 
sklicem sestanka jasno d o l o č i l 
njegov smoter in cilj; ni mu 
jasno -kaj h o č e s sestankom 
d o s e č i , zato se izrodi v brezplodno 
in dolgovezno govoričenje . Ponekod 
se v n a š i samoupravni praksi še 
pogosto prakticirajo » s a m o u p r a v n o -
l iberal is t ični« koncepti sestanka, 
kjer govorijo »vsi o vsem« brez za
kl jučkov , brez konkre tn ih zado lž i t ev 
in konkre tn ih s ta l i šč , kar je v na
sprotju z naš imi revolucionarnimi 
spremembami, k i so do ločen i s sklepi 
Z K J , ustavo ter Z Z D ter nalogami 
drugih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organiza
cij; 

b) še vedno marsikje prevladuje 
formalizem, ko »ses tanek« sk l ičemo 
»zarad i s e s t a n k a « ; torej ne to l iko iz 
notranj ih potreb l judi v živi samo
upravni organizacij i , p a č pa zaradi 
zunanjih dejavnikov; višjega foru
ma, popre j šn jega plana . . . zato, da 
bomo poroča l i o sestanku, da se
stanek pač bo, ker je to »p l an i r ano« . 

P R I P R A V L J A N J E S E S T A N K A 
- K O L E K T I V N E G A 

O D L O Č A N J A 
Obče je znano in ugotovljeno, da 

so najbolj uspešn i in uč inkov i t i t is t i 
sestanki, za katere smo več ino 
opravi l — priprav za potek in rezul
tate sestanka stori l i ž e pred sestan
kom. T o so navadno osnovne vsebin
ske, kadrovske, m e t o d i č n e iti organi
zacijske priprave, dejal bi kot vsaka 
resna priprava dela. Za to je pripo
ročl j ivo in nujno, da že v pripravah 
na sestanek posvetimo pozornost še 
zlasti naslednjim v p r a š a n j e m : 

a) organizator in vodja (včas ih to 
ni ista oseba) si morata že poprej 
določi t i in se pogovorit i za smoter 
ter osnovni c i l j , k i ga že l imo s se
stankom doseči . Smotre in cilje 
mora še kako dobro in podrobno 
poznat i in obvladati vodja sestanka 
(delovni predsednik). Za to je korist
no a l i celo nujno, če se vodja se
stanka že prej posvetuje z odgovor
n i m i poznavalci in s t rokovnjaki o 
t is t ih posameznih problemih jn 
vp ra šan j i h , o kater ih bo tekla osnov
na a l i dopolni lna razprava in se bo o 
njih sklepalo na sestanku ( č e p r a v n i 
nujno, da so le-ti tudi prisotni na 
sestanku); 

b) že pred sklicem sestanka mora 
vodstvo (vodja — sklicatelj) že 
p r e d č a s n o zagotovit i , da bodo ude
l e ž e n c i č i m b o l j celovito in pra
vilno o b v e š č e n i o vsebini vpra
š a n j , kakor tudi o okvirnih pred
logih, k i se bodo obravnaval i na se
stanku. Ze v naprej j i m moramo 
poslati potrebne podatke in dejstva, 
kakor tudi predloge m o ž n i h reš i tev, 
povabljene je potrebno opozori t i na 
morebitne posledice posameznih 
al ternat iv, oziroma na d r u ž b e n o e k o 
nomske, socialne in druge posledice, 
k i bodo sledile zaradi takega a l i dru
gačnega sklepa. Predhodna obvestila 
in podatk i naj bodo k ra tk i in za 
okolje" razuml j iv i . Informacije pred 
sestankom lahko posredujemo preko 
lastnega glasila delovne organizacije 
a l i priloge v tem n a š e m glasilu, ozi
roma kot samostojno posebej pri
pravljeno gradivo za sestanek. Sicer 
pa je v dosedanji praksi na jveč pri
merov kombinacije pr i log ter samo
s to jn ih gradiv. Povabljene na se
stanek v spremnem pismu a l i vabi lu 
posebej ( če j i h je manj pa tudi 

osebno a l i te le fonično) obvestimo o 
k l jučn ih v p r a š a n j i h . K a j naj še po
sebej pozorno p reuč i jo v informacij i 
oziroma poslanem gradivu, d a bo se
stanek kratek in uč inkov i t . Preneha
t i pa moramo s prakso, ko udele
ženc i dobijo gradivo šele na sestan
ku a l i t ik pred sestankom; 

c) pisno gradivo bodi vedno in po 
pravi lu č imbol j kra tko, razumlj ivo 
in jasno napisano za tisto sredino, k i 
j i je namenjeno. K e r še vedno raz
meroma t ežko uspevamo zadosti 
prav tej zahtevi in nalogi, b i kazalo 
uvel javi t i dobro izkušn jo , da ponu
d imo dve var iant i in sicer š i rše 
gradivo in povzetek gradiva. S tem 
zadostimo potrebam t is t ih ude ležen
cev, k i žel i jo pod robne j š e podatke in 
r azč l en i t ve in tiste ude ležence , k i se 
zadovolji jo s povzetkom iz gTadiva, 
če pa smatrajo za potrebno vp ra ša jo 
a l i samostojno poiščejo že l jene 
podatke in dodatna pojasnila; 

d) že pred sestankom moramo za
gotoviti zadostno — ustrezno š tev i lo 
ude ležencev (kvota). Izogni t i se mo
ramo tveganju in ugibanjem, če bo 
al i ne bo priš lo zadostno š tev i lo po
vabljenih, da bomo lahko opravil i 
sestanek. T u d i naknadna opozorila 
za že skl icani sestanek bodisi preko 
telefona al i osebno so postala 
n e u č i n k o v i t a . Č e organizator n i pre
p r i čan v zadostno ude ležbo , je bolje 
sestanek pre loži t i na bolj ustrezen 
č a s in zagotovit i š tev i lo , k i lahko 
določa in sklepa o vsebini dnevnega 
reda, oziroma za nadaljnje delo; 

e) n i nepomembno sestavljanje 
dispozicije dnevnega reda sestanka 
(vrstni red v p r a š a n j ) . N a prvo mesto 
vedno (v dispoziciji) opredelimo in 
d o l o č i m o glavno točko , a l i glavne 
naloge, k i naj bodo č imbol j nepo
sredne ter po m o ž n o s t i zastavljene 
oziroma predstavljene v obl ik i konk-
oziroma predstavljene v obl ik i kon
kretnih in d i rektn ih v p r a š a n j . 

D n e v n i red naj ne bo natrpan z 
desetinami točk. Danes je za neka
tere že prava umetnost in nepremag
l j iva ovira kako naj bi zagotovil i in 
organiziral i tak sestanek, k i bo imel 
le eno a l i na jveč t r i t očke dnevnega 
reda. V istem času ko d o l o č a m o 
p re š t ev i l ne točke v programu dnev
nega reda pa se dobro zavedamo, da 
so do lg i in s š t e v i l n i m i t o č k a m i 
natrpani sestanki neuč inkov i t i , 
u t r u j a j o č i , monotoni ter odbijajoči ; 
da se š t e v i l n i l judje zaradi tega 
drug ič ne udeleži jo več sestankov. 

D n e v n i red sestanka je za bolj 
racionalno obravnavo m o ž n o razde
l i t i na dve skupini v p r a š a n j , in sicer: 

— na sporna odprta in nedoreče 
na v p r a š a n j a , o kater ih imajo ude
leženci nasprotna, d r u g a č n a a l i še ne 
izobl ikovana s ta l i šča in j i h moramo 
v razpravi še usklajevati , urediti , 
poenoti t i in 

— na taka v p r a š a n j a , v kater ih so 
že nakazane in oblikovane reš i tve , k i 
so odraz že delegatsko al i d r u g a č e 
dogovorjenih s ta l i šč , torej kjer gre 
bolj za sklepanje oziroma formalni 
vidik naloge in za skupni sprejem 
odloč i tve ; 

f) vodja (vodstvo) sestanka, vod
s tvo organizacije, morajo že prej 
č imbol j n a t a n č n o n a č r t o v a t i na
slednja v p r a š a n j a : 

— č a s trajanja sestanka. V a ž n o 
je, če ča s trajanja napovemo že v 
vabilu za sestanke, ker s tem dose
gamo zlasti dvoje, in sicer: da si 
u d e l e ž e n c i l ahko p lani ra jo druga 
s l u ž b e n a a l i osebna opravi la in zato 
bolj gotovo pridejo na sestanek; 
hkra t i pa so neopazno prisi l jeni, da 
se bodo na sestanku zaradi sebe in 
drugih obnaša l i in ravnal i bolj disci
p l in i rano po odmerjenem času (ra
cionalnost) in ne bodo sestanka za
vlačeval i ; 

— po m o ž n o s t i si bomo razporedi
l i tudi č a s za obravnavanje posa
meznih točk dnevnega reda: uvod 
(eden a l i več), dopolni la , razpravo, 
pojasnila, pripombe, oblikovanje 
povzetkov ( režime) in zak l jučke 
(sklepe); 

— vodja mora zelo pozorno in lo
gično spremljati ves potek razprave, 
beleži t i predloge, pripombe in mne
nja, da bo znal ob pravem času 
in te rveni ra t i in usmeri t i razpravo 
in da bo mogel ob zak l jučku napra
v i t i oziroma predlagati najbolj 
ustrezne skupne zak l jučke . (So 
primeri , ko predsedujoč i p o v r š n o a l i 
pa od časa do časa sploh ne pos luša 
razpravljalcev, potem pa ob za
k l jučku poda »svojo z a k l j u č n o be
sedo«, k i je v nasprotju s š t ev i ln imi 
kor i s tn imi predlogi ude ležencev) ; 

— vnovič predlaga naj bo, če so 
za to, sestanek č imkra jš i (ps ihološki 
vidik); 

— poznati mora (posebno če je to 
stalni kolektiv) ude ležence sestanka, 
da bo vnaprej vedel koga v razpravi 
omejevati (če se ponavlja , če govori 
povsem nekaj drugega in podobno 
mot i druge), koga spodbujevati in 
koga še posebno u p o š t e v a t i zaradi 
njegovih koris tnih pripomb in pred
logov; 

g) že prej moramo p rep reč i t i in 
zagotovit i , da ude ležence ne bodo 
mo t i l i p r i delu na sestanku (telefon
ski k l i c i , še bolj pa se je razpasla 
razvada , da se dajo nekater i po 

»naroč i lu« »klicati« iz sestanka, da 
se posebej omenjajo zaradi »pre
s t iža« , kako so važn i itd.); 

h) glede na z n a č a j , vsebino, po
men in namen sestanka" pr ipravimo 
kratek pregled sklepov iz zapisnika 
p r e j š n j e g a sestanka in konkretno 
ugotavljamo r azč l en i t ev opravljenih 
in prevzetih nalog posameznikov. Š e 
vse p reveč se o b n a š a m o tako kakor 
da imajo zapisniki in sklepi z n a š i h 
sestankov večji arhivski , kakor pa 
akci jski pomen. Z a pisanje zapisni
kov na sestankih se č lan i organiza
cije lahko menjavajo in n i potreben 
n e k a k š e n pokl icn i a l i stalno dolo
čen i zapisnikar. Če se menjavajo pr i 
pisanju zapisnika, se tudi uč i jo 
pisati , obl ikovat i formulacije, ure
j a t i tekst v sk r a j š an i »telefonski« 
obl ik i ; k o n č n o pa tudi prevzemajo 
vsak enkra t del odgovornosti , ko 
vestno p i še jo zapisnik . V e č č a s a 
moramo v bodoče posveča t i obliko
vanju jasnih in razuml j iv ih formula
ci j , da bodo vsakemu dostopne in 
u re sn i čene . Zato je pr iporoč l j ivo , da 
se vsebina predloga za formulacijo 
sklepa glasno ponovi; 

i) v pripravah sestanka ne smemo 
pozabit i na primeren, zadosti udo
ben prostor, čist zrak, toploto, svet
lobo in za te namene tudi na opremo 
prostora. Sestanki naj bodo v pro
storih, kjer ude leženci udobno sedijo 
ob mizah, da lahko pišejo oziroma 
spremljajo vsebino sestanka in upo
rabljajo gradivo, k i je namenjeno za 
sestanek. D o l o č e n e teme bi mogli 
ponazori t i in opremiti z avdiovizuel-
n imi pomagali in drugimi t e h n i č n i m i 
sredstvi. Z a l še marsikatera delovna 
in d r u ž b e n a organizacija nima zago
tovljenih n i t i osnovnih (elementar
nih) pogojev za kolekt ivno delo. P r i 
tem po navadi ne gre to l iko za po
manjkanje sredstev in opreme, ko l i 
kor bolj za podcenjevanje in slab 
odnos do teh v p r a š a n j , ponekod pa 
celo za zanikrnost . H k r a t i pa imajo 
prav tam moderno in preveč raz
k o š n o in drago opremljene pisarne, 
nimajo pa šolskih klopi in navadne 
šolske table za kolekt ivno delo, še 
s labše pa je s prostori. R a d i pozab
ljamo, k a k o o k o l j e l a h k o n e g a t i v 
n o al i pozit ivno vpl iva na č u s t v e n o 
razpo ložen je , motivaci jo in priprav
ljenost l judi za delo in k o n č n o za 
uspeh al i neuspeh sestanka; 

j) v p r ip ravah in izvajanju se
stanka moramo redno in glede na 
pomen zagotavljat i javnost in de
m o k r a t i č n o s t delovanja ter za pri
merno j avno popularizacijo naš ih 
sklepov, s ta l i šč in usmeritev. 

N E K A J A K T U A L N I H 
V P R A Š A N J G L E D E V O D E N J A 

I N P O T E K A S E S T A N K A 
V p r a š a n j a , naloge in probleme 

glede na vodenje sestanka delimo 
na: 

a) t e h n i č n e probleme in naloge v 
zvezi z organizacijo sestanka: dolo
čit i c i l j , zbiranje podatkov, urejanje 
v p r a š a n j , spodbujanje idej, kako naj 
se rešijo posamezni problemi, pripra
va uvodnega t o l m a č e n j a — uvodna 
beseda; 

b) ps ihološki pomen: 
— obvladovanje poteka sestanka 

je zlasti odvisno od vodje (vodstva) 
sestanka. Zelo je pomembno kol iko 
je vodji jasen ter razumlj iv glavni 
cilj — smoter in namen sestanka, 
kaj h o č e m o s sestankom doseči ; 

— pristop k vodenju sestanka 
mora b i t i zasnovan in zamiš l jen kot 
stalna že p o t e k a j o č a po l i t i čna (d ruž 
bena) m e t o d i č n a č lovekova aktiv
nost, v kater i vodstvo in č lan i stalno 
sodelujejo, torej kot neprekinjen 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i proces; sestanek 
pa je le zelo pomemben člen v verigi 
permanentne d r u ž b e n o p o l i t i č n e 
akt ivnost i ; 

— na vsakem sestanku moramo 
uvel javi t i in prakt ic i ra t i metodo 
pregleda, r a zč l en i t ve ter ovredno
tenja doseganja u r e s n i č e v a n j a skle
pov, k i smo j i h sprejeli na p re j šn jem 
(a l i p r e j š n j i h ) ses tanku. (Pregled 
sklepov in pripombe k zapisniku.) 
Č imbo l j n a t a n č n o moramo ugotovi
t i kaj še v smislu sklepov ni storje
nega; kdo in zakaj ni nalog opravi l 
kot del svoje osebne in kolekt ivne 
p o l i t i č n e obveznost i . T a k pristop 
krepi in veča osebno odgovornost in 
sestankom daje izrazi to akci jski 
tvorni z n a č a j . . . zlasti pa krepi 
kont ro lno vlogo vodje in vodstva, k i 
je že ka r p r a v i l o m a p r e š i b k a in 
preveč spontana; oziroma vlogo 
kontrole vse preveč zanemarjamo; 

— vodja sestanka (delovno pred
sedstvo) ne sme bi t i zgolj formalen. 
Zna t i mora (bit i sposoben) obvladati 
d i n a m i č n e razmere ter e n e r g i č n o 
»držat i« planiran potek sestanka v 
svojih rokah, da se sestanek oziroma 
razprava ne izrodi ter sp rev rže v 
svoje nasprotje. Zna t i mora, ustrez
no reagirati na probleme in d raž l j a j e 
okolja. Za to mora vodja sestanka 
dobro in č imbol j celovito poznat i 
vsebino nalog (neekspert!), o kater ih 
se razpravlja in sklepa, ker pomeni, 
da si mora b i t i na t e k o č e m o 
osnovnih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h vp raša 
nj ih časa . Z las t i mora vodja (vod
stvo) skrbeti , da posamezniki ne za
vedejo vse druge na neproduktivno 
področ je in da vsil i jo » razpravo« in 
prepir o najbolj p rodukt ivn ih vpra
šan j ih ; 

— vodja mora s talno usmerjati 
potek sestanka in pravi lno (kanal i -

zirati) uravnavat i o b n a š a n j e posa
mezn ikov , k izbranemu c i l ju . Od 
vodje sestanka je zelo odvisna 
resnost, racionalnost in d e m o k r a t i č 
nost potekanja sestanka. S a m mora 
dobro zna t i in vedeti kdaj med raz
pravo posreduje zato, da b i potek se
stanka usmeril dovolj resno, demo
k r a t i č n o in ustvarjalno; 

— p remis l i t i mora , kdaj bo za 
d o l o č e n a opravila i zzva l druge 
ude l ežence in kdaj p r e p u š č a razpra
vo v dopolnjevanje osrednje točke 
(naloge) dnevnega reda; 

— pr iporoč l j ivo je tudi , da se 
vodje sestanka v e č k r a t zamenjajo, 
ozi roma izbirajo v e č k r a t drugi in 
sicer t a k i , k i npr . bolje poznajo 
spec i f i čne probleme d o l o č e n e de
javnost i , stroke, ka j t i tudi to je ob
l ika širše d r u ž b e n e vzgoje in politič
nega usposabljanja, k i zagotavlja 
strokovnost in odgovornost v širšem 
krogu populacije, ter vk l juču je v 
delo vedno več l judi; 

e) če s o ude leženc i sestanka že 
vnaprej prejeli gradivo s predlogi in 
m o ž n i m i a l ternat ivami ter reš i tvami 
in so tako dokaj celovito in objektiv
no obveščeni o relevantnem vidiku 
obveznosti in naloge o kater i odloča
jo , potem je tak sestanek lahko 
kratek ter usmerjen in os redotočen 
na izjasnjevanje in sklepanje o 
problemih oziroma nalogah. S tem 
se ča s sestanka skra j ša , izognemo se 
ponavljanju, p r ep reč imo »obvezne« 
razpravljalce z dolgimi govori »do
po ln j evan ju« , meditacijami in nu
dimo m o ž n o s t sodelovanja širšega 
kroga ude ležencev . 

K A J M E D D V E M A 
S E S T A N K O M A O Z I R O M A 

P O S E S T A N K U ? 
a) Poglavi tno težišče dela ni na 

sestanku pač pa spada v daljši ali 
krajš i č a s med obema sestankoma 
R e z u l t a t i dela po sestanku, k i j ih 
ovrednotimo na naslednjem se
s t anku , bodo pokaza l i (ob stalni 
kont ro l i spremljanju izvajanja na
log v kol ikšni meri je b i l sestanek 
potreben, koristen, pravi lno organi
ziran in spodbuden, torej akcijski, 
ter ustvarjalen). N e glede na dolžino 
časa , k i po teče do organizacije in 
sklica naslednjega sestanka, mora
mo s sklepi in usmeritvi jo na se
stanku ohrani t i in zagotovit i čim
bolj č v r s t o zvezo, akcijo in delav
nost med obema sestankoma, to pa 
je permanentna po l i t i čna aktivnost; 

b) besedam na sestanku (skle
pom) bodo sledila dejanja zlasti če: 

— je imel sestanek jasen smoter, 
cilj in naloge, 

— je b i l sestanek kratek, jasen in 
produkt ivno usmerjen, 

— č im manj je ostalo odprtih, 
dvosmiselnih in neurejenih dilem in 
v p r a š a n j , 

— č imbol j so sklepi sestanka 
usmeri l i pristope h konkretnim 
nalogam, 

— č imbol j n a t a n č n o in jasno so 
bi l i do ločen i nosilci posameznih 
nalog, opravi l in del ( zado lž i tve ) , 

— ko l ikor bolj so b i l i zastavljeni 
konkretni roki za izpolnjevanje na
log, 

— so bile naloge bolj demokra t i č 
no sprejete kot pa vsiljene, 

— da nismo zadolževal i za nalo
ge in delo tiste č l ane , ki j i h ni bilo 
na sestanku in 

— kol ikor bolj je bi la s celotnim 
postopkom zagotovljena stalna kon
trola vodstva, spremljanje in pregled 
nad izpolnjevanjem nalog, in sicer 
tako, da so b i l i posamezniki a l i sku
pina poob laščen i (mandat) za izva
janje kontrole; 

c) nič ne bomo dosegli, še manj pa 
bo storjenega, če bomo na slepem 
t iru zgolj »čakal i« , kdaj bo naslednji 
sestanek, vmes pa malo s tor i l i za 
u r e s n i č e v a n j e prej sprejetih sklepov. 
Zavedat i se moramo, da vsako ko
lek t ivno delo objektivno skriva v 
sebi elemente razvrednotenja odgo
vornosti , da se nedelavni in neodgo
vorni posamezniki radi skrijejo za 
anonimnost kolektivnega organa, da 
je lahko zelo velika n e k r i t i č n o s t do 
sklepov in podobno. Zato moramo še 
to l iko bolj zagotovit i s talno kon
trolo in kont inui te to dela ter perma
nen tn i vp l iv d r u ž b e n o p o l i t i č n e in 
samoupravne organizacije med dve
ma sestankoma. 

Z a p r o u č e v a n j e navedenih vpra
š a n j glej zlast i naslednje gradivo: 

E . K a r d e l j : Smer i razvoja politič
nega sistema socia l i s t ičnega samo
upravljanja ( Č Z P K o m u n i s t 1977) 
V I . poglavje zlasti točki 9 in 10. 

F ranc Š e t i n c : K a j - h o č e m o (po
sebno poglavje o metodah dela in 
d e m o k r a t i č n e m central izmu). 

S l a v k o P o d m e n i k in sodelavci: 
Metode za sodobno delovanje zveze 
komunis tov. 

Ivan Bertoncel j : Vodenje se
stankov ( D U K r a n j - 1969). 

D r . Dragol jub K a v r a n : Organiza
cija i metodi rada d r u š t v e n o poli-
t ičk ih organizacija ( R U D u r o Salaj . 
B G D . 1968). 

J o ž e V a l e n t i n č i č : Metode dela z 
odrasl imi ( Z D U 1965). 

S l avko Podmenik: Človek v so
dobni d r u ž b i ( D U K r a n j , 1972). 

G o j k o S t a n i č : M i s e l in akcija 
zveze komunis tov. 

J o ž e F lo r j anč ič : V p l i v sestanka na 
u č i n k o v i t o s t dela D P O ( D D U 1976). 

Z d r a v k o T R O H A 



ZBORI SKUPŠČINE OBČINE O DRUŽBENEM PLANU 
(Nadaljevanje s 7. strani) 

splošne porabe dopolnjevana obč ina . 
Tako je p lani ran znesek za negospo
darske investicije v le tu 1978 v višini 
8,586.700 d in v primerjavi z letom 
1977 (1,871.500 din) za 4,59-krat 
večji. 

Bis tveno nižja p o v e č a n j a so v pr i 
merjavi z le tom 1977 p r i sredstvih za 
ostale namene, tako pr i dejavnosti 
organov d r u ž b e n o p o l i t i č n i h skupno
sti (24,6 %) in pr i dejavnostih d r u ž 
b e n o p o l i t i č n i h organizacij in dru
štev (30,9%), iz česa r izhaja, da je 
povišana poraba usmerjena v inve
sticijsko dejavnost, za katero mora 
sredstva zagotovit i p r o r a č u n . 

Gibanje p r o r a č u n s k i h dohodkov 
ni v neposredni odvisnosti od rasti 
d ružbenega proizvoda. T a k o je ob
seg sp lošne porabe porastel v letu 
1976 10,5%, v letu 1977 20,3% in v 
letu 1978 31,6 % a l i v razdobju 1975 
do 1978 za 75%. D r u ž b e n i proizvod 
pa se je v istem obdobju, to je od 
leta 1975 do leta 1978, poveča l za 
93%. Iz te primerjave je razvidno, 
da sp lošna poraba v prvih treh let ih 
s rednjeročnega razdobja za več kot 
deset odstotkov zaostaja, kar je v 
skladu z n a č r t o v a n i m zaostajanjem 
splošne porabe za rastjo d r u ž b e n e g a 
proizvoda. 

V gradivu, k i so ga prejeli delegati, 
oziroma delegacije, je tudi konkretni 
pregled p r o r a č u n s k i h dohodkov in 
izdatkov za le tošn je leto. 

Z A Č A S N O F I N A N C I R A N J E 
P R O R A Č U N S K I H P O T R E B 

V P R V E M T R O M E S E Č J U 1979 
Delegatom je p red ložen v razpra

vo in sprejem predlog odloka o za
časnem f inanc i ran ju p r o r a č u n s k i h 
potreb občine Jesenice v prvem tro-
mesečju leta 1979. K e r p r o r a č u n za 
leto 1979 ne bo sprejet do izteka 
leta, je na osnovi zakona potrebno 
urediti z a č a s n o financiranje, k i bo 
veljalo do 31. marca 1979. Po predlo
gu naj bi se z a č a s n o financiranje iz
vajalo v skladu z določil i odloka o 
p r o r a č u n u občine Jesenice za leto 
1978 s tem, da izda tk i lahko znaša jo 
največ 25 % zneska izdatkov prora
čuna za leto 1978. Dohodk i in izdat
ki doseženi , oziroma porabljeni na 
osnovi tega odloka, so sestavni del 
p ro računsk ih dohodkov in izdatkov 
občine Jesenice za leto 1979. 

O S N U T E K 
P R O R A Č U N A O B Č I N E 

Z A L E T O 1979 
Osnutek odloka o p r o r a č u n u obči

ne za leto 1979 vsebuje osnovne 
usmeritve p r o r a č u n a , oziroma obseg 
dohodka, k i je v letu 1979 predviden 
v višini 58,268.000 d in a l i okroglo 
10,000.000 d in več kot v l e tošn jem 
letu in razporeditev dohodkov v ena
ki višini. D o h o d k i se bodo obl ikoval i 
iz davka na dohodek in davka iz 
osebnih dohodkov v višini 14,950.000 
dinarjev; prometnega davka, davka 
na p r e m o ž e n j e in na dohodek od 
premoženja v višini 30,600.000 din; 
takse - 8,725.000 din; dohodkov po 
posebnih predpisih — 2,108.000 in 
dohodkov upravnih organov in dru
gih dohodkov v višini 1,885.000 d in . 

Osnutek predloga predvideva na
slednji razpored dohodkov: za sploš
no porabo v višini 52,138.500 din (de
javnost organov d r u ž b e n o p o l i t i č n i h 
skupnosti 38,595.900 - indeks 
1978-79 124,1; dejavnost d r u ž b e n o 
poli t ičnih organizacij in d r u š t e v 
3.523.400 d in - indeks 126,1; nego
spodarske investicije 10,019.200 d in 
- indeks 116,7); za skupno porabo 
4,124.800 din (socialno skrbstvo 
1,540.000 d in - indeks 1 9 7 8 - 7 9 
154,8; zdravstveno varstvo 87.000 
din — indeks 106,1; dejavnost kra
jevnih skupnost i 2,467.800 d in — 
indeks 173,5 in odstopljeni dohodki 
v višini 30.000 din) za intervencije 
v gospodarstvo 642.000 din — indeks 
1978—79 135 in za ostale namene 
1,367.700 din ( t e k o č a p r o r a č u n s k a 
rezerva 580.000 d in i n obveznosti iz 
prejšnjih let - indeks 1978-79 63 in 
rezervni sklad 582.700 d in — indeks 
119,9). 

V gradivu so n a t a n č n o obrazlo
žene namembnost i posamezne po
rabe. 

P R E D L O G O D L O K A 
O D O L O Č I T V I P O P R E Č N E 

G R A D B E N E C E N E 
I N P O P R E Č N I H S T R O Š K O V 

K O M U N A L N I H U R E J A N J 
Z E M L J I Š Č V L E T U 1979 

Predlog odloka, k i je delegatom 
predložen v razpravo in sprejem, do
loča p o p r e č n o gradbeno ceno za kva
dratni meter stanovanjske površ ine , 
ki je za leto 1979 za prvo. cono pred
lagana v višini 6.650,00 d in (1978 -
5.780,00 din), k i zajema mesto Jese
nice (Cesta m a r š a l a T i t a , Cesta žele-
zarjev in Kid r i čeva cesta) i n K r a n j 
sko goro, za drugo cono, k i zajema 
vsa ostala s tavbna zemlj išča v obči
ni, v višini 6.300,00 d in (1978 -
5.500,00 d in) . P o v e č a n j e gradbene 
cene tako predstavlja v primerjavi 
z l e tošn j im le tom 15 %. 

P o p r e č n i s t rošk i komunalnega 
urejanja s tavbnih zemlj išč na ob
močju obč ine za tretjo stopnjo 
opremljenosti in gostoto naseljeno
sti od 150 do 200 prebivalcev na hek
tar z n a š a j o za cono I 22 % in za cono 
II 20% od p o p r e č n e gradbene cene 
za kvadra tn i meter stanovanjske po

vrš ine in so enaki kot v l e to šn jem 
letu. 

O S N O V E 
P R O M E T N E G A O M R E Ž J A 

V O B Č I N I 
R e p u b l i š k a skupnost za ceste je 

meseca apr i la letos predlož i la doku
mentacijo avtoceste A 2 na odseku 
K a r a v a n k e — Ž i r o v n i c a s p rošn jo , da 
se v občin i uvede postopek d r u ž b e n e 
in prostorske verifikacije predlaga
nega avtocestnega koridorja (rezer
vata) ter da ga obč ina hkra t i z mej
n im — manipu la t ivn im platojem in 
predvideno povezavo avtoceste s 
cestnim o m r e ž j e m področ j a , vkl juči 
v veljavno u r b a n i s t i č n o dokumenta
cijo obč ine , k i naj s tem v osnovi 
zagotovi pogoje za p r a v o č a s n o uved
bo lokacijskega postopka za gradnjo 
predora. 

B i r o za urbanizem in stanovanj
sko poslovanje Jesenice je v skladu s 
sklepom izvršnega sveta skupšč ine 
o b č i n e p r i p r a v i l elaborat »osnove 
prometne ureditve v občini Jese
nice«, k i vk l juču je rezervat za grad
njo rekonstrukcije magistralne ceste 
I / l Jesenice —Korensko sedlo ter 
magistralne ceste I / l b na odseku 
Podkoren — R a t e č e — d r ž a v n a meja, 
rezervat za gradnjo portala kara
vanškega predora, manipulacijskega 
platoja s pr ik l jučk i ter rezervat za 
gradnjo p r ik l jučne avtoceste na 
odseku p r e d o r — Ž i r o v n i c a . Osnove 
so bile j avno razgrnjene.v vseh pri
zadetih krajevnih skupnost ih od 
8. avgusta do 8. septembra letos, na 
katere je izvršni svet dobi l tudi ne
katere pripombe. Izvršn i svet skup
ščine predlaga delegatom vseh treh 
zborov v razpravo in sprejem odlok, 
s kater im se v občini opredeljujejo 
osnove prometnega omrež j a , katere
ga sestavni del je tudi omenjeni 
elaborat. * 

M E R I L A Z A R A Z V R S T I T E V 
O B J E K T O V Z G R A J E N I H 

B R E Z L O K A C I J S K E G A 
D O V O L J E N J A 

Delegatom vseh treh zborov skup
ščine obč ine je p red ložen v razpravo 
in sklepanje predlog odloka o meri
l i h za razvrst i tev objektov zgrajenih 
brez lokacijskega dovoljenja. S tem 
odlokom se do loča jo meri la po ka
terih pris tojni občinski upravni 
organ glede na dejanske okol išč ine 
in namembnost razvrst i objekte, k i 
so v občin i že v uporabi pa so bi l i 
zgrajeni brez lokacijskega dovolje
nja. V kategorijo objektov za katere 
pristojni občinski upravni organ 
lahko naknadno izda lokacijsko 
dovoljenje, se razvrsti jo po nasled
njih mer i l ih : 

— da so zgrajeni v skladu z ve
l javnim u r b a n i s t i č n i m dokumentom 
v o b m o č j u na katerem je gradnja 
dovoljena, 

— da so zgrajeni v o b m o č j u na 
katerem se gradnja po veljavnem 
u r b a n i s t i č n e m dokumentu predvide
va, po mnenju poob la ščene stro
kovne u r b a n i s t i č n e s lužbe pa se 
lahko vkl juč i jo v bodočo u r b a n i s t i č 
no ureditev območ ja , 

— da so zgrajeni v o b m o č j u , kjer 
gradnja po veljavnem u r b a n i s t i č 
nem dokumentu sicer n i predvidena, 
vendar pod pogojem, da zgrajeni 
objekt n i v nasprotju z j a v n i m i inte
resi (glede funkcije, varovanja in 
uporabe prostora). 

Za izdajo naknadnega lokacijske
ga dovoljenja mora investi tor zgra
jenega objekta pred lož i t i lokacijsko 
dokumentaci jo p o o b l a š č e n e urbani
s t i čne s lužbe , dokazi lo o pravici 
razpolaganja z zemlj iščem ter vsa 
privoljenja in soglasja organov in or
ganizacij , k i se zahtevajo z drugimi 
predpisi kot pogoj za izdajo lokacij
skega dovoljenja. Nadal je pa je in
vestitor zgrajenega objekta d o l ž a n 
izpoln i t i vse pogoje iz naknadno pri
dobljenega lokacijskega dovoljenja, 
p l a č a t i predpisane prispevke ter 
s t roške postopka. 

V kategorijo objektov, za katere 
pristojni občinski upravni organ ne 
more izdat i naknadno lokacijskega 
dovoljenja in se morajo odstrani t i 
na s t r o š k e investitorja brez pravice 
o d š k o d n i n e , se r azv r šča jo objekti iz 
druge i n tretje alineje gornjih meri l , 
k i so zgrajeni v nasprotju z j a v n i m i 
interesi in objekti za katere pristojni 
organi a l i organizacije niso izdal i 
privoljenja a l i soglasja, k i se z drugi
mi predpisi zahteva kot pogoj za iz
dajo lokacijskega dovoljenja. Od
stranitev teh objektov pa se lahko 
odloži za do ločen ča s z od ločbo o 
razvrs t i tv i , če neposredno še ne ovi
rajo izvajanje veljavnega urbani
s t i čnega dokumenta , oziroma druge 
uporabe prostora, vendar pa je inve
stitor v roku šes t ih mesecev po uve
l jav i tv i tega odloka d o l ž a n zaprositi 
za naknadno izdajo lokacijskega do
voljenja. 

V kategorijo objektov, k i se mo
rajo takoj odstranit i se razvrstijo 
objekti zgrajeni na območ j ih za ka
tere velja sp lošna prepoved graditve 
al i na zemlj išč ih , k i so po posebnih 
predpisih r azg l a šena kot zavarovana 
zemlj išča ozi roma rezervati a l i nepo
sredno ovirajo izvajanje veljavnega 
u r b a n i s t i č n e g a dokumenta a l i drugo 
uporabo prostora. 

O F I N A N C I R A N J U 
K R A J E V N I H S K U P N O S T I 

Skupna komisi ja podpisnikov sa
moupravnega sporazuma za financi
ranje krajevnih skupnosti predlaga 

delegatom vseh treh zborov poroči lo 
o svojem delu. V njem poroča jo o 
u re sn i čevan ju samoupravnega spo
razuma o z d r u ž e v a n j u sredstev za 
zadovoljevanje skupnih potreb in in
teresov ter opravljanje nalog kra
jevn ih skupnosti obč ine Jesenice v 
le t ih 1976-1980, oziroma za leta 
1976, 1977 in za devet mesecev le toš
njega leta. Iz poroči la je razvidno, 
da sporazuma niso podpisali vsi 
predvideni podpisniki i n da tudi 
svoje obveznosti do krajevnih skup
nosti podpisniki zelo raz l i čno izpol
njujejo. T a k o je med t is t imi , k i ob
veznosti izpolnjujejo tudi 21 temelj
n ih in drugih organizacij z d r u ž e n e g a 
dela, k i samoupravnega sporazuma 
niso podpisale, nekatere pa, k i so ga 
podpisale obveznosti neredno izpol
njujejo. Poroč i lo vsebuje tudi višino 
zbranih sredstev in nač in delitve v 
navedenem obdobju. 

Z B O R Z D R U Ž E N E G A D E L A 
I N Z B O R K R A J E V N I H 

S K U P N O S T I P A B O S T A Š E 
O B R A V N A V A L A : 

Z A G O T O V I T E V P O S L O V N I H 
P R O S T O R O V Z A V O D U S R S Z A 
Š O L S T V O - O R G A N I Z A C I J S K I 
E N O T I K R A N J : K e r je n a j e m n i š k a 
pogodba za uporabo poslovnih pro
storov organizacijski enoti K r a n j že 
potekla in ker zavod za šo l s tvo n ima 
iastnih sredstev za odkup in adapta
cijo stavbe v K r a n j u , kjer je sedež 
enote, predlagajo, da bi po določe
nem kl juču sredstva za to zbrale vse 
gorenjske občine v višini 960.000 din , 
od česar odpade na jesen i ško obč ino 
127.881 din. Lzvršni odbor skupšč ine 
predlaga obema zboroma da sprej
meta sklep, da se predlagana sred
stva zagotovijo iz obč inskega pro
r a č u n a za leto 1978. 

O D L O K O D O L O Č I T V I P R I 
S P E V N I H S T O P E N J Z A U R E S 
N I Č I T E V P R O G R A M O V S I S N A 
P O D R O Č J U O T R O Š K E G A V A R 
S T V A , I Z O B R A Ž E V A N J A , K U L 
T U R E , S O C I A L N E G A S K R B 
S T V A , Z D R A V S T V E N E G A V A R 
S T V A , Z A P O S L O V A N J A , K O M U 
N A L N E D E J A V N O S T I I N P O 
Ž A R N E G A V A R S T V A V O B Č I N I 
J E S E N I C E Z A L E T O 1979: K e r ob
stoja m o ž n o s t , da vsi zavezanci do 
konca leta 1978 dodatke k samo
upravnim sporazumom o temeljih 
planov S IS za leti 1979 in 1980 ne 
bodo sprejeli, č ep rav so v j a v n i raz
pravi že od 26. oktobra, lahko občin
ska skupšč ina za področ ja obč insk ih 
samoupravnih interesnih skupnosti 
v skladu z zakonom enakopravno s 
s k u p š č i n a m i posameznih interesnih 
skupnosti določi stopnje prispevkov 
tudi za tiste zavezance, k i dodatkov 
ne bodo sprejeli, vendar so uporab
n ik i storitev v enakem obsegu kot 
drugi zavezanci. Glede na to, da v 
enakem obsegu koristi jo storitve 
t is t i , k i so sprejeli dodatke kot tisti , 
k i le-teh še niso oziroma j i h ne bodo 
sprejeli je prav, da se z odlokom 
določi jo enake prispevne stopnje, 
kaj t i v primeru, da se to v p r a š a n j e 
ne uredi z odlokom, bi nekateri 
delovni ljudje oziroma občan i ostali 
izven sistema socialne in druge var
nosti pr i zadovoljevanju svojih pra
vic in obveznosti. Z namenom, da se 
zagotovi vsem delovnim ljudem in 
o b č a n o m enakopraven položa j pr i 
u re sn ičevan ju pravic in obveznosti 
iz navedenih interesnih področ i j , 
izvršni svet obema zboroma pred
laga odlok o določi tv i prispevnih 
stopenj na osnovi katerega se bodo v 
letu 1979 z d r u ž e v a l a sredstva po na
slednjih stopnjah: 

1. I z o s e b n e g a d o h o d k a d e l a v 
c e v (osnova bruto osebni dohodek): 

— 2,20 % — za zvezo skupnosti 
o t roškega varstva S R Slovenije, 

— 0,81 ci — za skupnost o t roške 
ga varstva Jesenice, 

— 6,37 % — za i zob raževa lno 
skupnost Jesenice, 

— 1,01 f — za kul turno skupnost 
Jesenice, 

— 0,65 rr — za telesnokulturno 
skupnost Jesenice, 

— 0,70 f — za skupnost social
nega skrbstva Jesenice, 

— 7,00 9r — za zdravstveno skup
nost Jesenice. 

2. I z d o h o d k a (osnova bruto 
osebni dohodek): 

— 2,04 % — za zdravstveno skup
nost Jesenice, 

— 0,24 Š8 — za skupnost za zapo
slovanje, 

— 0,10 rt — za telesnokulturno 
skupnost Jesenice, 

— 0,50 % — za komunalno skup
nost Jesenice, 

— 0,30 cr — za skupnost za var
stvo pred p o ž a r o m . 

P R E D L O G O D L O K A O O P R A V 
L J A N J U B L A G O V N E G A P R O M E 
T A Z O S E B N I M D E L O M V O B Č I 
N I J E S E N I C E : S tem odlokom se 
ureja opravljanje blagovnega pro
meta o b č a n o v v imenu organizacije 
zd ruženega dela in na njen r a č u n na 
o b m o č j u občine Jesenice. Po spreje
mu tega odloka bodo lahko delovni 
ljudje sami al i skupaj s č lan i svoje 
d r u ž i n e na območ ju občine oprav
l ja l i prodajo na drobno živil, časopi
sov, knjig, papirja, vžigalic ter 
galanterijskih in drogerijskih proiz
vodov. Za to bodo moral i imeti pisno 
pogodbo o delu z organizacijo zdru
ženega dela, k i izpolnjuje pogoje za 
prodajo na drobno s temi proizvodi. 
Osnutek odloka je obl ikovan na os
novi republ i škega zakona o blagov
nem prometu. 

Sodelavka v elektrodnem obratu 

POŠKODBE V NOVEMBRU 
Iz podatkov, ki nam j i h posreduje s lužbe za varstvo pr i delu, je 

razvidno, da je bilo na delovnih mestih v novembru poškodovan ih 
56 sodelavcev in smo zato izgubi l i 779 delovni dni. N a poti v s lužbo 
je bi la ena poškodba in 71 izgubljenih delovnih dni . 

Pregled poškodb po T O Z D in delovnih skupnostih je naslednji: 

T O Z D P o š k o d b e na 
del. mestih 

Izgublj. 
dnevi 

P o š k o d b e Izgubljeni 
na pot i dnevi 

P l avž 
Jek la rna 
L i v a r n a 
Va l j a rna b luming 
Va l j a rna žice 
in profilov 
Va l j a rna debele 
p ločevine 
H l a d n a valjarna 
Be la 
H l a d n a val jarna 
Jesenice 
Žicama 
Prof i la rna 
V r a t n i podboji 
Jeklovlek 
Elektrode 
Zebljarna 
Strojne delavnice 
Remontne delavnice 
Energet ika 
V d z r ž e v a n j e 
D r u ž b e n a prehrana 
Transpor t 
D S za komercialne 
in f i nančne zadeve 
D S za kadrovske in 
sp lošne zadeve 
D S za ekonomiko 
t e h n i č n o kontrolo, 
raziskave in 
novogradnje 

I N D I J A 
Indijska vlada je pred k ra tk im 

objavila svojo odloči tev , da bodo 
pričeli pr ipravl ja t i projekte za t r i 
nove integralne že l eza rne , k i bodo 
locirane ob morski obali . T u d i v 
bodoče predvidevajo, da bodo vse 

velike integralne že l eza rne postavi l i 
ob obali . G l a v n i vzrok za t a k š n o 
odloči tev je dejstvo, da Indija nima 
velikih zalog kakovostnega premoga 
za koksiranje in bo zato morala 
uvaža t i velike kol ič ine tega premoga 
iz prekomorskih dežel , predvsem iz 
Avstra l i je . Zato bi transport tega 
premoga po železnici v notranjost 
d ržave znatno povečal prevozne 
s t ro ške novo zgrajenih integralnih 
že lezarn . 

6 95 _ 7 
6 106 - -
7 110 - -
3 17 - -
1 48 - -
5 68 - -
1 30 1 7 
3 44 — 23 od prej 
o 13 — — 

_ 2 od prej _ — 

1 50 — — 
4 od prej — 4 od prej 

i 26 — — 
4 52 — — 
1 9 — — 
6 29 — 7 od prej 
2 47 — ' — 
4 23 

-
23 od prej 

1 6 
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Med drugim je povabil tudi 
dva vosovska zaupnika, in to 
Gustlja Stravsa-Lipeta in Leopolda 
Pajerja. Ta dva sta sodelovanje 
odklonila in o tem takoj obvestila 
načelnika VOS Znana. 

Zanimivo je. kako je bil o tem ob
veščen PK VOS za Gorenjsko. 
Janko Soklič je na sestanek povabil 
Jeseničana Adolfa Lajnerja, kije že 
1941. leta v železarni zbiral prispev
ke za OF. Sokličevo vabilo Lajnerju 
ni bilo všeč in je o tem potožil 
znancu 31-letnemu Andreju Bo
hincu iz Mišač v radovljiški občini. 

Bohinc je bil aktivist OF od leta 
1941, potem je bil v taborišču 
Dachau, od koder se je vrnil avgusta 
1943. leta in se zaposlil v jeseniški 
železarni. Novembra 1943 je odšel i 
partizane, od oktobra 1944 do osvo
boditve je bil pomočnik politko-
misarja kokrškega odreda in je 
maja 1945. leta uspešno vodil poga
janja z upravo begunjskih zaporov o 
osvoboditvi zapornikov in vdaji 
nemške posadke. 

»Ne grem na Sokličev sestanek, 
sicer me bodo naši imeli za sovraž-
nika,« je dejal Lajner. 

Bohincu se je hitro pobliskalo: 
priložnost je treba izkoristiti. »Na 
sestanek moraš ti in si tam skrivaj 
zapisati imena navzočih, če za 
koga ne boš vedel, kako se piše. ga 
opiši, kako je bil oblečen in podob
no.« 

Čez dan, dva je Lajner že prinesel 
spisek oseb, ki so se udeležile se
stanka. Bohinc je zazijat od začu
denja, ker je bil na spisku tudi 
Janko Trojar. Le kaj je ta delal na 
sestanku, je razmišljal Bohinc, saj 
je že več. mesecev v partizanih. 
Morda je pobegnil in je sedaj ge-
stapovski agent? So morda Sokliče
vo.'organizacijo izslediti vosovci in 
na sestanek poslali svojega človeka? 
Je morda Trojar plavogardistični 
agent v partizanih? 

K sreči je ~bil Bohinc dovolj raz
soden in se ni dal zapeljati zmede
nim čustvom. O tem sestanku je tre
ba obvestiti partizane, je sklenil. 
Oni bodo že vedeli, kaj je treba 
ukreniti. Bohinc po prihodu iz inter
nacije ni imel zveze s partizani na 
Jesenicah. Zato je poiskal zvezo v 
domačem kraju z dvema zna.àma 
aktivistoma OF, s katerima je sode
loval že 1941. leta. To sta bila Jože 
Luzner-Tilen iz Lipnice (aktivist in 
partizan, umrl po vojni) in Janko 
Bergant z Zgornje Dobrave pri 
Kropi (spomeničar, umrl 1973. leta). 
Prek teh dveh je Bohinc poslal prvo-
borcu Ivanu Bertanclju-Johanu z 
Dobrave pri Kropi, znancu iz otro
ških'let. članu okrožnega komiteja 
Kranj, natančno poročilo o delova
nju Janka Sokliča na Jesenicah. 
Ivan Bertoncelj je o tem takoj obve
stil pokrajinsko komisijo VOS za 
Gorenjsko (Staneta Kersnika-Jelov-
čana), štab gorenjskega odreda in 
OK VOS Jesenice (Živana). Jeseni
ški vosovci tega pisma nikoli niso 
dobili v roke, čeprav so bili o plavo
gardistični dejavnosti že obveščeni, 
o čemer pa PK VOS za Gorenjsko ni 
vedel. 

Načelnik VOS za jeseniško okrož
je Živan je sicer Janka Sokliča po
znal le pred vojno, toda menil je. da 
le-ta ne bi bil sposoben kaj takega 
organizirati. 

Janko, Ivan in Janez so sorodna 
imena. Živan je dobro poznal še 
enega Ivana Sokliča. doma iz Žirov-

' niče. Toda ta je bil v partizanih že 
od 1942. leta. Živan ga že več kot 
leto dni ni videl. Treba bo torej naj
prej ugotoviti, kateri Soklič je vodil 
tisti sestanek. 

Kje je Ivan Soklič iz Žirovnice? 
Je še partizan? Morda je pobegnil in 
zdaj snuje zarotniško plavo gardo? 
se je spraševal Živan. Kurirji so 
s pismom, v katerem je bilo to vpra
šanje, hiteli v štab Prešernove bri
gade. 

»Ivan Soklič je intendant Prešer
nove brigade, vseskozi je z nami. 
zato oktobra ni mogel biti na Jese
nicah,* so sporočili iz štaba briga
de. Od prvega sporočila do končne 
ugotovitve je preteklo okrog dvajset 
dni. Zamuda, ki so jo plavogardisti 
dodobra izkoristili, čeprav niso slu
tili, da so jim že na sledi. Moram 
povedati še to, da so Janka Sokliča 
doma klicali Ivan in ne Janko. Ime 
Janko je le v vseh njegovih spisih 
z zasliševanj in s sodišča. 

Svojo dejavnost v 1943. letu je 
Ivan Soklič po vojni v preiskavi ta
kole opisal: 

»Maja 1943. leta sem zvedel, da so 
četniški odredi v okolici Žirov in 
Sv. Treh kraljev. Voditelj gorenjske 
četniške organizacije Franc Planine 
mi je ukazal, naj se prebijem čez 
meji) in vzpostavim stik z njimi. 
Mimogrede sem opravil še več dru
gih nalog. Jeseniški zdravnik 
dr. Jože Hafner mi je pripravil 
zdravila s posredovanjem uprav
nika bolnice Šetinca. Ž njim je to 
zadevo uredil Slapar iz Kranja, ki 
je bil tam na socialnem zavaro
vanju. 

V Škofji Loki sem dobil zdravila 
pri nekem zdravniku, ki je bil potem 
ustreljen kot talec. Prek nekega de
kleta sem dobil zvezo s partizan
skimi zabitniki v Selški dolini, s ka
terimi sem se pogovarjal pri Sv. Le
nartu nad Škofjo Loko. Zmenili smo 
se, da se bodo pridružili četnikom. 

Srečno sem prišel čez mejo. Pri 
Sv. Treh kraljih sem se pogovarjal 
s četniki Albertom Kraljem. Rato-
mirjem in Vojislavom Cotičem (to 
sta bila brata, oficirja jugoslovan
ske vojske: Ratomir je bil poveljnik 
primorskega četniškega odreda). 
Jožefom Hlebcem in Debevcem. Tu 
so bili še četniki Hrvat. Zrimšek in 
neki Dane, ki je pozneje organiziral 
četništvo na Štajerskem (poleg Zma-
goslava. ki je vodil štajerske čet-
nike). Najbolj nezaupljiv je bil kape-
tan Debevc. ki me je spraševal, kdo 
sem, in preizkušal, če sem iskren 
pristaš njihovega gibanja. 

Kako bi Gorenjci sprejeli četniški 
odred, če bi prišel tja. je bilo vpra
šanje, o katerem smo precej govorili 
(to pomeni, da je bil Soklič pri četni-
kih pred prihodom gorenjskega čet
niškega odreda na Žirovski vrh ju
nija 1943. leta: opomba J. V.). Bi 
lahko četniki opravili mobilizaciji) 
na Gorenjskem? 

Že pred menoj sta tam četnike 
obiskala Drago Srakar in Franc 
Slapar iz Kranja. Verjetno s posre
dovanjem kapetana Bata, Srakar-
jevega svaka. 

Ratomir Cotič in Jože Hlebec sta 
mi dala naslednje naloge: zbirati 
podatke o partizanskih enotah in 
njihovih akcijah, o simpatizerjih OF 
na Gorenjskem, o razpoloženju pre
bivalstva do OF. četnikov. belogar

distov in Nemcev. Pripraviti teren 
za prihod četniške enote na Gorenj
sko. Stopiti v zvezo s Srakarjem in 
Slaparjem v Kranju. Izdelati načrte 
pomembnejših tovarn na Gorenj
skem, železniških predorov in mo
stov. Napisati politično poročilo o 
položaju na Gorenjskem in javiti, 
kje bi bil najboljši teren za četnike 
na Gorenjskem. Nabaviti zdravila. 

Izročili so mi propagandno gradi
vo, četniški časopis Svoboda ali 
smrt in razne druge tiskovine. Ko 
bom vse to opravil, naj se takoj 
vrnem, in to najkasneje v štirinaj
stih dneh. Obenem naj povsod iščem 
in zbiram četniške pristaše. 

Na Jesenicah sem propagandno 
gradivo izročil Planincu, ki je takoj 
začel akcijo za pridobivanje ljudi. 
V Kranju sem obiskal Draga Sra-
karja in Franca Slaparja in jima 
prav tako izročil propagandno gra
divo ter ju seznanil z nalogami, ki 
sem jih dobil pri četnikih. 

Franc Planine in Franc Slapar 
sta napisala politično poročilo o 
razmerah na Gorenjskem, jaz in 
Srakar pa sva izdelala naročene 
načrte. Čez približno štirinajst dni 
sem spet šel k Sv. Trem kraljem. Po-

tovori so se sukali okrog tega, kje bi 
il najprimernejši teren za Hlebcev 

gorenjski četniški odred. V znak 
zaupanja so mi podarili pištolo. 
Pred odhodom so mi izročili obve
ščevalna navodila za Planinca in 
več receptov za zdravila. Zdravila 
mi je v Kranju priskrbel Slapar. 

Četniško literaturo sem razdelil 
v jeseniški železarni* Spominjam se, 
da sem en izvod dal Pivku in enega 
nekemu mojstru z Blejske Dobrave. 

Tretjič sem obiskal četnike pri 
Sv. Treh kraljih julija 1943. leta. 
Prinesel sem jim zdravila in razna 
poročila. Razpravljali smo o name
ravanem pohodu gorenjskega četni
škega odreda prek Jelovice na Me-
žakljo. Spotoma naj bi se zabitniki 
v Selški dolini priključili odredu .. .<r 

S temi načrti ni bilo nič. Že julija 
1943. leta sta primorski in gorenjski 
četniški odred krenila na Notranj
sko. Tu so ju že čakali notranjski, 
dolenjski, štajerski in ljubljanski od
red. Od tam so nato odšli prek Ilove 
gore in prek Čateža na Mirno in na
prej na Otočec pri Novem mestu, 
kjer so jim italijanski okupatorji do
ločili svobodno cono. (Franček Saje, 
Belogardizem, str. 562j 

Na Notranjskem sta ostala le pri
morski in gorenjski četniški odred. 

Oglejmo si pobliže Sokličevo izja
vo. Pri katerem škofjeloškem zdrav
niku je dobil zdravila? 

Škofjeloški prvoborec Janko Ber-
nik mi je na zastavljeno vprašanje 
sporočil »Po dražgoški bitki smo se 
prek Jelovice umaknili v Loško hri
bovje in se ustavili pri treh kmetijah 
pod Lubnikom: pri Zalubnikarju, 
pri Sušniku (to kmetijo so domo
branci pozneje požgali) in pri dobri-
čini Nacetu. Bili smo na smrt utru
jeni. Komaj smo se dobro oddahnili, 
že je prispela prva pomoč iz mesta. 
Skojevec Cveto Kobal nam je pripe
ljal hrano in z njim je prišel tudi 
dr. Kocjančič. Lahko si mislite, s 
kakšnim veseljem smo ga sprejeli. 
Posebno ranjenci in bolni. Kasneje 
je zdravil tudi ranjenega poveljnika 
Prešernove brigade Rudolfa Hriber-
nika-Svaruna. 

Zdravnik Kocjančič je imel svojo 
hišo zunaj mesta, kjer sedaj živita 
njegovi hčerki, od katerih je ena 
pianistka. Kot žrtev izdaje je bil 
9. februarja 1944. leta ustreljen 
skupno s petdesetimi talci za Kam-
nitnikom v ŠkofjiLoki.n 

Tako kaže, da je tudi Soklič dobil 
zdravila pri dr. Viktorju Kocjan-
čiču. 

Kako je bilo z zabitniki, s kate
rimi je Soklič navezal stike? 

P a n i . K l j u č je škl jocni l , sl išal je 
zapah, potlej pa zagledal j e č a r j a i n za n j im s t r a ž a r j a . L e zgovoren 
sunek z glavo in precej je je uganil , da mora s s t r a ž a r j e m . 

Spet bo t e p e ž k a n j e , tokrat hu j še , ker pr i hoj i č u t i bo leč ine v 
stegnih, zadnjici , hrbtu . Š e ga bodo mla t i l i , da b i izdal kur i rsko pot, 
je premiš l jeva l . P a ne bo. D o k l e r bo lahko zbrano mis l i l , ne bo 
povedal. 

Obraz gestapovca. k i ga je doslej zasl iševal , ga je začudi l . 
Podolgovat pegav, skoraj tog, je s i l i l v nasmeh. T o je b i l nekak 
medel odblesk smeha, saj drugega pedantni uradnik o č i t n o n i b i l 
sposoben. Vseeno pa je kaza l željo po spremembi. S t an i se je 
nezaupljivo napel. Zas lu t i l je. da bo gestapovec menjal nač in 
zas l i ševanja . 

Iztegnjena ges t apovčeva roka, v njej odprta cigaretnica s 
skrbno z loženimi cigaretami je d o k o n č n o u t rd i la slutnjo, da b i se mu 
gestapovec rad p r ikup i l . L e kra tko kolebanje in S t an i je vzel 
ponujeno cigareto. S led i l je ge s t apovčevemu pogledu, vzel ška t l j i co 
z vž iga l icami in si s t ežka pr ižgal cigareto. Nekaj poživl ja jočih dimov 
in poču t i l se je s rečnega . 

»Mi smo zvedeli, da p o z n a š velik del kurirske pot i . B o d i pame
ten in opiši nam to pot. V zameno te izpustimo. N e domov, kjer b i se 
bandi t i lahko nad tabo maščeva l i , ampak na delo v Nemči jo ,« m u 
je l jubeznivo, dobr ika joče razlagal gestapovec. »To je edini nač in , 
da o s t a n e š živ. Zakaj bi tako mlad umr l?« 

P a me izpustite, je preš in i lo Stani ja , kot nabrit preblisk. Ce se 
vam res smi l im. Ampak v i bi radi z mojo p o m o č j o pobi l i še druge. 

»Po t , ko l ikor sem jo poznal , sem opisal. Povedal sem tudi, da je 
v navadi, da pot menjajo. Vselej, kadar posumijo, da b i kdo zvedel 
zanjo.« 

Gestapovec mu je posmehljivo odkimaval . N i mu verjel. Slabo, 
je pomisl i l S tan i . Še me bodo tepli, da b i zvedeli. 

V I N K O 

JABLANE 
T R I N K A U S 

• »Na kuri rsko postajo so me pripeljali po znanih poteh. Šele na 
postaji so mi pokazal i pot, k i sem jo mora l prehoditi . T a k o 
zavarujejo tajnost poti . T u d i transporte novincev peljejo po znanih 
poteh, pa je včasih po sto l judi in več. Za stalne kurirske poti vedo le 
k o m a n d a n t i . « 

Gestapovec ni več tako p r e p r i č a n o odkimaval , č ep rav tudi 
p r ik imal n i . Tako j je prešel v napad. 

»Pa ljudje, kamor ste se zatekl i v slabem vremenu, po hrano. 
K d o vam je pomaga l?« 

»To ni bi lo na moji skrbi,« je hi tro odvrni l S tan i . »Bil sem 
navaden kur i r , med vsemi na jmla j š i , skoraj novinec. M e n i še niso 
zaupal i .« 

» K a k o pa si potlej natanko vedel, kod hodi policist k ženski , da 
si ga p r i čaka l ob pravem času , na pravem mestu in ubil?« 

»Zvedel sem,« se je skuša l obešen jaško posmehnit i S tan i . 
M o č a n ges t apovčev udarec s trdo dlanjo, nenadejan, ga je 

skoraj podrl na t la . Zbegan si je S tan i gladil l ica in t ipal z jez ikom 
po ustih, če bo zaznal k r i . Obču t i l je nekoliko slan okus, boleč ino in 
po tem je sklepal, da ima gestapovec, čep rav ni videti silak, m o č a n , 
izurjen udarec. 

»Za policista si vedel, drugo ne veš,« je bent i l gestapovec in ga 
divje prebadal s pogledom. 

O vem, je razburjen, uža l jen in divj i premiš l ja l S tan i . Le t i ne 
boš zvedel. Dok le r bom pri zavesti, ne! 

Poslej je odgovarjal kratko, odsekano, da je gestapovec precej 
spoznal, kako ga ni volja, da bi sodeloval. Popus t i l i so m u živci, kar 
je Stani ja začudi lo . Z vpitjem, g rožn jami , da bo že še povedal, ga je 
gestapovec pognal iz sobe. 

V tej prostorni sobi, s č u d n i m i pr ipravami , so ga že dvakrat 
tepli. V njem se je r a z r a š č a l a togota, b i l je odločen, da ne p r i zna 
ničesar , a vseeno je ču t i l , kako drht i , ko je moral s lači t i srajco. Še 
hu j šo boleč ino in sram je občut i l , ko je moral sleči tudi h l a č e in 
spodnje h l ače . M o r a l je leči na klop, na trebuh in s t r a ž a r j a sta divje 
mla t i l a po njem. Zatrepetal je. ko je moral leči na hrbet. Udarec po 
trebuhu, spolovi lu . Izgubil je zavest. 

K o se je p r e m o č e n prebudil iz nezavesti, je drhtel pred novim 
udarcem. Trepeta l je pred novo boleč ino, grabil ga je strah, da bo 
naposled izdal , kar n i hotel . T a k o dolgo ga bodo muči l i , da bo 
naposled povedal, kje imajo skri t čoln za prevoz preko Save, po
vedal še za dvoje skr ival išč , k i j i h je poznal . T o b i bilo hudo. T a m 
b i lahko p r i čaka l i kurirje, j i h p o b i l i Po t lažje men ja š , kot se s 
čo lnom prepel ješ preko reke. N i veliko pr ipravnih mest, še manj 
v a m i h skr ival išč . M o r a m zdrža t i , moram, si je dopovedoval. 

Se dvakrat je S t an i izgubil zavest. N i pr iznal , n i zaprosil 
s t r a ž a r j a , naj ga peljata v pisarno, da bo povedal, kar ve. T r d i l je , da 
n ičesa r ne ve, da je povedal, kar je b i lo pomembno. L a h k o pa še 
vp ra ša jo , da podrobneje raz loži . 

PIŠE T C 

SICILIJA-OTOK BOGASTVA 
IN BEDE 

Namesto prot i Ca tan i j i smo se med nepreglednim lavin
sk im razdejanjem, kot b i bi lo pravkar zbombardirano, peljali 
po cesti prot i F le r i , k i je speljana v vznožju dveh vel ikih ugaslih 
kraterskih s tožcev . Spet se vozimo po plodni in zeleni pokraj ini 
skozi mesteci Trecastagni in Viagrande prot i najbolj s lovečem 
sicil i janskem le tovišču T a o r m i n i na skrajni vzhodni obali 
otoka. 

Z zanimanjem gledamo nove kraje. N a š o pozornost zbuja 
pisana arhi tektura v naseljih, kjer se v zadnjem času vse bolj 
razvi ja tur izem. Stare kamni te hiše poleg novih, k i rastejo kot 
gobe po dež ju , so v večini hotel i in vile, k i dajejo vtis izredne 
ž ivahnos t i . Skoraj sleherna h i ša na glavnih ul icah je hkra t i 
trgovina, restavracija a l i pa ka r navadna branjarija. Po deblih 
i n z idovih opazimo vsepolno kot plakat ve l ik ih osmrtnic. 

P o ozk i u l i c i med š tev i ln imi av tomobi l i lahko vozimo le 
počas i . M n o ž i c a ž i v a h n i h otrok se preganja in nam p r i s r č n o 
maha z ozk ih p ločn ikov , vmes pa se z mopedi podijo razposajeni 
najs tniki . J u ž n j a š k o okolje dopolnjujejo kričeči branjevci, k i 
nas vabijo k ve l ik im kupom l imon, mandar in in drugega sadja, 
k i ga je tod v izobi l ju . 

Za p o č i t e k n i ča sa . Pred nami je še dolga pot do Taormine 
i n n.-.zaj v Catani jo . Z a spremembo se zapeljemo na novo avto
cesto. Vožn j a je h i t ra in prijetna. N a obeh straneh so 
nepregledni vinogradi , nasadi p o m a r a n č , l imon in oljk. Ob red
k i h h i š ah , bolje r e č e n o v i lah in mal ih dvorcih so cve toč i olean
dr i , datel jni , breskve. Ob lak i še vedno skrbno skrivajo višavje 
E t n e na lev i , na desni se pa v s r amež l j i vem spomladanskem 

soncu lesketa gladina Jonskega morja. V daljavi se lepo vidijo 
rjavi gorski grebeni sosedne Calabri je onkraj Mesinske ožine. 
P lovba po tej, okol i 6 k m široki ožini je b i la nekoč , ko so prevla
dovale še jadrnice, izredno nevarna. Vodna struja, k i se ustvar
ja pr i iz l ivanju Jonskega v Ti rensko morje in obratno, ustvarja 
m o č a n tok, k i se menja vsake t r i ure, kar je bilo že za marsi
katero ladjo usodno. T u d i Odiseju je po znani a n t i č n i legendi 
najbolj t rda predla, ko je taval tod ob obrežj ih apeninskega 
juga. 

P R I M E R J A V E Z D U B R O V N I K O M 

Z nestrpnostjo p r i č a k u j e m o prihod v Taomimo , o kateri je 
toliko zveneč ih pohval . Zaradi blagodejnega sonca se nas 
polasti p r e š e r n o razpo ložen je . Upamo , da nam vreme tokrat ne 
bo p rek r i ža lo n a č r t e . P a nam j i h je. Še predno smo od bl izu 
zagledali mogočn i hrib Taoros pod kater im gnezdi to 
svetovljansko t u r i s t i č n o mesto, je začelo spet deževa t i . V naj
večjem na l ivu smo se po obalni cesti začeli naglo dvigat i v 
ve l ik ih in ostrih ov ink ih navzgor. Ces t i šče je zasekano v skal
nato peč ino in le pedenj roba, o z n a č e n z belo č r t o , nas loči od 
n a v p i č n e g a prepada. V o z n i k i avtobusov morajo b i t i izredno 
vešči in previdni , da ne zavozijo čezen j . Še le ko prispemo na 
zgornjo serpentino se o l a j š ano oddahnemo. T i k ob cesti vidimo 
rušev ine nekoč mogočnega samostana, k i so ga zavezniki 1943. 
leta z bombami uničil i , ker je b i l v njem sedež nemškega š t a b a 
za i tal i jansko bojišče. Streljaj naprej so še povsem nepoškodo
vane grobnice arabskih vel ikašev, k i co nekoč vladali na S i c i l i j i . 
P r a v o nasprotje mr tv im r u š e v i n a m in grobovom je nad nj imi v 
cvetju in zelenju p rev ladu joč i hotel S a n Domenico, eden 
na j lepš ih in najbolj luksuznih v I ta l i j i . Namenjen je predvsem 
bogati amer i šk i kl ientel i . 

Zdaj nam je Eleonora že povsem d o m a č a . Z nami vred je 
ž a l o s t n a , ker nam ni dano, da bi si ogledali Tao rmino v vsem 
njenem s o n č n e m sijaju. T a o r m i n a v dež ju n i prava T a o r m i n a , 
nam č u t e č e skuša pojasniti kot bi se oprav ičeva la . T o je isto 
kot bi bi lo sredi zime visokogorsko s m u č a r s k o letovišče brez 
snega. 

S l a v n i Goethe, k i je njega dni zahajal v Tao rmino , je 
zapisal, da je to naj lepši kraj na svetu. Imenoval ga je cvet l ični 
raj, kjer vse letne -čase cvetijo rože in sije sonce. Imamo res 
smolo, da prav nas ta cvetni in sončn i kraj p r i čaka v nalivu. 

Mes to je dobilo ime zaradi svoje lege pod Taorosom, k i se 
imenuje Taoromedia -<sredi hriba). K o t stara gusarska 
naselbina je pripeto na obrežn i pečini izpod hriba s katerega se 
m o g o č n o razkazuje utrjeni grad Cestel M o l a iz 12. stoletja. 

Izredni obrambni položa j tega dela vzhodne obale Sicil i je 
je pri tegnil že stare Grke iz K a l k i s a , k i so na malem polotoku 
izpod d a n a š n j e Taormine ustanovi l i N i x o s prvo grško kolonijo 
na otoku že 725 let pred naš im š t e t j e m . K a l k i š k i m pomor
š č a k o m zgodovinarji pripisujejo, da so zgradil i tudi naselje na 
pečini . 

Panorama Taormina 



NOVICE IZ 
RADOVLJIŠKE 
OBČINE 

Izvršn i svet O S Radovl j i ca je na 29. seji obravnaval program 
obnovitvenega n a č r t a starega mestnega jedra Radovlj ice , k i ga 
je posredoval zavod za s p o m e n i š k o varstvo K r a n j , predlog o do
ločitvi gradbenih zemlj išč, k i so namenjena za stanovanjsko 
gradnjo na J a r š a h na B ledu , predlog odloka o meri l ih za raz
vrstitev objektov, zgrajenih brez gradbenih dovoljenj v občini , 
predlog odloka o splošni prepovedi graditve na o b m o č j u , k i je 
predviden za gradnjo ceste Lesce—Bled —Bohinjska Be la , pred
log sprememb odloka o nadomestilu za uporabo stavbnega zem
ljišča in spremembah odloka o komunaln ih taksah ter predlog 
odloka o soglasju k sklepu samoupravne stanovanjske skupno
sti Radovl j i ca o stopnji amortizacije stanovanjskih hiš in sta
novanj v 1978 in 1979. letu. Oceni l i so tudi realizacijo prora
čunsk ih prihodkov in odhodkov od januarja do novembra 1978. 
leta. 

N a razši r jeni seji obč inskega odbora Z Z B N O V Radovl j ica , 
k i je bi la 15. decembra v hotelu Svoboda na B ledu , so pregledali 
delo organov obč inskega odbora v 1978. letu in obravnaval i 
d r u ž b e n i dogovor o skupnih osnovah in meri l ih za podeljevanje 
pr iznavalnin u d e l e ž e n c e m N O B . N a dnevnem redu je bilo tudi 
poroči lo predsedstva občinskega odbora Z Z B N O V o opravlje
nem delu na reševan ju vlog prosilcev za priznanje posebne de
lovne dobe v dvojnem š t e t j u za časa N O B . Sprejeli so tudi več 
pripomb in s ta l i šč k programu R T V Ljub l j ana ter se dogovori l i 
o kandidat ih za delegate v O K S Z D L in njene organe iz vrst 
Z Z B N O V , k i bodo izvoljeni v zače tku prihodnjega leta. 

N a 28. seji predsedstva O K S Z D L Radovl j i ca , ki bo danes 
21. decembra, bodo obravnaval i osnutek temeljnih razvojnih 
nalog, k i so j i h že pred tem obravnaval i vsi trije zbori obč inske 
skupšč ine ob sprejetju osnutka resolucije o d r u ž b e n e m planu 
občine Radovl j i ca za 1979. leto. N a seji bodo spregovorili tudi o 
predlogu programa Loka lne radijske postaje Tr ig lav ter o pred
logu p r o r a č u n a občine za 1979. leto. 

V sejni dvorani obč inskih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij 
v Radov l j i c i je bilo v sredo, 13. decembra dopoldne vsakoletno 
posvetovanje duhovnikov, ki ga je pr ipravi l koordinaci jski 
odbor za urejanje odnosov med samoupravno d r u ž b o in cerkvi
jo pri O K S Z D L Radovl j ica . Beseda je tekla o ak tua ln ih vpra
šan j ih odnosov v K S in občin i , k i so zahva l ju joč že dolgoletni 
u tečen i praksi sprotnega reševan ja vseh perečih v p r a š a n j v ra
dovljiški občini dokaj zadovolj ivi . 

P re j šn j i teden so na 6. seji sveta za ljudsko obrambo, var
nost in d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o pri OS Radovl j ica razčleni l i de
javnost sveta in realizacijo delovnih n a č r t o v s področ ja ljudske 
obrambe v letu 1978. N a seji so sprejeli sklepe o podelitvi plaket 
ljudske obrambe, ki j i h obč inska skupšč ina vsako leto podeljuje 
za praznik J L A . Obravnava l i so tudi poroči lo o le tošnj ih nabo
rih mladincev za J L A ter predloge za kandidate, k i j i h bodo pri
hodnje leto pr i javi l i za šolo rezervnih oficirjev. 

K o m i t e O K Z K Radovl j i ca je prejšnj i teden skl ical 3. sejo 
pripravljalnega odbora za ureditev spominskega muzeja T o m a 
ža Godca v Bohin jsk i B i s t r i c i . Seja je bila v osnovni šoli v Bo
hinjski B i s t r i c i , pred tem pa so si č lani odbora ogledali potek del 
na muzejski stavbi in na gradnji novega d r u ž b e n e g a doma. 
Ugotovi l i so, da dela potekajo po n a č r t u ter se dogovori l i o na
daljnjih nalogah zlasti pri urejanju notranjosti muzeja in o 
zd ruževan ju potrebnih f inančn ih sredstev. 

Predsednik izvršnega sveta OS Radovl j i ca Franc Podjed je 
po sklepu predsedstva obč inske skupšč ine prejšnj i teden skl ical 
posvet o pogojih in m o ž n o s t i h uvedbe nove proizvodnje elektro
t ehn ičn ih izdelkov v Boh in ju . Posvetovanja so se udeležil i pred

s tavniki i zvršnega sveta za gospodarstvo, obč insk ih D P O , skup
šč ine obč ine , predstavniki K S in gospodarstva iz Bohinjske B i 
strice. O sprejetih s ta l i šč ih bo razpravl ja l izvršni svet, nato pa ' 
še predsedstvo O K S Z D L , kjer bodo obl ikoval i d o k o n č n a izho
dišča za pripravo akc i j sk ih programov. 

P o sklepu vseh treh zborov O S Radovl j ica je obč inska 
skupšč ina podpisala sporazum o z d r u ž e v a n j u sredstev za skup
no n a l o ž b o v adaptacijo K a z i n e na B ledu . Podpis s poslovno 
banko je b i l opravljen 11. decembra. S k u p š č i n a občine je pre
vzela obveznosti odp lač i l a kredita v znesku 9 mil i jonov din za 
dobo najmanj 16 let in na jv iš jo obrestno mero 8 %. Sredstva za 
odplač i lo kredita bodo zagotovljena iz povečane t u r i s t i č n e 
takse na o b m o č j u Bleda , k i bo od 1. januarja 1979. leta znaša la 
8 d in . 

P o podatkih oddelka za gospodarstvo in finance pri O S R a 
dovlj ica so znaša l i pr ihodki obč inskega p r o r a č u n a od 1. januar
j a do konca novembra nekaj nad 60 mil i jonov d in . kar je 100,5 r< 
letnega plana vseh prihodkov. V tem obdobju je bilo razporeje
no za sp lošno porabo in druge p r o r a č u n s k e odhodke 51,5 mi l i 
jonov din a l i 84,5 1 vseh p lani ranih odhodkov po planu za 1978. 
leto. 

V osnutku temeljnih razvojnih nalog d r u ž b e n e g a plana 
obč ine Radovl j i ca za 1979. leto, k i je v j a v n i razpravi , je na 
področ ju P T T prometa predvideno, da se bodo nadaljevala že 
letos z a č e t a investicijska dela na m o n t a ž i opreme za avtomat
sko telefonsko centralo na Bledu za 1.400 pr ik l jučkov , za A T C 
Radov l j i ca za 600 pr ik l jučkov , za A T C Podnart za 200 pr ik l juč
kov in za A T C K r o p a za v i sokof rekvenčne sisteme. V sodelo
vanju z uporabniki bo skupnost za P T T promet zgradila kra
jevna telefonska omrež ja predvidoma na Lancovem. v Pod-
nartu , na Rečic i , v K r o p i , Zasipu in K o p r i v n i k u . O j a č a n a pa 
bo tudi telefonska zveza s Pok l juko . 

V dogovorjenem roku do 5. decembra, kol ikor je trajala 
javna razprava o predlogih dopolni l k samoupravnim sporazu
mom o temeljih s r edn je ročn ih planov S IS d r u ž b e n i h dejavno
sti , je od 11.873 delavcev v z d r u ž e n e m delu izreklo ugotovitveni 
sklep o sprejemu teh dopolni l 7.951 delavcev al i nekaj nad 67 9f 
vseh zaposlenih. K e r je b i la s tem š t ev i lom presežena potrebna 
dvotret j inska več ina podpisnikov, so vse S IS d r u ž b e n i h dejav
nosti na svojih s k u p š č i n a h 5. in 6. decembra sprejele sklep o v i 
šini prispevnih stopenj iz bruto O D kot so j i h predlagale za 
javno razpravo. Prav tako so vsi zbori obč inske skupšč ine spre
je l i ustrezni odlok o prispevnih stopnjah, k i velja za prihodnje 
leto. 

Raz i skova lna skupnost v občini Radovl j ica za prihodnje 
leto n a č r t u j e sodelovanje pri sanaciji blejskega jezera in delo
vanja l imnološke postaje na Bledu , raziskavo pitne in termalne 
vode na Bledu ter izdelavo š tud i je o u n i č e v a n j u oz. kor is tni 
izrabi odpadkov in smeti. Več pozornosti bodo posvetili tudi 
spodbujanju in organiziranju novatorske dejavnosti v delovnih 
organizacijah, k i je bi la doslej razmeroma š ibka in premalo upo
š t e v a n a v proizvodnem procesu. 

N a o b m o č j u Bohin ja je bilo po zbranih podatkih a n a l i t i č n o 
s t a t i s t i č n e s lužbe ustvarjeno na jveč t u r i s t i čn ih noč i t ev 1974. le
ta, ko so dosegli 263.364 noč i t ev , od takrat naprej do lani pa se 
je zaradi znanih okol iščin , zlasti pa posledic potresa š tevi lo 
zman j ševa lo vsako leto za okol i 2 r f . Glede na dosedanje giba
nja t u r i s t i č n e g a prometa v l e to šn jem letu, ko je bilo v prvih 10 
mesecih, že 245.667 noč i tev p r ičaku je jo , da bo 1978. leto vendar 
bolj u s p e š n o , s č imer naj bi k o n č n o le dosegli izide v prenoč i t 
vah iz rekordnega 1974. leta. 

N a seji odbora O F za j e sen i ško in radovl j i ško okrožje , 
12. decembra v Radov l j i c i , so spregovorili o nalogah v zvezi z 
zbiranjem in urejanjem zgodovinskega gradiva iz N O B na ob
močju j e sen i ške in radovl j i ške občine . Predlagal i so, da prevza
me to nalogo č lan predsedstva Z Z B N O V Radovl j i ca nekdanji 
aktivist O F na tem o b m o č j u A l o j z K O S iz Lesc. Dogovor i l i so se 
tudi o postopkih pri evidentiranju novih č l anov ok rožnega od
bora O F , k i bodo to do l žnos t opravl jal i v naslednjem mandat
nem obdobju. S p r o ž e n je tudi predlog, da bi bil od prihodnjega 
leta sedež odbora v Radov l j i c i . 

V radovl j iški občini se v okviru m a t i č n i h i n zunanj ih od-, 
delkov osnovnih šol letos šola 3.515 u č e n c e v v 125 rednih oddel
k i h , v 9 oddelkih za delno oz. popolno kombinaci jo pouka ter 
v 4 oddelkih celodnevne osnovne šole v Begunjah. V p o d a l j š a n o 
bivanje je za zdaj zajeto 12,26 % in v celodnevno osnovno šolo 
2,7 r f u č e n c e v tako, da je v obe obl iki zaenkrat vk l jučeno skoraj 
15 f učencev , kar pa je precej manj kot je popreč je v drugih 
slovenskih obč inah . Zan imiv je tudi podatek, da zaradi pre
skromnih -prostorskih pogojev v dopoldanskem času dela 108 
v popoldanskem pa še vedno 30 oddelkov rednega pouka. 

T u r i s t i č n o d r u š t v o Pok l j uka je posredovalo občinski skup- 1 

ščini predlog za sprejetje odloka o uvedbi parki rn in na parkir
nih prostorih na P o k l j u k i , Gorel jeku, Je l jah in Za jamnik ih v 
enotni višini 15 din na dan za vsa vozi la . V obraz lož i tv i predloga 
T D Pok l j uka navaja potrebo usmerjanja vseh motor iz i ranih 
obiskovalcev in v ikendašev na urejena park i r i šča , da bi s tem 
zagotovil i p o ž a r n o varnost ter prepreči l i oviranje prometa 
zlasti v zimskem času , ko pušča jo svoja vozi la na cestah in s 
tem o n e m o g o č a j o p lužen je in normalni avtomobislki promet. 

Predlog resolucije o d r u ž b e n e m planu za 1979. leto obč ine 
Radov l j i ca predvideva na področ ju kanal izaci jskih del izgrad
njo č rpa l i šča v Zak i na Bledu , pr imarna kanalizacijska d*la 
v Boh in j sk i B i s t r i c i , povezavo primarne kanalizacije Lesce — 
Radovl j i ca , sanacijo in povezavo primarne kanalizacije na 
Bledu , k i bo pripomogla k sanaciji jezera, izgradnjo visokega 
zbira lnika Gorje — J a r š e ter izgradnjo primarne kanal izaci je* 
D o l n i c a — Radovl j ica . 

Koord inac i j sk i odbor za pripravo novoletnih prireditev 
dedka M r a z a pri K K S Z D L in svetu K S Radovl j ica je poslal 
vsem O Z D , T O Z D in delovnim skupnostim na območ ju radov
ljiške K S širše navodilo o le tošnj ih novoletnih praznovanjih. P o 
programu se bodo začele prireditve že 26. decembra popoldne 
v av l i osnovne šole za vse predšolske otroke ter učence od 1. do 
4. razreda, kjer j i h bo obiskal dedek M r a z in podelil dar i la . 
27. decembra bo v k inu predvajan o t rošk i f i lm, u č e n c e m osem
letne šole pa bo podeljeno skupno darilo. Skupno darilo pa bodo 
podari l i tudi vr tcu na o b m o č j u K S . Po dogovoru bodo sindi
kalne organizacije v O Z D na območ ju K S letos namenile za 
dar i la in prireditve ob novoletnih praznikih po 30 din na zapo
slenega. ^ 

V s i trije zbori obč inske skupšč ine Radovl j ica so sprejeli 
sklep, da se za ravnateljico vzgojno varstvenega zavoda Radov
ljica imenuje Jerca Ogrič , dosedanja predstojnica o t roškega 
vr tca v R a d o v l j i c i . Z is t im sklepom je bila r az rešena do lžnos t i 
ravnateljice zavoda P a v l a T a d i n a , zaradi upokojitve. Kadrov
ska zamenjava bo opravljena s 1. januarjem 1979. 

De lovn i kolekt iv O Z D A l m i r a je ob svoji 30-letnici po dol
gem času spet dobil svoje glasilo A l m i r a , ki je v celoti posvečeno 
jubi le ju . V obš i rnem uvodniku Naš ih 30 let je opisana razvojna 
pot kolekt iva in tovarne, ter njena nadaljnja proizvodna 
usmeritev. V glasilu so slike delavk in delavcev, ki so že od usta
novitve stalno zaposleni v A l m i r i , za kar so prejeli posebna pri
znanja. Razen tega glasilo p r inaša tudi druge zanimive sestavk*^-
o d ružbenopo l i t i čn i in samoupravni dejavnosti in poslovnih 
s t ikih kolekt iva . 

N a vsakoletni L i n h a r t o v i proslavi 15. decembra v Radovl j i 
ci sta najviš je priznanje K u l t u r n e skupnosti Radovl j ica — L i n 
hartovo plaketo za 1978. leto prejela za zasluge in uspešno delo 
na ku l tu rnem področ ju l ikovni ustvarjalec A l b i n Pola jnar iz 
Bohinjske Bistr ice in dolgoletni organizator in amaterski dela
vec Janez Beznik z Gor juš . Posebna priznanja K u l t u r n e skup
nosti Radovl j i ca so prejeli D P D Svoboda R u d i J e d r e t i č R ibno , 
L i n h a r t o v oder K U D Radovl j ica in komorni moški zbor D P D 
Svoboda Podnart . 

Fotokino klub Radovl j ica je pr ipravi l II . medklubsko raz
stavo diapozit ivov velikega formata, pod naslovom »Color D I V 
6 x 6 — Radovl j ica 78«. S v e č a n a otvoritev razstave in prvo pri
kazovanje izbranih diapozit ivov je bilo v dvorani radovl j i ške 
grašč ine 8. decembra, ponovitev pa 13. decembra. Obakrat se je 
predvajanja izredno lepih posnetkov udeleži lo veliko š tevi lo l ju
biteljev fotografske umetnosti . 

DELOVEN ZAKLJUČEK LETA 
Tako bi se lahko glasil naslednji zapis, ki naj bralcu posreduje 

informacijo o zadnjih dveh sejah i z v r š n e g a sveta s k u p š č i n e o b č i n e 
Jesenice. K a r zadeva gradiva, ki so bila obravnavana na 28. seji, bolj 
na kratko, saj je v e č i n a teh že posredovanih delegacijam, o tistih, ki 
so bili obravnavani na 29. seji, pa tudi le na kratko, saj seja do redak
cije č a s o p i s a š e ni bila z a k l j u č e n a . 

Izvršni svet je sprejel odredbo o 
ukrepih za p rep rečevan je , zatiranje 
in izkoreninjenje stekline v občini 
Jesenice. T a predpis je b i lo potrebno 
pripravi t i na podlagi ustrezne repu
bliške odredbe, k i do loča n a š o obči- -
no kot neposredno ogroženo . Odred
ba prepoveduje prosto gibanje psov 
i i i m a č k , prepoveduje lov s psi, lov
ske organizacije pa zadolžu je , da po-
k o n č a v a j o zveri in p ižmovke . Odred
ba bo objavljena v prihodnji številki 
Uradnega vestnika Gorenjske. 

Izvršn i svet je pr ipravi l osnutek 
odloka o določ i tv i stopnje prispev
kov za samoupravne interesne skup
nosti d r u ž b e n i h dejavnosti , komu
nalne dejavnosti in p o ž a r n e varnosti 
v občini Jesenice. M o ž n o je n a m r e č , 
da do 28. decembra, ko bo zasedala 
skupšč ina obč ine , vse delovne sre
dine ne bodo sprejele dopolni l k sa
moupravnim sporazumom. Glede na 
to je potrebno, da je pripravljen 
ustrezen odlok, k i naj prispevno 
stopnjo določi vsem uporabnikom. 

Nadal je je izvršni svet obravna
va l , skupšč in i pa bo predlagal v spre
jem, sofinanciranje Zavoda za šol
stvo S R Slovenije — organizacijske 
enote K r a n j , rebalans p r o r a č u n a ob
čine Jesenice za leto 1978 in osnutek 
p r o r a č u n a za prihodnje leto. Ponov
no je izvršni svet obravnaval anal izo 
gospodarjenja v občini Jesenice v 
devetih mesecih leta 1978 in naloge 
za izvajanje d r u ž b e n e g a plana obči
ne Jesenice za obdobje 1976—1980 
v le tu 1979. O teh dveh dokument ih , 
k i j i h bo prav tako obravnavala 
s k u p š č i n a obč ine , pa je že bi la posre
dovana ustrezna informacija . 

Odlok o mer i l ih za razyrst i tev ob
jektov zgrajenih ' brez lokacijskega 

dovoljenja, je naslednji pomembni 
predpis, k i ga je izvršni svet po po
prejšnj i obravnavi posredoval na 
decembrsko sejo skupšč ine občine . 
P ravna osnova temu odloku je za
kon o spremembah in dopolni tvah 
zakona o u r b a n i s t i č n e m planiranju, 
pri č e m e r gre za dejansko zaostro
vanje izvajanja d r u ž b e n o dogovor
jene u r b a n i s t i č n e poli t ike, utrditev 
u r b a n i s t i č n e discipline ter p repreče
vanje samovoljne urbanizacije pro
stora. Poleg tega zakon predvideva 
tudi novo ureditev r az r e ševan j a za
tečenega stanja, to je objektov, k i so 
že dograjeni, ne da bi si investitorji 
poprej pr idobi l i predpisana dovolje
nja. Zakon obč insk im s k u p š č i n a m 
nalaga, da razvrstijo nedovoljeno 
zgrajene objekte v tr i kategorije. 
Glede na to a l i j i h je mogoče vkl ju
čit i v veljavne u r b a n i s t i č n e doku
mente, vk l juč i t i v bodoča zazidalna 
o b m o č j a , a l i pa j i h odstranit i . K o l i 
kor bodo delegati odlok sprejeli, 
bodo mora l i investi torj i objektov, 
zgrajenih brez lokacijske dokumen
tacije, v šes t ih mesecih po uvelja
v i tv i odloka zaprositi za naknadno 
izdajo lokacijskega dovoljenja, 
upravn i organ pa bo moral o njih 
odloči t i . 

Odsek za inšpekci jske s lužbe je v 
prvih dneh decembra kont ro l i ra l po
slovalnice mesa in mesnih izdelkov. 
V kontro lo so bile zajete vse delovne 
organizacije, k i na o b m o č j u obč ine 
prodajajo meso in mesne izdelke. 
K o n t r o l i r a n o je bilo tehtanje, zara
č u n a v a n j e , š tev i lo zaposlenih, 
zdravstveni pregledi, higiena prosto
rov, izdelava in prodaja las tnih pro
izvodov i td. Pomanjk l j ivos t i je v na
ših mesnicah ria pretek: > tako so za

posleni delavci brez opravljenega 
zdravstvenega pregleda, higiena je 
marsikje vpraš l j iva , manj kval i te tno 
meso se prodaja kot bolj kval i te tno, 
da se o tem, kako prodajalci radi 
tehtajo svoje prste, sploh ne govori. 
2e sam podatek, da le v treh proda
ja lnah ni bilo pomanjkl j ivost i (po 
mnenju inšpekci je so b i l i v dveh pro
dajalnah na obisk opozorjeni) in da 
je bilo iz rečenih za 3600 din mandat
nih kazni , zoper eno poslovalnico pa 
bo uveden postopek pred sodiščem, 
je nadvse zgovoren. 

N a 29. seji je izvršni svet obravna
val program ukrepov za odpravo po
slovne izgube v T O Z D K o m p a s 
K r a n j s k a gora in v S G P Gradbinec 
— D S D r u ž b e n i standard Jesenice. 
Govora je bilo tudi o investici jah v 
letu 1979, pri čemer je bi l dan glavni 
poudarek v p r a š a n j u smuč i šč in si
stemu žičnic v Spanovem v rhu . 

Pr ihodnja , 30. seja izvršnega sveta 
bo v torek, 26. decembra 1978. 

Božo Ahec 

KO JE VIDEL 
NESREČO? 

Uprava javne varnosti 
Kranj in postaja milice Je
senice naprošata morebitne 
očividce prometne nesreče, 
ki se je pripetila v sredo, 
13. decembra, okoli 17. 
ure v Selu pri Žirovnici, ko 
je neznani avtomobilist do 
smrti povozil na cesti leže
čega Janeza Justina; da 
karkoli o tej nesreči sporo
čijo na UJV Kranj ali najbliž
jo postajo milice. 

Člani aktiva nekdanjih borcev NOV kokrškega odreda iz jeseniške občine se 
redno sestajajo vsak prvi petek v mesecu v Žirovnici (Tekst in foto B. Blenkuij . 



SLAVJE OB KRAJEVNEM PRAZNIKU 
KS DOVJE-MOJSTRANA 

V soboto, 16. decembra, so v kra
jevni skupnosti Dovje — Mojs t r ana 
zelo slovesno proslavi l i krajevni 
praznik. Spet so obudi l i spomine na 
16. december leta 1941, ko so se v 
tem delu Gorenjske doline m n o ž i č n o 

. u p r l i in odšli v partizane. Praznik je 
b i l letos povezan s še enim pomemb
n i m dogodkom. T a dan so n a m r e č 
predstavniki krajevne skupnosti 
podpisali l is t ino o pobratenju s kra
jevno skupnostjo Stave iz valjevske 
obč ine . S lavnos tn i podpis l is t in je bi l 
v soboto popoldan v domu zdravi
lišča T r ig l av v Mojs t r an i . 

L i s t i n i o pobratenju sta podpisala 
predsednik skupšč ine krajevne skup
nosti Stave L a z o Minkov ič in pred
sednik skupšč ine krajevne skupnosti 
Dovje — Mojs t rana J o ž e Mikfavčič . 
Praznovanja krajevnega praznika se 
je udelež i la s e d e m č l a n s k a delegacija 
iz krajevne skupnosti Stave, k i so jo 
sestavljali predstavniki d r u ž b e n o p o 
l i t i č n i h organizacij iz S tav in sekre
tar obč inske konference soc ia l i s t ične 
zveze pobratene občine Val jevo. P r i 
podpisu l is t in so si predstavniki obeh 
krajevnih skupnosti izmenjal i tudi 
spominska dar i la , predstavniki iz 
krajevne skupnosti Stave pa so se še 
posebno razveselili dar i la nekdanje 
od l ične t ekač ice in d r ž a v n e repre-
zentantke Lid i je Pšen ica , k i je 
podarila eno od svojih medalj, ki j i h 
je osvojila na t ekašk ih tekmovanjih. 

Osrednja proslava v počas t i t ev 
krajevnega praznika Dovja in M o j 

strane je bi la zvečer v dvorani kul 
turnega doma na Dovjem. V nabito 
polni dvorani so občan i z zanima
njem spremljali pester ku l tu rn i pro
gram, k i so ga izvajali učenci 
osnovne šole 16. december, pevci 
d o m a č e g a kvinteta , učenc i glasbene' 
šole Jesenice, vojaki s karavle na 
Be lc i in d o m a č a folklorna skupina. 
N a proslavi je najprej spregovoril 
predsednik skupšč ine krajevne skup
nosti Dovje — Mojs t rana J o ž e M i -
klavčič , zatem pa še predsednik 
skupšč ine krajevne skupnosti Stave 
L a z o Minkov ič . Zahva l i l se je za 
pr isprčen sprejem delegacije v M o j 
strani ter se zavzel, da se sodelova
nje v prihodnje začne razvijat i na 
raz l ičnih področ j ih . 

N a proslavi so zatem podeli l i kra
jevna priznanja, bronaste značke 
Osvobodilne fronte, k i so j ih prejeli: 
Sandi K o t n i k , S i lva Dorn ik , Alo jz 
Lipovec, strelska d r u ž i n a Janez 
M r a k , osnovna organizacija Zveze 
rezervnih vojaških s t a reš in in gorska 
reševa lna s lužba Mojs t rana . 

Delegacija iz krajevne skupnosti 
Stave si je v Mojs t ran i ogledala 
delovni kolekt iv Kovinske opreme 
Mojstrane, osnovno šolo Mojs t rana , 
part izansko vasico Radovno in ka-
ravlo na Be lc i . Naj še povemo, da je 
kolekt iv osnovne šole 16. december 
takoj sprejel predlog, da se šola 
pobrati s šolo v krajevni skupnosti 
Stave. 

J . R a b i č 

USPEŠNE VOLITVE V KS RATEČE 
Koord inac i j sk i odbor za voli tve 

pri krajevni konferenci S Z D L R a 
teče — P lan ica je izmed 71 eviden
t i ranih kandidatov, od kater ih je 54 
mošk ih in 17 žensk, izobl ikoval 15 
č lansk i predlog kandidatne liste za 
skupšč ino krajevne skupnosti in 11 
č lansk i predlog kandidatne liste za 
izvršni odbor K K S Z D L . K o o r d i 
nacijski odbor je pri sestavi predlo
gov kandidatnih list upoš t eva l ce
lotno s t rukturo prebivalstva, tako je 
v predlogu kandidatov za s k u p š č i n o 
krajevne skupnosti od 15 predla
ganih kandidatov deset mošk ih in 
pet žensk, od tega je šest č l anov Z K , 

Vštirje č lan i Z S M S , en č lan Z B N O V 
in š t i r je pol kmetje. V izvršnem 
odboru K K S Z D L , k i š te je 11 
č lanov , je osem mošk ih in tr i ženske , 
od tega je pet č l anov Z K , š t i r je 
č lan i Z S M S , en č lan Z B N O V in dva 
pol kmeta. 

Koord inac i j sk i odbor je predlog 
kandidatne liste posredoval v obrav
navo skupšč in i krajevne skupnosti 
in i zv r šnemu odboru K K S Z D L . O 
predlaganih kandidat ih sta razprav
ljala na skupni seji ter p r ed loženo 
kandidatno listo po krajši razpravi 
brez dopolnitev potrdila. O pred
logih kandidatnih list je razpravl jal 

tudi zbor občanov , ki je med drugim 
sprejel tudi sklep, da se razpiše jo 
sp lošne volitve, za č l ane skupšč ine 
krajevne skupnosti in izvršni odbor 
K K S Z D L , dne 17. decembra. 

N a dan volitev je bilo v naselju 
p r a z n i č n o vzdušje . N a objektih in 
h i šah so bile r azobešene zastave. 
Glasovanje je trajalo od 4..'30 zjutraj 
do 17. ure zvečer v skrbno priprav
ljenem vzgojno varstvenem oddelku 
R a t e č e . V vol i ln i imenik je bilo 
vpisanih 449 občanov , med tem ko ni 
moglo glasovati, ker so na delu v 
tuj ini a l i odsotni zaradi bolezni, 11 
občanov . P r i ugotavljanju vo l i ln ih 
izidov na volišču se je torej 
u p o š t e v a l o 438 vpisanih občanov . 
Obisk na vol i tvah je b i l zelo dober, 
saj je glasovalo 430 o b č a n o v a l i 
95,77 i? vseh vo l i ln ih up rav ičencev . 
P o ceni d r u ž b e n o p o l i t i č n i h orga
nizacij je ugotovljeno, da so organi 
K S , K K S Z D L in vo l i lna ko lisija 
svoje delo opravil i z na jveč jo 
n a t a n č n o s t j o in vestnostjo, občan i 
pa so lahko kar na n a j d e m o k r a t i č -
nejši nač in izrazi l i svojo ustavno 
pravico in do lžnos t od ločan ja , kar so 
tudi dokazal i z vel ik im odzivom na 
volišču. 

L i p 

ALI V RESNICI NISMO D0 NIČESAR 
UPRAVIČENI 

B i e z sodelovanja s s t a r š i so šolski 
organi prešolal i del šo loobveznih 
otrok iz zgornjega dela krajevne 
skupnosti P o d m e ž a k l j a iz osnovne 
šole P r e ž i h o v Voranc v novo osnov
no šolo Tone Cufar na P l a v ž u . S 
tem so otrokom podal jša l i pot v šolo 
od enega do dva ki lometra . Gre za 
otroke, k i obiskujejo prvi in drugi 
razred. 

Pr izadet i s t a r š i so v skrbi za var-
= fj>st otrok na sestanku, k i ga je na 

njihovo žel jo organizirala K S Pod
mežak l j a , iz raz i l i željo, naj bi se 
organiziral prevoz otrok v šolo z 
avtobusom. D a bi se zadeva uredila 
s kar n a j m a n j š i m i s t rošk i so pred
lagali naj bi avtobus, k i vozi na 
relaciji K o r o š k a Be l a —Boln ica na
redil majhen ovinek in peljal skozi 
železniški podvoz na parki rni pro
stor š p o r t n e g a d r u š t v a , kjer bi otroci 
vstopil i in odpeljal nazaj proti bol
n ic i . T o za avtobusni promet ne bi 
b i la tako vel ika zamuda ni t i ovira, 
da se ne bi mogla izpeljati . T o d a 
avtobusno podjetje Via to r , oziroma 
S A P pa tako reši tev v nače lu od
k l a n j a kot neizvedljivo češ, da se 
bodo potn ik i taki vožnji p ro t iv i l i . P r i 
vsem tem pa gre za nekaj drugega, 
n a m r e č za zas lužek — podjetje je 
prvotno n a m r e č zahtevalo plači lo za 
ta prevoz v višini 12.000 din 
m e s e č n o , oziroma je po razgovorih 
ta zahtevek zn iža lo na 7.000 din . 

Z a s t a r š e je to res prevelika obre
menitev. P ros i l i smo za sodelovanje 
in financiranje i zob raževa lno skup
nost Jesenice — tudi s te s t rani je bi l 
odgovor negativen. 

L e zakaj so nam potrebne te 
nevšečnos t i in razburjenja ter se
s tanki , če povsod nalet imo na nega
t ivn i odgovor. A l i niso odgovorni pri 

/*ej spremembi nič pomis l i l i tudi na 
eventualne posledice, oziroma na to, 
da bo z ima za otroke huda ovira in 
napor za pot v šolo. 

P r i takem odnosu, k i pa ni edini, 
krajani P o d m e ž a k l j e vedno bolj 

prihajajo do zak l jučka , da za ta del 
mesta Jesenic ni nobenega posluha 
več. P r i vsem poudarjanju in zago
tavljanju, da imajo o up rav i čen ih 
potrebah in zahtevah kraja nekaj 
besede tudi krajani je v praksi to le 
na papirju. R . J . 

R A Z S T A V A Z N A Č K 

V b i v š i t r g o v i n i J u g o p l a 
s t i k a n a t r g u T o n e t a C u -
far ja , s i l a h k o v s a k d a n o d 
15. do 19. u re og leda te r a z 
s t a v o z n a č k , k i j o p r i r e j a 
o d b o r za i z g r a d n j o p o k r i t e 
ga b a z e n a . 

16. DECEMBER 
— TUDI 

NAŠ PRAZNIK 
P r i nas praznujemo kra

jevni praznik in dan š o l e na 
isti dan, to je 16. decembra. 
Na ta dan so se pred 37 leti 
ljudje v n a š i h vaseh uprli 
s o v r a ž n i k u . 

Vsako leto praznik p o č a 
stimo s š p o r t n i m i in kultur
nimi prireditvami. Letos 
smo pripravil i š e razstavo 
slik, fotografij in l ikovnih 
izdelkov. Slike in fotogra
fije nam je odstopil Tehni 
š k i muzej Ž e l e z a r n e , l ikov
ne izdelke pa smo izdelali 
pr i k r o ž k u . Najbolj smo ve
seli skupinskega izdelka 
u č e n c e v , k i prikazuje potek 
vstaje. T a mojstrovina bo 
n a š o š o l o š e p o l e p š a l a . 

V š o l o smo povabili tudi 
dva u d e l e ž e n c a upora, in 
sicer Janeza Skumavca in 
K a r l a Paulusa. Tako zani
mivo sta nam pripovedo
vala, da smo prav vsi poslu
š a l i . Zaradi vstaje so Nemci 
veliko ljudi odpeljali v Be
gunje. Devet so j ih ustrelili 
kot talce, veliko pa se j ih ni 
vrnilo iz t a b o r i š č . Tudi 
onadva sta spoznala trplje
nje v n e m š k i h t a b o r i š č i h . 

Ponosni smo, da se n a š a 
š o l a imenuje po decembr
skem dogodku iz leta 1941. 

Renata Šifrer 
OŠ 16. december 
Mojs t rana 

SEDANJE 
PLETENE 
KOŠARE 
ZA KRUH 

BODO 
ZAMENJALI 

2e večkra t smo lahko slišali pri
pombe o neustrezni e m b a l a ž i za 
prevoz kruha in očitki so bi l i vedno 
hujši . Za to so v jeseniški občini pred 
kra tk im začeli z obsežno akcijo, ki je 
že rodila sadove, v veliko p o m o č pri 
sanaciji tega stanja pa je bilo tudi 
razumevanje in sodelovanje radov
ljiške t r ž n e inšpekcije . 

Jesen i šk i inšpektor j i so pregledali 
vse poslovalnice, ki prodajajo kruh 
in tudi s l ikal i e m b a l a ž o , v kateri 
k ruh prevaža jo . In slike so res za
s t r a šu joče . V z e l i so tudi vzorce za 
analizo in super analizo teh košar za 
kruh in osnovna ugotovitev je bi la . 
da jih je potrebno izločiti iz prome
ta; ker so neustrezne. 

Izdali so tudi okrožnico , da mora
jo v trgovinah vso e m b a l a ž o shra
njevati v posebnem sk lad i ščnem 
prostoru in ne na p ločn iku , toda glu
hih je ostala skoraj polovica trgovin. 
T e m u so sledile seveda kazni in se
daj koša r ni več na p ločnikih . 

J e s e n i š k a inšpekci jska s lužba je za 
sodelovanje prosila tudi radovl j i ško 
in v leškem Žitu so organiziral i tudi 
posvet o tej problematiki . T a k o mo
rajo do 1. maja prihodnje leto zame
njati vso e m b a l a ž o za k ruh . pobudo 
za sanacijo tega stanja pa so dali 
tudi drugim v regiji in republ iki . N a 
pobudo jeseniškega sanitarnega in
špek tor ja so se sestale tudi gorenj
ske sanitarne inšpekcije in akcija je 
stekla v vsej regiji. Dokle r pa ne bo 
vsa e m b a l a ž a zamenjana, bodo iz
dal i obvestilo, naj večje poslovalnice 
nabavi jo a lumini jas te voz ičke za 
prevoz kruha po trgovini . 

Rk 

RAZPRAVA 0 TURISTIČNI PROBLEMATIKI 
V JESENIŠKI OBČINI 

V torek, 12. decembra, je i z v r š n i svet s k u p š č i n e o b č i n e sklical sejo 
predsednikov t u r i s t i č n i h d r u š t e v in svetov krajevnih skupnosti, na 
kateri so obravnavali analizo t u r i s t i č n e g a gospodarstva v o b č i n i , 
vsebino p o r o č i l a komisije za varstvo okolja Gorenjske t u r i s t i č n e 
zveze, predlog o spremembah odloka o oddajanju sob za p r e n o č e v a n j e 
in stanje prijavno-odjavne s l u ž b e ter ostalo problematiko na p o d r o č j u 
turizma. 

K a r zadeva t u r i s t i č n o gospodar
stvo, so ugotovil i , da so investicijska 
vlaganja v turizem v jesenišk i občini 
zastala, prav tako tudi dohodkovni 
odnosi v t u r i s t i č n e m gospodarstvu 
niso urejeni. Č u t i se pomanjkanje 
s t rokovnih kadrov, primanjkuje 
Špor tno rekreacijskih naprav, preno
č i tvene zmogljivosti , posebno v do
movih in pri zasebnikih so še pre
malo kor i ščene in podobno. V zvezi 
s tem so b i l i mnenja, da je č impre j 
treba ustanovit i t u r i s t i č n o poslovno 
skupnost s sedežem v Kran j sk i gori, 
k i bo zd ruževa l a sredstva za nadalj
nji razvoj tega področ ja . Razen tega 
bo treba komplet i ra t i t u r i s t i č n o po
nudbo, razš i r i t i smuč i šča , poveča t i 
izkor iščenost t u r i s t i čn ih zmogljivo
sti izven sezone, bolje vzdrževa t i 
smuč i šča na Š p a n o v e m vrhu, ponov
no oživet i t u r i s t i čna d r u š t v a v P la 
nini pod Gol ico in v Žirovnici , zgra
d i t i žičnice in smučišča na K u r j i vrh 
ter z. V i t r anca proti Podkorenu in 
P lan ic i , v Kran j sk i gori zgraditi več
namensko dvorano. V zimskem času 
bo treba bolje skrbeti za cesto od Je
senic do R a t e č , čez Vršič bo treba 
položi t i asfalt, zaradi m o ž n o s t i čol
narjenja pa naj se poveča Jezerce 
v Jasni . Potrebno je zače t i s pripra
vami za nov ustrezen hotel na Jese
nicah, oziroma ob novi h i t r i cesti, k i 

bo šla skozi predor, ter mis l i t i na to, 
da bo verjetno potrebno ponovno 
zgraditi že leznico do Planice . 

K a r zadeva prizadevanje za lepše 
okolje, so bi l i navzoči mnenja, da 
mora ustrezna komisija v prihodnje 
realneje ugotovit i stanje in ocene. 
Nepravi lnos t i , k i so j i h letos ugoto
v i l i , pa bo treba v bodoče odpravit i . 
Razen tega so navzoč i predlagali, da 
je treba v na jk ra j šem času smet i šče 
na Jesenicah uk in i t i in dobit i novo 
lokacijo. H i šne svete je treba zadol
žit i , da bodo bolje skrbeli za ureje
nost okolice stanovanjskih stavb. 
Neizvajanje odloka o redu in varno
sti v občini je treba pr i javi t i inšpek
ciji in sodniku za p rekrške . 

Č i m p r e j je treba v Železarn i ure
di t i o d p r a š e v a l n e naprave, ker prah 
kvar i oz rač je vse od Begunj do M a r 
tul jka. 

Razen tega so govorili tudi o bolj
šem izvajanju določil za prijavno in 
odjavno s lužbo . O tem se bodo mo
rali v vsakem kraju posebej dogo
vori t i in sporazumeti , ker pri tem 
obstajajo zelo razl ični pogoji. N a 
vzoči so predlagali, da se v bodoče 
večkra t skliče t a k š n e sestanke in 
razpravlja o teh zelo pomembnih 
vprašan j ih v jeseniški občini . 

B . 

PREDTEKMOVANJE TURISTIČNIH 
PODMLADKOV 

V soboto, 9. decembra, smo se s 
tovar i š ico Pintarjevo odpeljali v 
K r a n j , kjer je bilo v hotelu 
C R E I N A organizirano predtekmo-
vanje tu r i s t i čn ih podmladkov go
renjskih šol. Iz j e sen i ške občine sta 
se tega tekmovanja udeležil i le ekipi 
dveh šol; ž i rovniške in osnovne šole 
Tone Cufar z Jesenic/ 

Namen tekmovanja je b i l spoznati 
lepote in znamenitost i Gorenjske, 
kaj t i le če bomo svoje kraje dobro 
poznali , j i h bomo znal i pr ib l iža t i 
tudi tur is tom. T u d i varstvo kultur
nih spomenikov je važna naloga nas 
mladih v t u r i s t i čn ih podmladkih . 

Vs top i l i smo v lepo in moderno 
opremljen hotel C R E I N A . V recep
ciji smo zvedeli, da bo kviz potekal v 
prostorih bara, kjer je bilo zbranih 
že večina ekip. 

Posedli smo se, nato pa nas je tov. 
Kreš l jeva seznanila s potekom in 
pravi l i tekmovanja. 

Tekmovanje se je pr ičelo. Vod i l a 
ga je tov. Kreš l j eva . Komis i j a je 
sproti k l ica la na oder ekipe, kjer so 
odgovarjale na tr i vp ra šan j a . Neka
tere ekipe so dosegle vse možne 
točke , nekatere manj, vse pa so 
pokazale precej znanja o naši prelepi 
Gorenjski . Nestrpno smo čakal i , 
kdaj bo na vrsti n a š a ekipa in 
k o n č n o je komisija pokl icala : »Os
novna šola Ži rovnica«. 

N a š a ekipa, k i so jo sestavljali 
M a r k o Jemec, Pavel S lamnik in 
Andrej Ahač ič , je z rahlo tremo 
odšla na oder, kl jub temu, da je b i la 
zelo dobro pripravljena. Zato se je 
odl ično odrezala in dosegla vse 
m o ž n e točke ter se tako uvrst i la v 
nadaljnje tekmovanje, k i je bilo 16. 
decembra v P r e š e r n o v e m gledališču 
v K r a n j u . Tega tekmovanja se bodo 
udeležile še ostale š t i r i ekipe, k i so 
prav tako dosegle vse m o ž n e točke , 
med nj imi tudi ekipa OŠ Tone Cufar 
Jesenice. 

Vsem tekmovalcem so prireditelji 
podelil i še spominček : prospekte 
naše Gorenjske in kemičn i sv inčnik . 
D o b i l i smo tudi okusno malico in 
mnogo vzpodbudnih besed in želja 
za tekmovanje v P r e š e r n o v e m gle
dal išču! 

Veseli uspeha in polni lepih vtisov 
smo obiskali še P r e š e r n o v spominski 
muzej v K r a n j u . T a m smo si 
ogledali pesnikovo delovno sobo in 
spalnico. Vide l i smo tudi slike 
spomenikov iz 19. stoletja. B i l o je 
zelo zanimivo in iz besed prijaznega 
vodiča smo izvedeli marsikaj nove
ga. 

Vodiču smo se lepo zahval i l i za 
pojasnila ter polni lepih doživet i j in 
zanimivih novosti sedli na avtobus 
ter se veseli odpeljali domov. 

Ovsenek Mate ja , 8. b r. 
novinarski krožek OŠ 

Ž I R O V N I C A 

PODELJENA PRIZNANJA IN NAGRADE 

Učenke osnovne šole Tone Cufar z Jesenic, ki so osvojile tretje mesto na kvizu 
o poznavanju krajev, lepot in zanimivosti Gorenjske (Tekst in foto B. Blen-
kuš) ' • 

V soboto, 16. decembra, je bilo v 
K r a n j u deveto s rečan je t u r i s t i čn ih 
delavcev Gorenjske. N a njem se je 
zbralo nad dvesto č l anov tu r i s t i čn ih 
d r u š t e v in gostov. N a v z o č e so med 
drugim pozdravi l i Stanislav Božič, 
predsednik skupšč ine občine K r a n j , 
k i je podal kratek pregled t u r i s t i čne 
dejavnosti v občini in predvidevanja 
za prihodnje, Janez V a r i , predsednik 
medobč in ske konference S Z D L , k i je 
pri tem zaželel predvsem veliko 
sodelovanja, da bi se na Gorenjskem 
sporazumevali o skupnem reševan ju 
vseh v p r a š a n j na področ ju tur izma. 
N a v z o č e sta pozdravila in zaželela 
veliko ut.pehov tudi J o ž e Kavč ič , 
predsednik obč inske konference 
Z K S in Andrej Božič predsednik T D 
K r a n j . 

V ku l tu rnem programu je nastopil 
ins t rumentalni ansambel Selekcija 
iz Zagreba in folklorna skupina 
osnovne šole v Preddvoru. Izvedli so 
tudi finalno K V I Z tekmovanje na 
temo o poznavanju Gorenjske sed
mih ekip tu r i s t i čnega pomladka, ki 
so se najbolje odrezale v predtek-
movanju. P rvo mesto je osvojila in 
prejela prehodni pokal in nagrado 
3.000 din ekipa osnovne šole N a k l o , 
drugo mesto in 2.000 din je prejela 
ekipa osnovna šola iz Lesc, tretje 
mesto ter tisoč din pa je pripadlo 
ekipi osnovne šole Tone Cufar z 
Jesenic. 

Ob tej p r i l ik i so podeli l i tudi 
nagrade za osvojena prva tri mesta 
na tekmovanju akt ivnost i in uspeš
nosti t u r i s t i čn ih podmladkov na Go
renjskem. P rvo nagrado v višini 
3.000 din je prejel podmladek os
novne šole Preddvor, drugo mesto in 
2.000 din podmladek osnovne šole 
Luc i j an Seljak iz K r a n j a in tretje 
mesto ter t isoč din osnovne šole 
Bled . Razglas i l i sp< tudi najbol jše 

naloge, k i so j i h učenc i osnovnih šol 
napisali na temo »Kaj lahko poka
žem gostu v svojem kra ju« . Na j 
boljše je bi la ocenjena naloga 
Polone Sosič iz K r a n j a druga je bi la 
naloga Lee Ferjan z Bleda in tretja 
naloga K a r m e n Jan iz Lesc. Vse t r i 
so prejele za nagrado b r e z p l a č n o 
letovanje v mladinskem poč i tn i škem 
domu v Novem gradu. N a tem 
s rečan ju so podelil i pr iznanja in 
pohvale tudi p r v o u v r š č e n i m turi
s t i čn im d r u š t v o m na Gorenjskem, k i 
so se najbolje izkazale v tekmovanju 
pri vzd rževan ju čim lepše okolice. 

VABILO 
NA PROSLAVO 
OB DNEVUJLA 

O B Č I N S K A 
K O N F E R E N C A Z R V S 

IN O B Č I N S K I Š T A B T O 
IN S L O J E S E N I C E 

vas vabita na proslavo ob 
dnevu J L A , ki bo danes v 
č e t r t e k , 21. decembra, ob 
18. uri v dvorani g l e d a l i š č a 
Tone Cufar. 

Sodelujejo: pihalni orke
ster J e s e n i š k i h ž e l e z a r j e v , 
ž e n s k i pevski zbor pevske
ga d r u š t v a Jesenice, m o š k i 
pevski zbor Vintgar, solisti 
in recitatorji. 



KAJ JE Z DRUSCHKEJEM? 
T a k o seje glasilo v p r a š a n j e , k i so ga 
nedavno mladinke trgovskega pod
jetja Zarja z Jesenic zastavile taj
niku obč inskega odbora Z Z B N O V 
Jesenice Ivanu Saks id i -Pe t ru . Feb
ruarja bo n a m r e č mini lo že dve leti , 
odkar sta nekdanji vosovec Franc 

-Kor i tn ik , k i živi v I ta l i j i in lovec na 
nac i s t i čne z ločince S imon Wiesen-
thal z Duna ja sporoč i la , da sta 
odkrila, kje živi in kaj dela nekdanji 
šef gestapovske izpostave na Je
senicah Clement Druschke. 

V p r a š a n j e mladink je spodbudila 
vest, k i jo je po proslavi dneva 
republike v Zar j i povedal pisec teh 
vrstic ( J o ž e Vid ic ) . da so te dni v 
Ljubl jani odkr i l i originalno poroč i lo 
upravnika begunjskih zaporov Petra 
Glanzerja o begu Franca K o r i t n i k a 
in Janeza Zebovca iz tega zapora. 
Kor i tn ik , k i je b i l 31. ju l i j a 1944. leta 
obsojen na smrt kot ujeti vosovec. je 
pet dni po izreku sodbe pobegnil iz 
celice š t . 1, z njim pa tudi ujeti 
partizan Zebovec iz Spodnjih G a -
meljn pod Š m a r n o goro. V ta beg je 
večina (skupaj s piscem teh vrstic) 
močno dvomila , zdaj pa je na d lani , 
da je K o r i t n i k govoril resnico. Z 
Žebovcem sta edina, k i sta med 
vojno pobegnila iz bunkerja v Be
gunjah. Sicer je iz Begunj pobegnilo 
več zapornikov in zapornic, k i so 
delali bodisi na vr tu , na polju al i pri 
živini v hlevu. 

Ob odkri t ju tega _ gestapovskega 
dokumenta, k i je v arhivu muzeja 
ljudske revolucije Slovenije v L jub 
ljani, je nekdanji obveščeva lec Sak-
sida povedal še tole, doslej neznano 
»igro« par t izanskih obveščeva lcev z 
Druschkejem. 

V prvih mesecih leta 1945 je bilo 
tudi najbolj f a n a t i č n i m nacistom 
jasno, da gre njihovo sonce v zaton. 
Ob koncu vojne so nekateri reš i tev 
poiskali v samomoru, drugi v ujet
niš tvu, posamezniki so se i zmuzn i l i 
roki pravice, nekateri pa so pred 
koncem vojne skuša l i kaj koristnega 
storiti za nasprotnika in si s tem 
rešiti glavo. T o je skuša l celo vse
mogočni šef gestapa H i m m l e r . toda 
brez uspeha medtem, ko si je nje
gov general SS W o l f v I ta l i j i s po
vezavo z a m e r i š k o obveščeva lno 
službo in p r e d č a s n o kapi tulaci jo 
(prej kot jo , je podpisal nemšk i 
genera l š tab) zagotovil svobodo, k i jo 
se danes už iva v Nemči j i . 

Par t izanski obveščevalc i , k i so 
delovali na območ ju Jesenic, so 
nagovorili neko mladinko, naj malo 
»l jubezensko pomežikuje« koman
dirju t o v a r n i š k e s t r a ž e na Javorni -
ku. k i je b i l osebni Drusckejev pri
jatelj. S č a s o m a ga je deklica 
(zaupnica obveščeva lcev) le pripe
ljala v gozd na zvezo s part izani . 
Prvič je prišel si lno p rep lašen , 
drugič že manj. č e t r t i č pa je prišel že 
sam brez spremstva »ljubice«. Šele 
zdaj so obveščevalc i zaigrali z 
odprtimi kar tami . Začeli so ga 

p rep r i čeva t i , kako je 
vojna nesmiselna in da je škoda 
\sake ž r tve , bodisi na naš i a l i nem
ški strani. Zakaj ne bi on to dopo
vedal Druschkeju . saj kot pameten 
človek mora vedeti, kaj ga č a k a , če 
bo do zadnje minute na strani H i t 
lerjevih pa jdašev in z ločincev. Naj 
pride z nj im v gozd, da se pomenijo o 

sodelovanju. Zakaj ne bi Druschke 

r išel v partizane skupaj z d r u ž i n o ? 
o bi m o č n o spremenilo vzduš je 

med nacisti na Gorenjskem. 
K o m a n d i r s t r a že , k i je vsa leta 

marl j ivo sodeloval z N e m c i , je res 
verjel, da so par t izani (in vsi t rpeč i 
Slovenci) res že pozabi l i na vse ž r tve 
in da so za pomiri tev (oziroma da so 
za to, da drug drugemu vse odpu
stijo). 

Druschke part izanom ni verjel. 
Nekega dne je po omenjenem ko
mandirju t o v a r n i š k e s t r a ž e poslal 
par t izanskim obveščeva lcem pismo, 
v katerem j i m sporoča , da se ne 
more odloči t i za odhod v partizane. 
Vseskozi je b i l p r ep r i čan in zaveden 
nacionalsocialist . P r e p r i č a n , da to 
kar dela, dela prav. da je H i t l e r 
nezmotlj iv. Zdaj ve. da je tudi on 
kr iv za vsa z la . k i so se zgodila na 
j esen i škem območ ju . 

V tem pismu je Druschke prosil 
partizane, naj se zaradi njegovih 
zločinov ne mašču je jo nad njegovo 
d r u ž i n o , ker d r u ž i n a ni n ičesa r 
kr iva . (Žena Hi lda ga je zaradi 
surovosti v e č k r a t karala in mu 
govorila, naj ne bo tak z zaporniki in 
ujetimi par t izani . Slednje Druschke 
ni zapisal v pismu, p a č pa so še žive 
priče, k i to izjavo potrjujejo.) 

P o zavezn i škem bombardiranju 
Jesenic, ko je bi la okolica že lezniške 
postaje p o r u š e n a , med nj imi tudi 
stavba v kateri je b i l gestapo, je 
Druschke ž e n o in t r i majhne otroke 
preselil v privatno stanovanje v 
Gozd M a r t u l j k u . Kranjskogorski 

par t izani niso vedeli, kdo" je ta 
N e m k a in kdo moški v c iv i ln i obleki, 
k i jo obiskuje. V e č k r a t so ga čakal i 
zaman. Nekega dne pa so šli v tisto 
stanovanje in N e m k o vpraša l i , kdo 
je moški , ki prihaja k njej. Odgo-. 
vori la je. da je uradnik v Že lezarn i . 
Zadovol jni z odgovorom so odšli, 
zmoto pa so spoznali šele ob osvo
boditvi . Druschke si je torej ob 
koncu vojne nabavi l ponarejeno iz
kaznico in razna potrdi la , da je bi l 
med vojno uradnik v jeseniški 
že lezarn i . 

Od tistega dne. ko sta K o r i t n i k in 
Wiesenthal odkri la , kje je Druschke. 
so naši organi po vseh arhivih iskali 
tisto Druschkejevo pismo, k i je 
obenem priznanje, da se je že ob 
koncu vojne zavedal svojih zločinov. 
P isma pa doslej še niso odkr i l i . 

Ob tem je zanimivo povedati tudi 
tole: Spomladi je v Dolenjske Top
lice iz Heidelberga priš la ženska , k i 
je zaposlena pri t a m k a j š n j e m lokal
nem časop i su . Ljudje so jo seveda 
spraševa l i 6 Druschkeju . R e k l a je. 
da ga lansko poletje res ni bilo v 
njegovi gostilni imenovani N a sveti 

fbn . ker je pijan v jezi ustrel i l ne-
ega gosta in je b i l v preiskavi. 

K o l i k o je na tem resnice, ne vem. 
sumim pa, da nam je v Slovenijo 
prinesla pravo pravcato novinarsko 
»raco«. K e r nismo še tako lačni , je 
zaenkrat ne bomo še pojedli. 

K a j je torej z Druschkejem? T o 
kar s s to t i soč imi njemu podobnimi: 
o b t o ž b e so v sodnih arh iv ih , sodniki 
jamrajo. da nimajo časa . k rvn ik i pa 
so na svobodi. 

P o preverjenih in nepreverjenih 
podatkih zapisal J O Ž E V I D I C 

ŽIVAHNOST V DRUŠTVU 
UPOKOJENCEV JESENICE 

RVS IZ KO JAVORNIK-KOROSKA BELA 
PRED ODGOVORNIMI NALOGAMI 

P r i u re sn i čevan ju nalog si rezerv
n i vojaški s t a r e š ine iz K O Javornik-
K o r o š k a B e l a še posebno prizadeva
jo za intenzivno povezovanje in so
delovanje z mladino. Ak t ivnos t in 
vsestranska p o m o č R V S na osnovni 
šoli K a r a v a n š k i h kurirjev N O V se še 
posebej o d r a ž a v tem, da z vsemi 
obrambnimi s t ruk turami u s p e š n o iz
vajajo in vodijo akcije obrambnega 
dne v K S in na šoli. N a osnovni šoli 
so č lan i R V S v l e tošn jem letu prvič 
kot mentorj i predavali sedmim in 
osmim razredom o temi O P I S P U 
Š K E M 48. Po k o n č a n e m predava
nju so učenc i streljal i z z r a č n o 
puško . 

Z m n o ž i č n o ude ležbo R V S na po
hodih po part izanskih poteh v se
s tavu. Cankarjevega batal jona in 
Mežkovega odreda ob dnevu mlado
sti , so si pr i mlad ih že zdavnaj za
gotovil i ugled in zaupanje. 

V sodelovanju z organizacijo Z B 
N O V si nenehno prizadevajo za 
ohranjanje in razvijanje revolucio
narnih tradicij , za kar so č lan i R V S 
še posebej zadolženi . V e č k r a t n o sre
čan je in sodelovanje z enoto grani-
čar jev na karav l i K a r a v a n š k i h ku
rirjev v j a v o r n i š k i h rovtah j i m na
rekuje poglabljati in ohranjati brat
stvo in enotnost naš ih narodov in 
narodnosti . 

Č l a n i Z R V S so v velikem števi lu 
zastopani v vodstvih d ružbenopo l i 

t i čn ih in d r u ž b e n i h organizacij , v de
legacijah, samoupravnih interesnih 
skupnostih, S Z D L , T O Z D i td. 

K r a j e v n i odbor Z R V S Javorn ik — 
K o r o š k a Be l a se deli na dve osnovni 
organizacij i in akt iv Blejska Dobra
va. Osnovna organizacija K o r o š k a 
Be la je v vsakem pogledu bolj 
ak t ivna od osnovne organizacije Ja 
vornik. A k t i v Blejska Dobrava , k i 
trenutno spada k osnovni organiza
ci j i Javornik , je le bolj na papirju. 
K O R V S Javorn ik - K o r o š k a Be la 
bo morala temu v prihodnje posve
t i t i več pozornosti . A k t i v se bo mo
ral reorganizirati v osnovno orga
nizacijo, se kadrovsko okrepit i in de
la t i po obveznem programu Z R V S . 
Mnogo bolj dosledno pa bi b i lo ,če^bi 

i t ' 
se R V S iz območ ja K S Blejska D o 
brava organizirat ' enako-

USPEŠNO GOSTOVANJE KUD 
ABRAŠEVIČ-VALJEVO V ZDA 

Ob pobratenju krajevne skupnosti Dovje-Mojstrana s krajevno 
skupnostjo Stave iz pobratene o b č i n e Valjevo je pri l ika, da n a p i š e m o 
nekaj o zelo u s p e š n e m gostovanju k u l t u r n o u m e t n i š k e g a d r u š t v a 
A b r a š e v i č — Valjevo v Z d r u ž e n i h d r ž a v a h Amerike. 

K u l t u r n o u m e t n i š k o d r u š t v o 
Abraševič iz pobratenega Val jeva je 
gostovalo 45 dni v Z D A . N a turneji 
so b i l i mladinski in pionirski fol
klorni ansambel ter orkester, skupaj 
50 č l anov . Od 23. oktobra do 4. de
cembra so valjevski amaterj i prire
dili v Z D A 28 nastopov in prepoto
vali 34.000 km, dovolj da bi obšli 
zemljo. V Washingtonu je č l ane an
sambla in vodstvo d r u š t v a sprejel 
veleposlanik S F R J y Z D A D i m č e 
Belovski in j i m izročil pisno zahvalo 
za popularizacijo Jugoslavije in fol
klornega bogastva jugoslovanskih 
narodov in narodnosti . 

K u l t u r n o u m e t n i š k o d r u š t v o 
Abraševič Val jevo je doslej gosto
valo v Sovjetski zvezi, Č S S R , na N i 
zozemskem, v Bolgar i j i , Zahodni in 
Vzhodni Nemči j i , Belgi j i — v neka
terih d r ž a v a h celo dvakrat . V Z D A 
so bi l i prvič . M e d vsemi dosedanjimi 
gostovanji je b i la ta turneja najod
govornejša , n a j n a p o r n e j š a in najbolj 
atrakt ivna. Nas topa t i na prostran
stvu od A t l a n t i k a do Pac i f ika , od 
Kanade na severu do Meh i škega 
zaliva na jugu Z D A , od N e w Y o r k a 
do Kal i forn i je , od San Francisca do 
Floride, n i bi la lahka naloga. T o d a 
mladi valjevski folkloris t i so svojo 
nalogo opravi l i kval i te tno in do
stojno ugleda naše domovine in 
Jugoslovanov živečih v teh- krajih 
sveta. 

Val jevski umetniki so nastopil i 
tudi v t ak ih dvoranah, k i so rezer
virane samo za na jug ledne j še an
samble, k i imajo na svojih sporedih 
dela samo poznanih pisateljev in 
skladateljev in k i j i h interpretirajo 
najbolj znani in popularni umetnik i . 
V tako s lovi t ih dvoranah kot so 
v N e w Y o r k u , Carnaige hal l 

Washingtonu, Kennedy center, so 
mladinci in pionirj i iz T i tove Jugo
slavije izvedli plese in pesmi naš ih 
narodov in narodnosti . Dvorane in 
odri v N e w Y o r k u in Washingtonu, 
so b i l i ok ra šen i z jugoslovanskimi in 
amer i šk imi zastavami, kar se zgodi 
le ob gostovanjih najbolj znanih in 
na jkva l i t e t ne j š i h tuj ih ansamblov. 
Na jug ledne j š i del amer i škega tiska, 
radio in T V mreže so poročal i o 
br i l jan tn ih nastopih mlad ih Jugo
slovanov. K r i t i k a je posebno pouda
rila veliko bogastvo jugoslovanske 
folklore in skladnost pr ikazanih 
plesov, posebno t ist ih katere so izva
j a l i pionirji.- Vse kr i t ike so poleg 
pohval , izrazile željo, naj bi b i la j u 
goslovanska folklora v e č k r a t prisot-

v svojo 
pravno organizacijo. 

K l j u b mnogim dobrim rezul tatom 
pa se K O R V S Javornik K o r o š k a 
Bela s reču je tudi z objekt ivnimi in 
subjekt ivnimi t e ž a v a m i . Č e p r a v so 
obsežen program sp lošno vojaškega 
usposabljanja in ide jnopol i t i čnega 
i zob raževan j a v celoti real iz i ral i , so 
naleteli na t ežave pri izvedbi t a k t i č 
ne naloge in streljanja. 

Komis i je , k i so zado lžene za raz
lične dejavnosti v K O R V S so pri 
svojem delu sicer u spešne in dosled
ne, toda rezul ta t i njihovega dela b i 
b i l i lahko še boljši , če bi se svojemu 
delu in do lžnos t i več posvetili tudi 
predsedniki osnovnih organizacij in 
akt iva . 

J o ž e U r h 

na na a m e r i š k e m kont inentu. V 
časn ik ih , radiu, T V m r e ž a h in plaka
t ih , so valjevske folkloriste pred
stavljal i in najavl jal i enostavno: 
»Abraševič« — Jugoslavija! 

Jugoslovani , posebno pa mi Jese
n ičan i smo ponosni ob tako po
membnem uspehu č l anov K U D 
Abrašev ič iz pobratenega Val jeva. 
M l a d i Va l j evčan i so na najboljš i 
nač in pr ikaza l i bogato kul turno 
tradicijo naš ih narodov in narodno
sti , kot tudi to, da imajo v naši 
socia l is t ični samoupravni Jugosla
vi j i vsi narodi in narodnosti neome
jeno m o ž n o s t do negovanja in razvi
janja svoje nacionalne kul ture in 
u m e t n i š k e ustvarjalnosti . D o k a z a l i 
so vel ikemu a m e r i š k e m u prostoru, 
kako čv r s to nas povezuje bratstvo in 
enotnost. 

Ob tem naj še dodamo, da si je 
nastope K U D Abrašev ič Valjevo, 
ogledalo okrog 80.000 ljubiteljev 
folklore in prijateljev S F R J . 

Franjo Ropret 

V mesecu novembru in delno v 
decembru se je v d r u š t v u upoko
jencev Jesenice odvijala naslednja 
p o m e m b n e j š a dejavnost: 

— 4. novembra je bi l redni 
mesečn i sestanek č l a n s t v a , na kate
rem so podali k ra j ša poroči la 
delegati D U , k i sodelujejo v po
sameznih S I S . Podana je bi la raz
laga gmotnega položa ja upokojen
cev in spremembe pokojnin, k i so 
bile i zp l ačane s 1. novembrom in 
informacija o pokojninah, k i bodo 
i zp l ačane od 1. januarja 1979 dalje. 
Navzoč i so b i l i tudi seznanjeni z 
d e s e t m e s e č n i m poslovnim uspehom 
toči lnice in z vzroki za pod raž i t ev 
pi jač. J u r i j Dolenc je poroča l o 
izredno uspelem izletu v Postojno, 
Predjamski grad in o obisku v D U 
Postojna. 

— 11. novembra je občinski odbor 
zveze prostovoljcev za severno mejo 
1918/1919 v prostorih d r u š t v a orga
niz i ra l proslavo ob 60-letnici bojev. 
V s i ude leženc i so izrazi l i izredno 
zadovoljstvo nad solidno kul turno 
in ceneno pos t r ežbo ter pri jetnim 
p o č u t j e m . 

— 18. novembra je bila v domu 
V i n s k a trgatev s kra j š im ku l tu rn im 
programom. 

— 23. novembra je bi l organiziran 
sprejem č lanov , k i so v tem letu 
dopolni l i 80 let in č l anov starih nad 
80 let. U v o d n i nagovor je imel 
predsednik d r u š t v a J anko Verdnik, 
k i je izrekel tudi če s t i t ke k visokemu 
ž iv l jen jskemu jubi le ju . V imenu 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij in 
navzoč ih gostov je j ub i l an tom spre
govoril in čes t i t a l predsednik O K 
Š Z D L Jesenice Zdravko Črv . Sledi l 
je pester ku l tu rn i p r o g n m : nastop 
moškega pevskega zbora D U Jese
nice, nadvse pr is rčen nastop ciciban-
čkov, k i so ga pripravile vzgojiteljice 
vr tca Ju lke Pibernik, c i t r ašk i tr io iz 
Javorn ika in folklorna skupina D U 
iz Javorn ika . Po izvedenem progra
mu se je med zakusko pripravljeno 
vsem starostnikom in gostom razvilo 
nadvse p r i s rčno razpo ložen je , h 
kateremu so v precejšnj i meri pri
spevali folklorist i D U Javornik . 

Od vč lan jen ih 83 osemdeset in več 
let starih č lanov , se je proslave 
udeleži lo kar 52 (od teh 14 od 21, k i 
so dopolni l i letos 80 let). V s i prostori 
doma so bi l i nabito polni , kar tudi ni 
č u d n o , saj je bilo na trenutke kar 
ganljivo, ko so se s reča le štiri 
živl jenjske generacije. 

— 25. novembra je bila vsako
letna proslava ob dnevu republike. 
Kra t ek pregled takra tn ih dogodkov 
ob rojstvu republike je podal 
predsednik Janko Verdn ik in obe
nem čes t i t a l vsem n avzoč im k tako 
pomembnemu prazniku. Mošk i pev
ski zbor ja zapel več borbenih in 
narodnih pesmi. S ledi l je ce lovečerni 
barvni f i lm M a r t i n Kačur h ka
teremu je uvodno besedo in smisel 
vsebine lepo podal predavatelj 
F r a n c Pok l jukar iz delavske uni
verze Jesenice. P o fi lmu se je s 
sodelovanjem pevcev in vseh navzo
čih razvilo pravo p r a z n i č n o razpolo
ženje . 

— 2. decembra je na rednem 
m e s e č n e m sestanku govoril pred
sednik obč inske konference delega
tov S P I Z Zdravko Pogačn ik , k i je 
navzoč im razlagal zanimivost i iz 
področ ja invalidskega in poko jn in 
skega zavarovanja ter stanovanjske 
problematike, k i se n a n a š a na upo
kojence. 

— 5. decembra je bi l enodnevni 
izlet v N o v o in staro Gor ico z 
obiskom D U v N o v i Gor i c i , k i se ga 
je ude lež i lo 67 č lanov . 

V torek, 12. decembra, je bi la 
skl icana zadnja le tošn ja seja izvrš
nega odbora d r u š t v a z zelo obš i rn im 
dnevnim redom. M e d razpravo o 
gospodarskem položa ju d r u š t v a in o 
programu za pripravo letne kon
ference, k i bo predvidoma v apri lu 
1979, je b i l obravnavan tudi pregled 
ne izvršen ih sklepov zadnje delovne 
konference. Sklep izvršnega odbora 
je b i l , da je potrebno obvestit i širšo 
javnost o neka t e r ihugo tov i tvah in 
problemih. 

Ugotovljeno je n a m r e č , da je 
d r u ž b e n a p o m o č d r u š t v u dokaj 
boljša kakor je b i la v p r e t e č e n e m 
letu. Sodelovanje z O Z D , K S , S IS , 
S Z D L , s indikat i in Z D U Slovenije je 
boljše, n i pa še povsem zadovoljivo. 
Vedno bolj prihaja do veljave dele
gatski sistem, saj irjiaio tudi delegati 
D U široke m o ž n o s t i sodelovanja 
in sood ločan ja . 

K r i t i č n o so spregovorili o neizvr-
šenem sklepu zadnje konference, to 
je o povečan ju č l a n s t v a in vkl juče
vanju v d r u š t v e n o dejavnost. Iz raz
prave je bi lo razvidno, da so prek 
časopis ja na č lansk ih sestankih in z" 
osebnimi kontakt i poizkuša l i izvrši t i 
to nalogo, toda na ža los t brez 
pravega uspeha. Zaradi s ta lnih pri
pomb č l anov na mesečn ih sestankih, 
kot, na primer: »Kje so č lan i (razen 
nekaj redkih izjem) bivših strokov
nih in po l i t i čno" vodstvenih struk
tu r?« , »ali j i h je sram pr i t i med 
svoje bivše njim podrejene sodelav
ce?«, so skleni l i , da naj se nevčla-
njene upokojence prek javn ih občil 
in osebno ponovno povabi v č lan
stvo, pr i tem pa opozori na nasled
nje: 

— upokojenci imamo pravice iz 
minulega dela in n i prav da nekateri 
ne ču t i jo tudi do lžnos t i do d r u š t e v 
upokojencev, k i imajo š i roke d ruž 
bene zadolž i tve s tega pod roč j a ; 

— č lan i D U smo kolekt ivni č lani 
sindikata; 

— d r u š t v a upokojencev so tudi 
sopodpisniki samoupravnih sporazu
mov, s kater imi se ureja gmotni 
položaj upokojencev; 

— delegati iz vrst D U sodelujejo 
in soodločajo v raznih SIS in K S ter 
s tem uč inkov i to zastopajo interese 
upokojencev; 

— stanovanjska komisija upo
kojencev sodeluje pri r e ševan ju 
stanovanjske problematike upoko
jencev; 

— d r u š t v a so do lžna gojiti ku l 
turno, š p o r t n o - r e k r e a t i v n o dejav
nost in nudi t i možnos t aktivnega 
udejstvovanja vsem, organizirat i 
letovanja in izlete, vse iz razloga, da 
bi se upokojenci ne čut i l i nekoristne 
in da ne bi imeli o b č u t k a odrinje-
nosti, kar prej kot slej vodi do ob
č u t k a boleče osamljenosti. 

Za realizacijo dajejo O Z D in širša 
d r u ž b e n a skupnost doka j šn jo gmot
no p o m o č in ni prav, da nekateri še 
vedno tega ne vidijo in stojijo 
povsem ob strani. Izvršn i odbor v 
svojem imenu in v imenu koordi
nacijskega odbora vseh šest ih D U v 
občini ponovno vabi vse neč lan? , 
posebej še neč l ane raznih bivših 
tako imenovanih »vods tven ih struk
t u r « , da se včlani jo ter s svojim 
znanjem ih prakso oziroma z aktiv
nim sodelovanjem pomagajo pri 
u r e sn i čevan ju plemenite osnovne 
naloge d r u š t v a , to je omogoči t i , da 
bi bila ž ivl jenjska jesen ostarelih 
čim lepša. 

Ob tej p r i l ik i še nekaj besed 
nevč l an j en im upokojencem bivšim 
železar jem. k i verjetno ne vedo, da 
delavci Že lezarne vsako leto na
menjajo (kot pokrovitel j i vseh D U ) 
prece jšn jo gmotno p o m o č po krite
riju š tevi la č lanov bivših železar jev 
(letos 100 din na č l ana ) in s tem, ko 
niso vč lan jen i , slabijo gmotno stanje 
d r u š t v a . 

Z D U Slovenije je sprejela sklep, 
da se č l a n a r i n a za leto 1979 poveča 
iz dosedanjih 20 na 25 din na letno. 
Prispevek za »vza jemno samopo
moč« se spremeni od sedanjih 50 din 
na 70 din v letu 1979 kot tudi 
pravica do posmrtnine od doseda
njih 1.060,00 din na 1.500 din. 

Č l a n e , k i še niso poravnal i č l ana 
rine za leto 1978 n a p r o š a m o , da po-
poravnajo č l a n a r i n o č impre j . Nekaj 
je tudi č l anov , k i za letos še niso 
poravnal i prispevka za »vza j emno 
s a m o p o m o č « . 

Uradne ure D U Jesenice so vsak 
torek in petek od 16. do 18. ure v 
d r u š t v e n i pisarni, Cesta pod Goz
dom 13. 

T e 

0 INFORMATIVNO-PROPAGANDNI 
DEJAVNOSTI ZRVS NA GORENJSKEM 

Carnaige ha l l in y Udeleženci srefanjh v domu DV Jesenice, ki so letos dopolnili HO let' 

V če t r t ek , 14. decembra, je bi la v 
K r a n j u seja predsednikov komisije 
za informativno-propagandno de
javnost rezervnih vo jašk ih s t a re š in 
za območ je Gorenjske. 

N a seji so spregovorili o s ta l i šč ih 
in sklepih, k i so b i l i sprejeti na tretji 
republ i šk i konferenci Z R V S Slove
nije za informativno propagandno 
dejavnost. 

Zelo k r i t i čno so spregovorili o 
odnosu nekaterih glasil do organiza
cije Z R V S na območju gorenjske 
regije. Rev i ja N a š a obramba, T V 15 
in Glas nimajo večjega razumevanja 
za objavo prispevkov o delu R V S na 
Gorenjskem. Prispevke za objavo 
m o č n o kra j ša jo al i pa j i m spremi
njajo vsebino. P r i akcij i »Našo ob
rambo v vsako druž ino« so ugotovili , 
da R V S niso nosilci te akcije, 
t emveč je nosilec te akcije K S , R V S 
pa naj pr i tej akcij i samo pomagajo. 
V s i prisotni pa so tudi ugotovil i , 

da N a š a obramba ne prihaja redno 
do n a r o č n i k a , a l i pa le-ta prejme več 
enakih izvodov. 

Pravega razumevanja za poro
čan je o delu R V S pa ne kaže jo tudi 
glasila organizacij zd ruženega dela 
na Gorenjskem. Izjema so le 
nekatera glasila delovnih organiza
cij v Škofji L o k i . N a podlagi poroč i la 
predsednika komisij i za Informativ
no-propagandno dejavnost pri ob
činski konferenci Z R V S Jesenice so 
vsi prisotni ugotovil i , da je n a š e 
sodelovanje z glasilom Zelezar na 
pravi poti oziroma odl ično . Zato 
komisija za Informativno-propa
gandno dejavnost tudi v bodoče želi 
tesno sodelovati s tednikom Zelezar. 
K o m i s i j a si bo prizadevala, da 
zagotovi redno po ročan j e o delu 
R V S na Jesenicah in p r e n a š a n j e 
pozi t ivnih izkušenj iz dela R V S na 
širši krog o b č a n o v . 

Jože U r h 
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VABILO NA KONCERT 
OB ZAKLJUČKU LETA 

Kulturna skupnost Jesenice v sodelovanju z Z K O Jese
nice organizira koncert ob z a k l j u č k u starega leta v soboto, 

« f o n ^ T r i 1 ' . ^ ^ 1 9 ^ , V d v o r a n i g l e d a l i š č a na Jesenicah 
H i r f f ? L U J ^ i Ž | , N S

L

K I P E V S K I Z B O R pod vodstvom 
dirigenta prof Mi lka Š k o b e r n e t a , S O P R A N I S T K A Olga Gra-
Jeraša^ N a t a š a K e r š e v a n in B A R I T O N I S T Jaka 

P R O G R A M : 
1. Po poljskem izvirniku: Gondolirjevo pesem (zbor) 
2. S. Jenko-Vinko Vodopivec: Po slovesu (zbor) 
3. Ivan Jenko-Adolf Grobming: Dekle pri oknu (zbor) 
4. H . V o l a r i č : R o ž m a r i n (bariton) 
5. F . G e r b i č : Pojdem na prejo (bariton) 
6. S. Prek: V kristalni vazi (bariton) 
7. R. Simoniti: P r e v e č je s r e č e (sopran) 
8. A . Lajovic: Pesem o tkalcu (sopran) 
9. R. Simoniti: Uspavanka (sopran) 

10. A . Lajovic: Kaj bi le gledal (sopran) 
11. F . Schubert: K a m (bariton) 
12. E . A d a m i č : Planine (bariton) 
13. F . Chopin: Mazurka — cis mol (klavir solo) 
14. R. Leoncavallo: Ari ja Nede iz opere G l u m a č i (sopran) 
15. G . Rossini: Ari ja Figara iz opere Seviljski brivec (ba

riton) 
16. R. Leoncavallo: Duet Silvia-Nede iz opere G l u m a č i 
17. F . Chopin: Poloneza Es dur op. 22 (klavir solo) 
18. W. A . Mozart: Uspavanka (zbor) 
19. E . A d a m i č : Mara v jezeru (zbor) 
20. Vojislav S i m i č : P o š l a moma (zbor) 

Pridite, skupaj se bomo s pesmijo poslovili od starega 
leta. 

K R A T K A NEMŠKA S M E R 

BOROVI »RAZTRGANCI« NOVA PREMIERA 
V GLEDALIŠČU TONE ČUFAR 

Član i igralske skupine in amater
sko gledal išče Tone Cufar na Je
senicah so za petek, 22. decembra, 
pr ipravi l i novo premiero, tokrat 
partizansko ljudsko dramo Mate j a 
Bora : R A Z T R G A N C I . 

Dejstvo, da na j e sen i škem odru že 
dalj časa ni bilo uprizorjeno delo s 
tematiko iz časov narodnoosvobodil
ne borbe je vodilo gledališče, da je v 
program uvrst i lo dramo iz part izan
skega živl jenja R A Z T R G A N C I , k i 
jo je med N O B napisal M a t e j Bor . 

Igra je preprosta, dostopna vsake
mu, saj se ne ukvarja z zapletenimi 
duhovnimi in naravnimi vprašan j i . 

M l i n v zakotni š t a je r sk i vasi, 
z ima, dež , sneg, vas, k i se šele 
prebuja v upor, nekje v gozdu parti
zani, pod eno samo streho pa spopad 
med izrednim pogumom in sebičnim 
strahom, borba med izprijenostjo in 
visoko zavestjo do lžnos t i , med oma
hljivostjo in j u n a š k o predanostjo 
vel iki s tvari . Fer lež in R u t a r , 
osrednji osebi dogajanja sta, čeprav 
zelo poenostavljena, vendarle pred
stavnika dveh svetov. Faš i s t i čnega 
in d e m o k r a t i č n e g a , nasilja in pravi
ce. Fer lež se celo takrat, ko se bori 
za ljubezen, pos lužu je zvi jače in 
nasilja. T o d a prav t ist i hip, ko je 

c. p r ep r i čan , da je na vrhuncu svoje 

moči , se mu iznenada pod nogami 
podre njegova stavba, k i jo je zgradil 
na laži, z ločinu, zvijači in podlosti — 
tako, kakor se je H i t l e r ju podrl 
njegov tretji rajh. R u t a r se znajde v 
podobnem položa ju , v k a k r š n e m je 
bi l n a š narod, ko ga je dobi l v 
kremplje nemšk i osvajalec. U k l o n i 
se, če ne te zdrobim! T o d a R u t a r ne 
klone. T i s t i hip, ko Fer lež misl i , da 
je R u t a r zlomljen, se R u t a r dvigne 
in upre. 

P o da l j š em času bo v vlogi R u -
tarja spet nastopil T i n e Ran t , ki ga 
na n a š e m odru že dalj časa nismo 
videli . Poleg njega pa pri upr izor i tv i 
sodelujejo še: Vera Stare, Boru t 
Verovšek , Cve tka K i l i b a r d a , Ta t j a - . 
na Koš i r , Bojan Dorn ik , R o m a n 
Lav ta r , Ve ra Smukavec, R e z k a To r -
kar in J o ž a Pi re . 

Rež i j sko je delo pr ipravi l Nace 
Smolej , sceno je prispeval J o ž e 
Bedič , izdelana je v delavnici ama
terskega gledal išča Tone Cufa r Jese
nice, za razsvetljavo pa skrbi P a v l i 
To rka r . 

Predstava R A Z T R G A N C I M a 
teja B o r a sovpada s praznovanjem 
dneva J L A , zato gledal iščniki vabijo 
delovne l judi in o b č a n e , da si pred
stavo ogledajo. 

Podpisovanje listine o pobratenju med KS Stave iz občine Valje vo in KS 
Dovje — Mojstrana 

Devetega novembra smo. Za nami je dan 
mrtvih. S svečami in cvetjem, ki smo ga 
nosili po grobovih umrlih in ponesrečenih 
alpinistov v gorah Julijcev, smo počastili 
ta dan. Spomini me popeljejo daleč nazaj v 
leto 1973 in 1974. Ta čas me je štirideset-
metrska vrv združevala z izrednim alpini
stom, velikim upom slovenskega alpiniz
ma, pokojnim Goranom Rabičem. Še oba 
mlada, stopala sva v osemnajsto leto življe
nja, sva premagovala stene in previse vseh 
težavnostnih stopenj. 

Nobena takrat preplezanih smeri nama 
ni delala težav in problemov. Bila sva do
mača v šesti težavnostni stopnji. Ko so 
najini sovrstniki odhajali v kine«, na 
zabave, je bila najina zabava tokrat le 
stena. Teden ni minil, da ne bi bila nekje v 
vedno bolj privlačnih stenah. Plezala sva 
poleti, malo manj pozimi. Raz mojstran-
ftkih veveric v SFINGI — triglavska sever
na stena, je bila ena od zadnjfh težkih po
novitev. Po preplezani smeri sva začela 
spoštovati starejše alpiniste. Brat, ki se je 
smrtno ponesrečil v daljnjem Kabulu je bil 
od tedaj moj veliki vzornik. Zgledovala sva 
se po Janku. Klavdiju, Brnjanu, Janezu, 
Mihu in Langusu. 

Mladostno srce je hotelo še več; Tri dni 
zatem sva stala v družbi obeh Brojanov na 
strehi Evrope »810 m visokem Mt. Blancu. 
Leto 1973 se je prevesilo. V novo leto 1974 
stopava se z večjimi cilji in načrti. Pozimi 
plezava v Debeli peči Sek ločevo smer. 
Nekaj mesecev za tem 28. aprila kot prva 
slovenska naveza ponoviva Raz klina v 
Anic Kuku v Paklenici. 

Potem pa je prišel tisti usodni enajsti 
maj 1974. Ob dveh zjutraj se odpeljeva v 
dolino Krme. Namenjena sva v Debelo peč. 
Po dveh urah pristopa sva pri vstopu v 
smer Jegl ič -Kunaver . Nebo je zvezdnato, 
pred nama je lep pomladni dan. Okoli naju 
je mračno, vse je tako tiho. Ura je šest . ko 
pričneva s prvim raztežajem. Plezam prvi. 
skala je mokra in krušljiva, zebe me. Po 
štiridesetih metrih se zamenjava. Ob osmi 
uri sva tri dolžine vrvi visoko. Na vrsti je 
on. Na varoval išču si zadnjič izmenjava 
nekaj besed. Pleza prosto naprej, saj 
klinov v tem spodnjem delu ni. Po desetih 
metrih ga ne vidim več. Zagledam temno 
senco, ki pada za mojim hrbtom v globino. 
Vrv mi steče preko ramen in rok. Kličem 
ga, iz globine ne dobim odgovora. Spustim 
se do njega. Visi v zraku, ne kaže znake 
življenja. Hrope. Prerežem vrv in ga polo
žim malo nižje na polico. Zatekel vrat kaže 
na najhujše. Ugasnilo je mlado življenje. 

V sredo zvečer se po delu odpeljem, v teh 
letih že neštetokrat , sam v Vrata. Nebo je 
lepo, nekaj stopinj pod ničlo opozarja, da 
so minili topli dnevi. V zimskem bivaku 
zaspim za nekaj ur. Ponoči je mraz še bolj 
pritisnil. Ob tretji uri zapuščam ne preveč 
toplo ležišče. Stekla na oknih so zamrznje
na. Paleta ledenih rož se kaže po vsej po
vršini . Ob pomoči če lne svetilke sem po 
uri hoje pri vstopu v N e m š k o smer. Pojem 
nekaj čokolade, piti ne upam, saj je vsa 
pijača malo zaledenela. Počasi se pripra
vim za vzpon. Pod čelado si namestim še 
kapo. Pričnem plezati. Skala je mrzla in po 
nekaj metrih se mi zanohta. Prsti na rokah 
postanejo rdeči, vnamejo se, počutim se 
veliko bolje. Plezam naprej in s pomočjo 
če lne svetilke iščem prehode. Okoli mene 
je vse mračno. Sam sem v tej mogočni se
verni steni. Po uri in pol sem na turncu. 

Navežem si še dereze in plezam naprej. Ne
kaj časa po snegu, ki leži v grapi, nato lepo 
po po/ledni skali. 

Na vrhove počasi pada sončna svetloba. 
Veriga vrhov od Stenarja do Kukove špice 
se koplje v jutranji zarji. Ugasnem svetil
ko, danes io ne bom potreboval več. Ple
zam naprej po John-Zimmerevem izstopu. 
Po dveh urah in pol stojim na s o n č n o obar
vanem ledeniku. Sneg je trd. prav prijetno 
je hoditi v derezah. Nadaljujem pot preko 
ledenika. Odločim se. da sestopim po Slo
venski smeri. Pol ure za tem sem pri Prev-
čevem izstopu. Plezam po zaledenelih 
kamnih, sestopam po grapi do Bučarjeve
ga kamina. Tu snamem dereze. Nadaljujem 
naprej preko Belih plati. Ob pol desetih 
sem pri vstopu v Slovensko smer. Počasi 
nadaljujem s sestopom, hiteti ne morem. 

trava je pokrita s slano. Med hojo se nešte
tokrat obrnem nazaj. Stena se mi počasi 
odmika, za nekaj dni se bom ločil od nje. 
Nekega dne bom zopet v njenem objemu. 
Za menoj je še eden od malo lažjih zastav
ljenih ciljev. 

Nemška smer — Severna stena Triglava: 
prvi plezali: F. Konig, Hans Reinl in Kari 
Domenig 3. in 4. julija 1906 leta. Ocena III, 
zgoraj IV. viš ina celotne smeri 1200 m. Od 
nemškega turnca se lahko pleza naprej v 
dveh variantah — Jobn-Zimmerev izstop 
ali Skozi okno. Slovenska smer — Prevčev 
izstop: V območje sedanje slovenske smeri 
so plezali že trentarski divji lovci, prvi pa 
jo je vpisal Henrik Turna. Ocena II, z več 
mesti III, viš ina stene 800 metrov. Ponav
ljal Izidor Kofler AO Mojstrana 9. novem
bra 1978. Izidor K ofier 

Spodnji rokav - SV ostenje: 61 - J V greben, 65 - čez plati, 66 - Potočni
kova smer — smer povratka (Tekst in fota I. Kofler) * 

ČEZ P L A T I 

Stena, mogočna in sivo obarvana, z mno
gimi neznankami, presenečenji in skrivno
stmi, ki jih doživiš na vsakem metru pre
magujoče smeri, te zopet privablja v nepo
kvarjeni svet — v kraljestvo gamsov. Ko 
zapuščaš steno se ti toži po njej, ko pa 
nekega dne zopet stojiš pod njo, obujaš 
spomine. Spomniš se trenutkov veselja in 
razočaranj. Cilje, ki si jih nekoč imel in 
uresničil so le še spomini. Stremiš za dru
gimi, večjimi, bolj težavnimi. 

Stojim, kakor pika izgledam pod seve
rovzhodno steno Spodnjega Rokava. In ta 
neopazna pika pod tem masivom prelepih 

M A K S J U V A N , D E K L I C A Z A V S E 
Pred davnimi leti je bilo to. med obema 

vojnama. Na rast iščih v tesneh Mokrega 
potoka, pod Smrtnico, med Siljevcem in Si-
ljico. pod Turnčem sem srečal še predno je 
sonce utegnilo poljubiti najvišja čela skal
nih Špikov prijaznega č loveka v zelenem s 
puško na rami in lepim ter bogatim lov
skim plenom za pasom. 

Maks je uplenil velikega ruševca. Utihnil 
je gorski trubadur s svojim vabečim klepa
njem, svojo vseuničujočo pesem pa so peli 
snežni plazovi, ki so merili v i š ine in globi
ne Smrtnice in Mokrega potoka. Zgodnja 
pomlad je tudi po gorah budila k novi rasti 
nabreklo popje prvih rož ledenk. sneženk 
in ključavnic. 

Da, tedaj v tisti zgodnji pomladi pred 
davnimi leti sem srečal na lovski in pla
ninski poti velikega, resnično iskrenega 
ljubitelja lova, planinstva in smučarskega 
športa Maksa Juvana iz Rateč, ki mi je po
stal velik vzornik in življenjski učitelj. 

Dovje — Mojstrana 

IZLET 
N A P O K L J U K O 
O B O B L E T N I C I 

JUNAŠKE S M R T I 
B O R C E V 

3. B A T A L J O N A 
PREŠERNOVE 

B R I G A D E 
V soboto, 16. decembra, smo pio-

nirji-planinci imeli izlet na Poklju
ko, kjer smo se udeležili spominske 
svečanost i ob obletnici junaške 
smrti borcev 3. bataljona Prešerno
ve brigade. 

Ob šesti uri smo se zbrali pred že
lezniško postajo in se z vlakom od
peljali do Nomnja. V Bohinju nas je 
sprejel neprijazen dež, ki nas je 
spremljal skoraj polovico poti. Po 
eni uri hoje, smo počili in pomali-
cali v nekem kozolcu blizu Gorjus. 
Nato smo se odpravili naprej mimo 
hiše, v kateri so nekoč izdelovali 
gorjuške pipe. Slabo vreme nam ni 
•pokvarilo dobre volje in smo po poti 
tudi prepevali. Kmalu smo prišli do 
gost išča Pri tabornem ognju. Tam 
smo se preoblekli in za silo posušili 
mokro obleko. Potem smo se odpra
vili na proslavo, katere se je udele
žilo tudi veliko uglednih gostov in 
Številni preživeli borci Prešernove 
brigade oziroma tretjega bataljona. 
Z enominutnim molkom smo poča
stili spomin na padle borce, vojaki 
J L A pa so izstrelili čas tno salvo. 

Po naporni poti smo se odpravili 
mokri in utrujeni v Šport hotel, kjer 
smo pomalicali in se odpočili. Nato 
smo poiskali avtobus in se odpeljali 
čez Zatrnik domov. 

Izlet mi je bil zelo všeč, saj smo 
kljub slabemu vremenu izvršili na
črtovano pot. Šli smo po isti poti. 
kot je šel legendarni tretji bataljon 
Prešernove brigade. 

K L E M E N G KLOAK.f*. ,• 
OS Prežihov V orane 

Maks Juvan je bil le nekaj let starejši , 
toda dober in velik učitelj. Kot pastir, pla
ninec in smučar mi je nenehno kazal strmo 
pot k visoko postavljenim in tudi težko do
segljivim življenjskim ciljem. Skupaj sva 
se navduševala za tokave. zajede, robe, gre
bene in vrhove nad Planico, utirala sva 
globoke smučine in gazi ter se veselila vsa
kega dosežka. Na prostranih smučišč ih 
Krvavca, Zvoha in Dolgih njiv, tja do Gre
bena, sva polagala izpite za smučarskega 
učitelja. Gore Ponc. Struga, Vevnice. Ja
lovca, Sit, Travnika in Mojstrovk pa so bile 
najina visoka šola planinstva, plezalnega 
Športa in pozneje alpinizma. Povsod sva 
bila, vse sva obredla poleti in pozimi, naj
lepše pa nam je bilo v cvetju pomladi in 
barvan jeseni. 

Maks je bil zgodnji ustanovitelj planin
skega društva v Ratečah (1933) in prav 
tako tudi ustanovitelj smučarskega kluba 
iz katerega je izšla močna vrsta naših naj
boljših smučarjev tekačev, skakalcev in 
alpincev. ki so častno reprezentirali 
visoko raven smučarskega športa na do
mačih, slovenskih, jugoslovanskih in med
narodnih tekmovanjih. Maks je sebi in šte
vilnim drugim izdeloval smuči in drugo 
opremo, vsakemu je z besedo in dejanjem 
rad pomagal, svetoval in kazal ter utiral 
pot, gaz in smučino k višjim dosežkom. 

V Ratečah pod Poncami in Jalovcem je le 
malo tako bogatih in plemenitih, dobrih 
ljudi, ki so v stanju vsakomur svetovati in 
mu najbolje pomagati. 

Maks Juvan je bil poleg Janeza Kerštei-
na najboljši sodelavec Rozmana in Bloud-
ka pri gradnji prvih in največjih smučar
skih skakalnic, mojstrovin in mamutskih 
velikank pod Poncami. Z Josipom Lavti-
žarjem in Josipom Dolinarjem je obnavljal 
in gradil pastirski stan tamar v Zelju. 
Upravičeno hi ga lahko primerjali z Jane
zom Pečarjem, Bobkom v Kranjski gori ali 
Janezom Klinarjem. Požgancem v Moj
strani, ki sta z Josipom Tičarjem in Jako
bom Aljažem ustvarjala najboljše pogoje 
za napredek in zdravo rast ter vzpon pla
ninstva v Triglavu in njegovi sosešč in i . 

Maks Juvan iz Rateč je še danes pri 72. 
letih srce in gonilna sila, protagonist vsega 
zdravega in naprednega v Ratečah. Razen 
tega je tudi živ leksikon in priča naglega 
razvoja planinstva v slovenski Sibiriji. 
Težko je našteti vsa dobra dela, ki jih je 
Maks opravil za planinstvo in smučarski 
šport ter lov v Planici in Ratečah, lažje in 
hitreje bi prišli na kraj, če bi se lotili 
naštevanja vsega tistega, česar se ta kot 
mravlja marljivi človek ni lotil. Lotil in 
prijel se je vsakega, tudi težkega in odgo
vornega dela, kjer je čutil in videl potrebo. 
Vse svoje življenje in sposobnosti je usme
ril in vložil v vzgojo mladine, znal je nave
zati najtesnejše, tovariške stike z vsako
mur, ki je mislil in delal pošteno. S svojim 
vsestranskim delom je znal navdušit i in 
pritegniti mlade in stare, obeh spolov za 
skupno stvar in napredek. 

Ponosen je lahko na žulja vo dlan. 
Navduševal se je nad vsakim lastnim ali 
skupnim, kolektivnim uspehom. Nikoli se 
ni odrekal delu in naporom, žrtvam, kadar 
je bilo treba narediti kaj dobrega in korist
nega za dobro Rateč. Planice, planinstva, 
lovstva in smučarskega športa, zato mu je 
jesen življenja lepa. kar mu iskreno iz hva
ležnega srca žel imo tudi mi. 

Za zasluge za nagel razvoj planinstva v 
Ratečah so ga planinci odlikovali s čast
nim č lanstyom. ^ 

gora, želi preplezati eno od mnogih 
kratkih, toda lepih smeri. Oko počasi ogle
duje steno. Po kratkem ogledu in premis-
Ijanju izbere smer, ki poteka preko črnih 
plati. Za povratek iz stene izbira med ste
nami, ki so lažje. Potočnikova smer, ki 
poteka bolj desno od smeri č e z plati, je 
najbolj primerna. Smer, ki jo spoštujem 
ravno tako kakor smer Cez plati, saj so jo 
prvi plezali prav »velikani« jugoslovan
skega in svetovnega alpinizma. 

Nekaj minut zatem stojim pri vstopu. Še 
enkrat pregledam skico smeri, preberem 
opis in se pričnem pripravljati za vzpon. 
Kamen, ki prileti nekaj metrov od mene in 
se pod menoj raztrešči na t isoče delcev, me 
samo spomni na »gostoljubnost«. Kladivo, 
nekaj klinov, vponk in prusikove vrvice 
obesim na pas. Ura je nekaj minut čez 
osem, ko sem pripravljen za vzpon. Sonce 
osvetljuje in olepšuje gore, stena postaja 
bolj domača. Zaželim si srečo in pričnem s 
plezanjem. 

Vstopim v vpadnici znači lnih Črnih 
plati. Plezam počasi , časa imam dovolj. 
Novo zapadlemu snegu, ki leži v spodnjem 
delu smeri, se izogibam kolikor mi stena 
dopušča. Plezam po suhi skali, ki mi 
omogoča hitrejše in bolj varno napredo
vanje. Sam bi se težko ujel brez varovanja, 
ko bi mi zdrsnilo na trdem snegu. Plezam 
prosto naprej po sistemu kaminskih žmul v 
črnih plateh, ki tvorijo dve tretjini stene. 
Za kline, ki mi žvenketajo na pasu se ne 
zmenim. Vse te strme odstavke plezam 
prosto. Počutim se odlično. Polovico smeri 
v tem letu sem preplezal sam, kar mi daje 
veliko zaupanje. Umi kazalci kažejo devet 
in trideset minut. Za menoj je težji del 
smeri. Nadaljujem v smeri, ki vodi čez lažji 
svet desno poševno navzgor. Algasta grapa 
mi dela nekaj težav. Požledna skala mi 
otežkoča vzpon. Tudi ta zadnji del smeri je 
za menoj. Ob deseti uri sem na grebenu. 
Krasen dan je. Močan veter na grebenu za
poveduje goram okoli bivaka II. Plezam 
naprej po J V grebenu. V sedlu severno od 
vrha se konča moje plezanje navzgor. 

Od varnih tal me loči tristo metrov 
stene. Sestopam po Potočnikovi smeri. Ob 
enih sem pod steno. Nadaljujem po prodi-
šču navzdol in preko drnastega sveta do 
bivaka II. Na bivaku piha rahel vetrič. 
Sonce se je uprlo v pločevinasto streho. 
Postalo je prijetno, toplo. Sedim pred biva
kom, ogledujem kopne stene, mogoče zad
njič v tem letu. Pojem nekaj hrane in popi-
jem nekaj tekočine, saj me je sonce malo 
izsuši lo in počasi zapuščam prijazen svet. 
Hodim po prodišču in travnatem svetu 
proti Dovškemu križu. Med potjo mi gamsi 
kratkočasijo vzpon. Po slabi uri hoje sem 
na vrhu Dovškega križa 2531 m visoko. Na 
vrhu piha močan veter. Ozrem se nazaj na 
Rokave, Oltar, in zopet nadaljujem. Palice, 
ki so mi bile do sedaj v pomoč, so mi na 
grebenu v napoto. Hodim naprej, strmim 
stopnjam se umikam na južno pobočje. 

Prvič v življenju plezam ta greben. Dov-
Ški križ — Škrnalar ica . Razgled na okoli
ške hribe je mogočen. Vidi se daleč naoko
li, v daljavi zagledam Grossglockner. bolj 
levo križ na Škrlatici . Nad Gornjesavsko 
dolino se vije rjavi dim, a tu dvat isoč me
trov višje č loveka prevzame oster z vetrom 
pomešan planinski zrak. Sonce počasi 
tone za vrhove. 

Ura je pol štirih popoldne. Sestopam s 
Škrnatar ice 2448 m. V knjigo vpišem 
vzpon in nadaljujem po snežnem žlebu na
vzdol. Sneg je trd. Hodim le po petah čev
ljev, v pomoč so mi palice. Na sedlu med 
Skrnatarico in Kukovo špico pustim na
hrbtnik in nadaljujem naprej proti nasled
njemu vrhu. Ob šestnajsti uri stojim na 
vrhu Kukove špice 2417 m visoko. Vpišem 
se v knjigo in sestopam v dolino. Na zem
ljo počasi pada mrak. Malo utrujen od da
našnjih vzponov, toda zadovoljen zapu
ščam ta očarani svet. 

Cez Plati — SV ostenje Spodnjega Roka
va: prva plezala: Janez Krušie in Jože Ma-
kovec 1.julija 1956. ocena 111 — IV, višina 
stene 250 metrov. 

Potočnikova smer: prvi plezal i: Joža 
Cop, Drago Korenini, Miha Potočnik in 
Tončka Reiner 14. julija 1940, ocena III, vi
šina stene 300 m. 

Greben Dovški kri/ — Škrnatarica , oce
na l — 11. čas vzpona 1 ura. 

Smeri 24. novembra 197H ponavljal Izi
dor Koder AO Mojstrana. 

l/idor K M I I . - I 



Kaj bomo gledali v kinu 

VABILO OTROKOM 
Z BLEJSKE DOBRAVE, 

LIPC IN KOČNE 
Vabimo vse otroke od 3. do 6. leta starosti z Blejske Dobrave, 

Lipe in K o č n e , k i niso vk l jučen i v vrtec, da nas obiščejo v zadnjem 
tednu starega leta. 

Vr tec bo za vse otroke vsak dan odprt od 9. do 12. ure. Organizi
rali bomo teden 

D E D K A M R A Z A 

T o bo teden pravlj ic , iger in veselega p r i čakovan j a . 
Dedek M r a z nas bo v vrtcu obiskal v torek, 26. decembra, 

ob 10.30. 
S t a r š i , pripeljite svoje otroke! 

Vabi jo : c icibani in tovar iš ice 
V R T C A I V A N K E K R N I C A R 
N A B L E J S K I D O B R A V I 

ČE V A S P O T Z A N E S E 
V LOČE N A KOROŠKEM 

Č e vas pot zanese v L o č e pri B a š k e m jezeru na avstrij
skem K o r o š k e m , skoraj ne morete mimo š p o r t n e h i š e Š P O R T 
E K Z , kjer vas vljudno p o s t r e ž e j o v slovenskem jeziku in kjer 
lahko kupite r a z l i č n o š p o r t n o opremo. Š e posebej opozarja
mo na naslednje ugodne ponudbe: 

- S P E C I A L N I S E R V I S S M U Č I v katerem popravijo in 
obnovijo stare s m u č i (drsno plat, robnike, varnostne vezi 
itd.) za 380 din oziroma 250,— avstrijskih š i l i n g o v , 

- K O M P L E T N O - K N E I S S L - O P R E M O Z A T E K S 
S M U Č M I ( s m u č i , Čevlj i , vezi in palice) za 1500 din, oziroma 
950,—avstrijskih š i l i n g o v , 

- K N E I S S L - C O M P A C T - S M U Č I - T X W (polnosin-
t e t i č n e s m u č i , M D S Construction) za 2230 din, oziroma za 
1450, — avstrijskih š i l i n g o v . 

Razen tega imajo veliko izbiro rabljenih s m u č i , č e v l j e v in 
varnostnih vezi. V š p o r t n i h i š i v L o č a h pa lahko kupite tudi 
drugo š p o r t n o opremo. 

S P L O Š N A B O L N I C A J E S E N I C E 

razglaša prosta delovna mesta za: 

1 F A R M A C E V T S K E G A T E H N I K A 
z d o k o n č a n o srednjo farmacevtsko šolo, 

1 M A V Č A R J A 

z d o k o n č a n o srednjo a l i višjo zdravstveno šolo. 

Poleg tega razg laša tudi opravila in naloge za: 

1 F I Z I O T E R A P E V T A 
z d o k o n č a n o višjo šolo za fizioterapevte 
za dobo enega leta (delo za do ločen čas) . 

K a n d i d a t i naj svoje vloge predloži jo Sp lošn i bolnici Jesenice do 
10. januarja 1979. 

D E Ž U R N A T R G O V I N A 

V soboto, 23. decembra, 
bo na Jesenicah od 15. do 
19. ure odprta trgovina 

D E L I K A T E S A - Kaste 2 
na T r ž n i c i . 

T E K A Š K E S M U Č I 

Delavci T O Z D in delov
nih skupnosti Ž e l e z a r n e 
lahko od ponedeljka, 25. de
cembra dalje v pisarni sin
dikata Ž e l e z a r n e (Delavski 
dom) dvignejo potrdilo za 
nabavo t e k a š k i h s m u č i s 
popustom. 

Komisija za š p o r t in 
rekreacijo 

INVALIDOM — 
ŠPORTNIKOM 
D r u š t v o invalidov Jeseni

ce o b v e š č a vse š p o r t n i k e 
invalide, da bo sestanek v 
petek, 22. decembra, bb 17. 
uri v sejni sobi krajevne 
skupnosti P l a v ž — gasilski 
dom, Titova 66. Na sestan
ku bomo obravnavali: tre
ning š p o r t n i k o v , program 
za leto 1979 in kategoriza
cijo invalidov š p o r t n i k o v in 
o č l a n s k i h izkaznicah. 

I z v r š n i odbor 
d r u š t v a invalidov 
Jesenice 

Z A H V A L A 

Ob nenadomestlj ivi izgubi moža , 
oče ta in dedka 

F R A N C A Č E Š N J A 

se iskreno zahvaljujemo za dolgolet
no skrbno zdravljenje dr. N o v a k u in 
za p o ž r t v o v a l n o la j šanje bolečin v 
poslednjih dneh dr. D r a ž i č u . 

Iskrena hvala za vso p o m o č in 
izrečena sožal ja sosedom in vsem 
v a š č a n o m K o č n e , kakor tudi ostal im 
sorodnikom i n znancem, k i so ga v 
tako vel ikem š tev i lu pospremili na 
njegovi zadnji poti in ga obsuli s 
cvetjem. 

Zahval jujemo se njegovim sode
lavcem iz že l eza rne Jesenice, D O V o 

dovod, K O " Z B N O V Blejska Dobra 
va za podarjene vence in vso 
izkazano mu č a s t . 

G o v o r n i k o m se toplo zahvaljuje
mo za poslovilne besede in pevcem 
za ža lo s t i nke . 

Ž A L U J O Č I : ž e n a Karo l ina , 
Marija z d r u ž i n o in ostalo so
rodstvo 

K i n o R A D I O 
23. decembra špansk i barvni risani 

fi lm D E 2 E L A V E Č N I H I G E R , 
režija Delgado C r u z , ob 15. u r i . 

23. in 24. decembra amer. barvni 
pustolovski film G L O B I N A , režija 
Peter Yates , v gl . vlogi N i c k Nol te , 
Rober t Shaw, ob 17. in 19. u r i . 

25. in 26. decembra amer. barvni 
kavbojski f i lm E L D O R A D O , režija 
Howard Hawks , v gl . vlogi J o h n 
Wavne , Robert M i t c h u m , ob 17. in 
19. u r i . 

27. decembra hongkongšk i barvni 
karate film N A Z M A J E V I P O T I , 
režija Bruce Lee, v gl. vlogi Bruce 
Lee, ob 17. in 19. ur i . 

28. decembra ni predstav. 
29. decembra i ta l i j . barvni film 

N E N A V A D N E P R I L O Ž N O S T I , re
žija L u i g i Comenani , v gl . vlogi N i n o 
Manfredi , ob 17. in 19. ur i . 

30. in 31. decembra nem. jug. 
barvni pustolovski f i lm M E D J A 
S T R E B I , režija Alf red Vorer , v gl. 
vlogi St juar t Grenger, ob 17. in 
19. ur i . 

K i n o P L A V Ž 

23. in 24. decembra amer. barvni 
kavbojski f i lm E L D O R A D O , ob 18. 
in 20. ur i . 

24. decembra špansk i barvni risani 
film D E Ž E L A V E Č N I H I G E R , ob 
10. ur i . Ogled fi lma je b rezp lačen za 
varčeva lce J e ž k o v e g a k luba , po
klanja ga Jugobanka L jub l j ana . 

25. in 26. decembra amer. barvni 
pustolovski film G L O B I N A , ob 18. 
in 20. ur i . 

27. decembra ni predstav. 
28. decembra angl. barvni film — 

drama P O S I L S T V O , ob 18. in 20. 
ur i . 

29. decembra hongkongšk i barvni 
karate fi lm N A Z M A J E V I P O T I , ob 
18. in 20. ur i . 

30. in 31. decembra i ta l i j . barvni 
seksi komedija S V A K I N J A , ob 18. 
in 20. ur i . 

K i n o K R A N J S K A G O R A 
23. decembra amer. barvni vojni 

f i lm B I T K A Z A M I D W A Y , ob 
20. ur i . Cene vstopnicam zvišane. 

27. decembra amer. barvni kavboj
ski f i lm E L D O R A D O , ob 20. ur i . 

30. decembra amer. barvni pu
stolovski f i lm G L O B I N A , ob 20. uri . 

K i n o D O V J E - M O J S T R A N A 
23. decembra angl. barvni pusto

lovski film K R I Č A T I N A H U D I Č A , 
ob 19. ur i . 

24. decembra amer. barvni vojni 
film B I T K A Z A M I D W A Y , ob 19. 
ur i . Cene vstopnicam zvišane . 

30. decembra amer. barvni kavboj
ski film E L D O R A D O , ob 19. ar i . 

31. decembra amer. barvni pu
stolovski f i lm G L O B I N A , ob 19. ur i . 

Gledališče 

P E T E K , 22. decembra ob 
19.30 Matej B o r R A Z T R 
G A N O — premiera, rež i ja 
Nace Smolej, scena J o ž e 
B e d i č ; 

S O B O T A , 23. decembra 
ob 19.30 Matej B o r R A Z T R -
G A N C I — ponovitev. 

D V E P R E D S T A V I 
N A J A V O R N I K U 

Č l a n i dramskega odseka 
D P D Svoboda France Men
cinger Javornik — K o r o 
š k a Bela bodo ponovili igro 
Sergeja Mihajlkova Robin
zoni in dekleti v rež i j i F r a n 
cija T u š a r j a . Predstavi bo
sta v soboto, 23. decembra, 
ob 19. uri ter v nedeljo, 
24. decembra, ob 16. uri v 
dvorani delavskega doma 
Julke in Albina Pibernik na 
Javorniku. 

Z A H V A L A 
Ob smrt i dragega moža , oče ta in 

starega oče ta 

J A N E Z A R A Z I N G E R J A 
se iskreno zahvaljujemo vsem, k i so 
z nami sočus tvova l i , nam izrekli 
sožal je , daroval i vence in cvetje ter 
ga v tako velikem š tev i lu spremili na 
njegovi zadnji poti . 

Posebno zahvalo izrekamo dr. 
Sandi M u l l n e r za nego in obiske ter 
A n t o n u Kompore za obiske v času 
bolezni. Zahva la Zdravku He in r i -
harju za pokop in J o ž e t u R o z m a n u 
za poslovilne besede. Zahvaljujemo 
se pevcem za ža lo s t i nke . zastopstvu 
m e t a l u r š k e g a i n š t i t u t a in sodelav
cem iz T O Z D Vzdrževan je za po
zornost in cvetje. 

Ž A L U J O Č I : ž e n a Francka, 
h č e r k i Iva in Marija z druž i 
nama in vnukinja Metka z 
m o ž e m 

Č E S T I T K A O B D N E V U J L A 

Krajevni odbor Z B N O V krajevne organizacije P l a v ž — 
Jesenice č e s t i t a svojim č l a n o m ob 22. decembru — dnevu 
J L A . 

Obenem že l i vsem s r e č n o , zadovoljno novo letc~ 1979 in 
predvsem zdravja, bolnim t o v a r i š e m pa č i m p r e j š n j e g a okre
vanja. 

Enako ž e l i m o vsem č l a n o m b o r č e v s k i h organizacij v je
s e n i š k i o b č i n i in vsem delovnim ljudem. 

Odbor 

Z A H V A L A 

Ob smrt i našega dragega moža , 
oče ta in brata 

J A K O B A K O K A L J A 

se iskreno zahvaljujemo pevskemu 
zboru iz Zasipa za zapete ža los t i nke , 
gasilskima d r u š t v o m a iz Zasipa in 
Podhoma, govorniku M i h u F rče ju 
za poslovilne besede i n vsem sose
dom, v a š č a n o m , sorodnikom in 
znancem za p o m o č , ter darovalcem 
vencev in cvetja. 

VSI N J E G O V I 

Z A H V A L A 

I z v r š n e m u odboru konference os
novnih organizacij s indikata Žele
zarne se iskreno zahvaljujem za de
narno p o m o č , k i mi je v času bolezni 
zelo dobrodoš la . 

M i l k a T r u p k o v i č 

Z A H V A L A 

Sodelavcem izmene K l i n a r iz va-
ljarne žice Bela se naj lepše zahva
ljujem za lepo spominsko darilo ob 
upokoji tvi . 

Želim j i m veliko delovnih uspehov 
ter s reče in zdravja v novem letu ' 
1979. 

Franc P r e š e r e n 

P R O G R A M ŠPORTNIH P R I R E D I T E V 
K L U B O V ŠD J E S E N I C E 

UMETNO DRSALIŠČE: 
rekreacijsko drsanje: 

— petek, 22. decembra, od 20. do 22. ure za železarno Jesenice, 
— sobota, 23. decembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 24. decembra, od 14. do 16. ure, od 17. do 19. ure in od 20. do 

22. ure, 
— petek, 29. decembra, od 20. do 22. ure za železarno Jesenice, 
— sobota, 30. decembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 31. decembra, od 14. do 16. ure in od 17. do 19. ure. 
Med novoletnimi prazniki 1. in 2. januarja 1979 bo rekreacijsko drsanje 

vsak dan ob 14. in 17. uri. 
Hokej: 

sobota, 23. decembra, ob 18.30 državno prvenstvo, člani, HK Kranjska 
gora : HK Crvena zvezda, Beograd, vstopnina 20 din, ob 21. uri medobčinska 
liga HK Blejska Dobrava : HK Zabnica, 

— nedelja, 24. decembra, ob 11.30 prvenstvo SRS, mladinci HK Jesenice : 
HK Olimpija, vstopnine ni. 

Drsanje: \ 
— sreda, 27. decembra, ob 16. uri drsalna revija z obiskom dedka Mraza. 
OTROCI. PRIDITE! VABITA VAS SNEGULJČICA IN DEDEK MRAZ! 

KEGLJIŠČE ŠPORTNI PARK: 
— sobota, 23. decembra, ob 14. uri ekipno prvenstvo Gorenjske, VI. kolo, 
— med novoletnimi prazniki, l . in 2. januarja 1979, bo stiristezno avtomat

sko keglj išče zaprto. 

DVORANA ŽIC: 
košarka: 
— sobota, 23. decembra, ob 19.30 slov. super liga, ženske, KK Jesenice : K K 

Litija. 
VABLJENI! 
Samoupravni organi in delovna skupnost ŠD Jesenice želijo vsem obča

nom Jesenic, športnikom in ostalim uporabnikom športnih objektov in naprav 
zdravo, zadovoljno in uspešno leto 1979. 

I / pisarneŠl > -Jesenice 



Hokej na ledu 

ma 

Z E T O R P O N O V N O P R V I 
Kot večkrat doslej je tudi na letošnjem 

mednarodnem že lezarskem turnirju, ki ga 
je pod pokroviteljstvom je sen i ške železar
ne organiziral H K Jesenice, zmagal češko
s lovaški prvol igaš , večkratni državni 
prvak svoje dežele Zetor iz Brna, pred 
Olimpijo in Jesenicami. Zal so tokrat, v 
prvem srečanju hokejisti Jesenic nastopili 
znatno oslabljeni in so izgubili proti Olim-
piji, vendar so proti Zetorju pokazali naj
boljšo igro v letošnji sezoni. 

Z_zmago hokejistov Zetorja iz Brna, ki ga 
bolj poznamo pod nazivom Z K L Brno, z re
zultatom 6:5, se je v nedeljo končal letošnji 
tako imenovani mednarodni žlezarski 
turnir, ki je bil letos nekoliko okrnjen. Gre 
za to, da so letos nastopila le tri moštva, 
kajti dogovor z enim izmed madžarskih 
prvol igašev , ki naj bi nastopil na letošnjem 
turnirju, ni bil uspešen. 

Števi lni ljubitelji hokeja na Jesenicah in 
okolici so doživel i majhno razočaranje že 
na začetku letošnjega turnirja, ko pa je 
zelo oslabljeno moš tvo jesen i šk ih hokeji
stov — nastopili so brez devetih igralcev 
— v prvem kolu visoko izgubilo proti Olim-
piji s 3:8, je bilo razočaranje š e večje. Če je 
bil uvod resnični polom za j e sen i ške ljubi
telje hokeja, potem je treba na tehtnico 
dati tudi nedeljski dvoboj J e s e n i č a n o v z 
mojstri č e š k o s l o v a š k e hokejske šole, ho
kejisti Zetorja. S rečen je je bilo zelo lepo, 
spektakularno, igra pa na zelo kvalitetni 
ravni. 

J e s e n i č a n i so se zelo dobro upirali 
hitrim in ostrim gostom, bili na trenutke 
celo boljš i . To vsekakor potrjuje tudi 
nekajkratno vodstvo večkratnih jugoslo
vanskih prvakov, ki so po ved I i najprej z 
1:0, nato s 3:1 in celo s 5:2. Potem je prišla 
-zadnja tretjina, ko so Jesen ičan i kaj hitro 
in dokaj brezglavo ter nesrečno izgubili 
-visoko vodstvo. Pri rezultatu 5:3 je Tomaž 
Košir po nepotrebnem presedel štiri minu
te na klopi za kaznovane in gostom ni bilo 
težko z igralcem več zmanjšati na 4:5, le 
nekaj sekund za četrtim zadetkom gostov, 
so Jesen ičan i dosegli še avtogol in rezultat 
je bil i z e n a č e n . Hitri Brnčani so nato 
dosegli še en gol in tesno zmago. 

Tako so hokejisti Jesenic zapravili izred
no pri ložnost , da bi premagali Češkoslova
škega prvol igaša in bi tako dosegli enega 
največjih uspehov v zadnjih letih. Kljub 
temu, da tega niso dosegli, pa je potrebno 
pohvaliti vse igralce, ki so proti kvalitet
nemu nasprotniku pokazali, da znajo igrati 

hitro, ostro in natančno, skratka dober, 
kvaliteten hokej. 

Ta ugotovitev je tembolj pomembna, kaj
ti Jesen ičan i tudi proti Zetorju niso igrali 
kompletni. Manjkala sta S a š o Košir in Ste
fan Sčap. 

Ob koncu so izbrali tudi najboljše posa
meznike turnirja. Za najboljšega igralca so 
izbrali Čihala — Zetor, za najboljšega 
strelca Bahča — - Olimpija, ki je dosegel pet 
golov, najboljši vratar pa je Joža Češnjak 
— Jesenice. 

Glede na težave organiziranja železar
skega turnirja v mesecu decembru, so se 
dogovorili, da naj bi že naslednji železarski 
turnir organizirali na začetku hokejske 
sezone, predvidoma že septembra. Vodstvo 
Zetorja, ki je kot kaže zadovoljno z nastopi 
na jesenišk ih turnirjih, se je strinjalo s to 
spremembo, jeseniški hokejski delavci pa 
že načrtujejo, da bodo poleg Zetorja pova
bili še dve tuji ekipi. Najbrž enega izmed 
avstrijskih prvoligašev ter katero izmed 
švicarskih ekip. 

REZULTATI ŽELEZARSKEGA TUR
NIRJA 

1. kolo: Jesenice : Olimpija 3:8 (0:2, 2:5, 
1:1). Strelci za Jesenice: S. Sčap, Pajič in 
Hiti, za Olimpijo pa Bahč 5, Petač , Šercer 
in K avec po enega. 

2. kolo: Olimpija : Zetor 1:7 (0:1, 1:5, 0:1). 
Strelci so bili za Olimpijo Lomovšek, za Ze
tor pa Zelezny, Dolak, Setek, Vašiček, Je
linek, Tulec, Hrstka. 

3. kolo: Jesenice : Zetor 5:6 (2:1, 3:1, 0:4). 
Strelci so bili za Jesenice: Pavlic, Hafner, 
Hiti, Klemene in M.Horvat, za Zetor pa 
tiha! 2 ter Kflica, Porizek, Fiala in Dolak. 
Lestvica: 
1. Zetor 2 2 0 0 13: 6 4 
2. Olimpija 2 1 0 1 9:10 2 
3. Jesenice 2 0 0 2 8:14 0 

HRVAŠKO-SLOVENSKA LIGA: 
Bled : Tivoli 6:3 (3:2, 0:0, 3:1). Gole so 

dosegli za Bled Fartek in S. Sčap po 2 ter 
Skerjanc in Kunšič po enega, za Tivoli pa 
B. Burnik, Zargi in Iglic. 

SLOVENSKA MLADINSKA LIGA: 
Jesenice : Kranjska gora 7:5 (2:1, 2:3, 

3:1). Gole so dosegli za Jesenice M. Pajič 4 
ter Bešič , B. Pajič in Potočnik, za Kranj
sko goro pa Magazin, Markovčič , Vrbnjak, 
Zidarevič in Potokar. 

ZVEZA TELESNOKULTURNIH ORGANIZACIJE OBČINE JESENICE 
IN KOMISIJA ZA ŠPORTNO REKREACIJO ŽELEZARNE JESENICE 

Vi^BTTA SMUČARJE TEKAČE - R E K R E A T I V C E 
v četrtek: 28. decembra, ob 15.30 na nogometno igrišče v Športnem parku 

v Podjnežakjji na razgovor, na katerem bodo strokovnjaki posredovali: 
i± strokovne nasvete o tekaški opremi in pregled iste, 

. — demonstracijo načinov mazanja tekaških smuči, 
— demonstracijo tehnike smučarskega teka. 
Dogovorili pa se bomo: 
— o redni rekreacijski vadbi vsak torek in četrtek ob 15.30 v letu 1979, 
— o izbiri terena (Zvagnov most — HruŠica — Mojstrana). 
Strokovno vodstvo bo prevzel Jože Knific, dolgoletni državni prvak in 

reprezentan* 

Košarko 

K K J E S E N I C E : K K F R U C T A L 9 5 : 8 8 (39 :37 ) 
V sredo, 13. decembra, sta ekipi K K Ra

dovljica in K K Mojstrana odigrali prijatelj
sko košarkarsko tekmo. Tekmo so gostje 
pričeli z nekoliko strahu pred sicer pomla
jeno, vendar višjo ekipo Radovljice. Ta 
strah pa je že po prvih minutah tekme pre
minil in Mojstrančani so odigrali eno bolj
ših iger letos. 

Prvi del tekme je potekal v znaku slabe 
obrambe obeh ekip. V napadu so igralci 
zlahka prihajali pod nasprotni koš in dose
gali koše. Te minute so minile v izenače
nem boju obeh ekip. V drugem delu polča
sa so gostje zaigrali resneje v obrambi, v 
napadu pa so zaigrali kolektivno, kar do
slej ni bila njihova odlika in ob koncu pol
časa povedli s šestimi koši . 

V drugem polčasu so igralci Radovljice 
pričeli s presingom po vsem igrišču. Z do
kaj agresivno obrambo, kjer so si nabirali 
osebne napake, so prešli v sedmi minuti v 
vodstvo z devetimi koši . Vendar se jim je 
agresivna obramba maščevala . Izkoristili 
so bonus, dva igralca pa sta zapustila igri
šče s petimi osebnimi napakami. Mojstran
čani so po prvi zmedi, ki jo je povzročil 
presing, uspeli s hitro podajo žoge na na
sprotnikovo polovico in s pametno igro 
zmanjšali razliko. V zadnji minuti je ekipa 
Radovljice vodila še z 81:78. V tej minuti so 
Mojstrančani z dobro igro v obrambi in 
hitrimi protinapadi dali devet košev, 
domaČi igralci pa nobenega, kar je pome
nilo zmago Mojstrane s 87:81. 

"KK Mojstrana: Zima F. 20, Zima J . 6. La
kota t i . Čebuli 21, Otovič V. 2, Otovič 1, 
Hladnik 15, B rezanj 11. 

K K Radovljica: Vidic 29, Potočnik 4, 
Markelj 15, Mars 8, Ažman 4, Kozole 11, 
Kolman 4, Hrovat 4. 

Sodila sta Geltar in Brajdič. 
T. 

K K MENGEŠ : 
K K J E S E N I C E 
6 7 : 5 4 ( 2 9 : 3 5 ) 

V drugem kolu SKL — super za ženske 
sta se v soboto, 16. decembra, v Mengšu po
merili ekipi domačink in gostij z Jesenic. 
Zmagale so domačinke z rezultatom 29:35. 

Mengeš: Trš inar 6, Kompare 2, Jak l i č 3, 
Grintal 12, Pirnat 2, Marolt 4, J a k š e 4, 
Bajželj 12, Drolc 2, Bokal ič 21. 

Jesenice: Skumavc 19, Kantarevič 2, 
Stražišar 6, Ažman 12, Bertoncelj 2, Vau-
potič 13. 

J e s e n i č a n k e so odpotovale na srečanje 
oslabljene, saj se klubu ob vseh naporih 
ponovno ni posreči lo preskrbeti kombija, 
ker je vse rezervirano za daljše prevoze 
smučarjev. Dokler so gostje z Jesenic ime
le zadosti moči, so vodile, nato pa so moč
no popustile, tako da je odlična ekipa 
Mengša zmagala s 13 koši razlike. Poraz 
v Mengšu je bil pr ičakovan, z igro -Jese
ničan k pa smo kljub temu lahko zado
voljni. V. 

K K R A D O V L J I C A : K K M O J S T R A N A 
8 1 : 8 7 (42 :48) 

V soboto, 16. decembra, je ekipa Jesenic 
dosegla prvo zmago v SKL — skupina D za 
moške . Tekmo sta sodila Pezdirc iz Ljub
ljane in Hafner iz Kranja. 

Jesen ic«: Ažman 6, Smolej 29, Berginc 5, 
Silar 14, Janjič 10, Lešnjak 12, Matučec 19. 

Fructal: Trampuž 13, Kranjc 8, Vidic 30, 
B a č i č 2, Zorn 6, M. Slokar 11, A. Slokar 12, 
Jeram 6. 

Kot sem že pretekli teden omenil, se 
forma j e s e n i š k e g a moštva dviga in so 
izgledi, da se bodo igralci razigrali na 
tekmah slovenske lige zahod. Kljub 
minimalnemu š t e v i l u treningov, zaradi 
prezasedenosti dvorane že lezarskega iz
obraževalnega centra, so se fantje sedaj ob 
koncu tekmovanja v S K L - D navadili na 
k o š e . Na tekmi proti starejš im nasprotni
kom iz Ajdovšč ine , ki zasedajo s 14 točka
mi drugo mesto v skupini, so zaigrali spro
š č e n o in zadevali koš iz vseh položajev. 
Vodili so ves čas tekme in dokazali, da so 
obetavna ekipa. Prepričan sem, da nas 
bodo v prihodnosti š e dostikrat razveselili -
z dobrimi rezultati. Če tako mlada ekipa ob 
tako slabih pogojih dela in dostikrat kri
v ičn ih sodbah nekaterih gledalcev prične 
zmagovati v republiški ligi, je to dokaz 
njenega igralskega zorenja. 

V sredo, 13. decembra, bi morali nas! 
igralci odigrati prvenstveno tekmo z ekipo 
Jezice v Ljubljani. Ker jini je v zadnjem 
trenutku odpovedal uslugo prevoznik, _ so 
odšli na pot z rednim avtobusom. Kljub 

požrtvovalnost i so zamudili predviden za
četek srečanja, tako da sta sodnika že prej 
odpiskala konec tekme. Zares športna 
smola. 

T U R N I R 
O B K R A J E V N E M 

P R A Z N I K U 
V M O J S T R A N I 

V soboto, 16. decembra, je bil v Mojstrani 
košarkarski turnir v počastitev krajevne
ga praznika — 16. decembra. Na turnirju, 
ki ga je organiziral košarkarski klub Moj
strana, so se ekipe OO ZSMS Dovje — Moj
strana, K K Mojstrana in osnovna šola 
16. december borile za prehodni pokal, ki 
ga je doslej dvakrat osvojila ekipa Rekre
acije, ki letos žal ni sodelovala, čeprav je 
imela možnost pokal osvojiti v trajno last. 

Prvo mesto na turnirju je osvojila ekipa 
OO ZSMS, drugo K K Mojstrana in tretje 
OŠ 16. december. 

Rezultati tekem: 
OO ZSMS : OŠ 16. december - 58:37 

(21:21) 
K K Mojstrana : OŠ 16. december - 72:42 

(30:22) 
K K Mojstrana : OO ZSMS - 66:71 

(39:47) 
Prehodni pokal in priznanja so ekipam 

podelili na proslavi, ki je bila organizirana 
v počast i tev krajevnega praznika. T-

Šah 4 0 L E T N A M I Z N E G A T E N I S A N A J E S E N I C A H 

ZADNJI MESEČNI TURNIR 
V L E T U 1978 

Z zadnjim rednim mesečnim hitropotez-
nim turnirjem za mesec december se je 
končalo letošnje tekmovanje za najboljše
ga hitropoteznega igralca Jesenic. To tek
movanje ima prav na Jesenicah veliko tra
dicijo in je tudi eno najbolj priljubljenih in 
množičnih . V celem letu se je zvrstilo devet 
turnirjev, na vsakem turnirju pa je deset 
najboljših osvojilo točke. V letošnjem tek
movanju je kar 34 igralcev osvojilo točke. 

Na zadnjem turnirju je zmagal Krajnik 
in tako samo potrdil prvo mesto v letoš
njem tekmovanju. Drugo mesto je osvojil 
Majtan pred Kosmačem in Krničarjem itd. 

Končni vrstni red hitropoteznega prven
stva Jesenic za leto 1978: 1. Krajnik 87,5 
točke, 2. Krničar 76. 3. Kosmač 52,5, 4. 
Majtan 50,5, 5. Lužnik 36, 6. Poljanšek 31. 
7. Sokl ič 26.5. 8. Železnik 25. 9. Jan 22,5. 
10. Ravnik 16.5 itd. 

VELIKA ZMAGA BRANKA ZORKA 
V soboto, 16. decembra, se je v Ljubljani 

končalo odprto prvenstvo Ljubljane, na 
katerem je nastopilo 30 igralcev iz vse Slo
venije. Od J e s e n i č a n o v sta nastopila oba 
mojstrska kandidata Zorko in Železnik. Ze 
po prvi polovici je vodil Zorko, medtem ko 
je bil Železnik med osmimi. Zorko je prvo 
mesto zadržal do konca, Železnik pa je z 
delitvijo tretjega mesta dosegel odličen re
zultat. Turnir je bil uspešen za oba igralca, 
tudi zato, ker sta si pridobila pravico na
stopa na mojstrskem turnirju v letu 1979. 

Za Branka Zorka je bil to doslej največji 
uspeh. 

POLFINALE GORENJSKE 
Na m o č n e m polfinalnem turnirju Go

renjske v Lescah nastopa tudi devet Jese
ničanov. Po treh kolih ima Železnik 3 toč
ke in vodi Kosmač in in Zorko 1,5 točke 
ter sta na sredini lestvice, medtem ko so 
Sokl ič , Krničar in Kelbr osvojili 1 točko 
itd. 

DVOBOJ JESENICE : KRANJ 
V nedeljo, 24. decembra, bo pod pokrovi

teljstvom občinskega sveta zveze sindika
tov dvoboj na 30 deskah med mestnima 
reprezentancama Kranja in Jesenic. 

T K 

O D P R T D O M 
N A ČRNEM V R H U 

Vsem, ki radi zaidejo na Črni vrh nad 
Jesenicami, kot tudi vsem smučarjem spo
ročamo, da bo od sobote, 23. decembra, 
dalje odprt smučarski dom na Črnem vrhu, 
in sicer redno ob sobotah in nedeljah, 
ostale dneve pa po potrebi glede na razne 
tečaje in podobne prireditve. 

Iz pisarneSD .Jesenice 

Pretekli teden je namiznoteniški klub 
praznoval redek jubilej. Minilo je 40 let, 
odkar so to športno panogo pričeli gojiti 
na Jesenicah, seveda pa se je tedaj pričel 
igrati namizni tenis po dvorišč ih , vrtovih 
in še le sčasoma so ga prenesli v takratni 
delavski, sokolski in krekov dom. Iz teh' 
č a s o v so znana imena igralcev Slavko 
Turna, J o ž e Zupan, Gusti Pohar, Franc 
Kučina, Dani Langus, Emil Znidar, Mar
jan Miceli, Berti Sorgo in drugi. 

V letu 1938 pa je bila pri špor tnem dru
štvu Bratstvo, ki je že gojilo nogomet in 
smučanje, na iniciativo Lojzeta Strumbl a 
ustanovljena sekcija table-tenisa, ki se je 
vključila v slovensko table-zvezo in od nje 
dobila takoj strokovno pomoč. Začelo se je 
igrati po pravilih, izvršena je bila registra
cija igralcev in pričeli so igrati v športni 
opremi. Med prvimi igralci v tem času so 
bili: France Božič , Miro Završnik , Berti 
Antonič , Tone, Lojze in Zdravko Strumbl, 
Drago in Ivan Knific. Zvonko Jeram, Mar
jan Vister, Lado Sušni k in drugi. 

Kmalu je sekcija osvojila prvo mesto na 
Gorenjskem (1939, 1940) ter naslov mla
dinskega prvaka Slovenije (1941). Na 
prvenstvu Dravske banovine v letu 1941 pa 
so jeseniški igralci prvič prišli v stik z bra
toma Harangozo, ki sta bila takrat v vrhu 
jugoslovanskega namiznega tenisa. Vojna 
vihra je iz vrst namiznega tenisa pobrala 
kar osem igralcev, žrtve pa so bili: Drago 
Knific, Tone Strumbl, Polde Pajer, Zvonko 
Jeram, Marko Grčar, Janez Finžgar , Janez 
Knez in Ivan Ropret. 

Takoj po vojni je med prvimi na Jeseni
cah pričel delovati v okviru T V D Partizan 
namiznoteniški klub. Ze leta 1945 je bil 
organiziran klubski turnir, na katerem je 
nastopilo 40 č lanov, zmagovalec pa je bil 
Lojze Strumbl. Formirana je bila tudi prva 
skupina članic , v kateri so bile: Sonja 
Mesar, Draga Kampič , Milica Strumbl, 
Alma Jeram, Danica Federenko in Cirila 
Pogačar-Strojnik. Prvo č lansko ekipo po 
vojni so sestavljali: Lojze Strumbl, Lojze 
Jeram, France Božič , Milica Strumbl in 
Sonja Mesar. Na prvenstvu Gorenjske v 
Kranju so osvojili moštveno prvo mesto ter 
posamezno eno prvo, tri druga in dve tretji 
mesti. V letu 1946 je bila pri Belcijanu v 
Planini pod Golico edinstvena prireditev, 
na kateri je nastopilo preko 30 igralcev iz 
vse Slovenije in celo Zagreba. 

V letu 1948 je bil organiziran na Jeseni
cah prvi Knificev memorial v spomin na 
padlega borca — mladinskega prvaka Slo
venije Draga Knifica. Na tekmi so nastopili 
vsi najboljši igralci iz Slovenije, iz Hrvat-

Slavnostna seja ob 40-letnici namiznega tenisa na Jesenicah 

P R I Z A D E V A N J A Z A IZBOLJŠANJE S T A N J A 
N A SMUČIŠČIH V ČRNEM V R H U 

Smučišča in žičnica v Črni vrh nista vzdrževana in oskrbovana kot bi bilo 
treba. Na račun tega je vsak dan več pritožb. Predvsem se nanašajo na pomanj
kljivo teptanje snega, '.a čas obratovanja sedežnice in podobno. Da bi se stanje 
izboljšalo, je bil dan predlog, da bi žičnico prevzela TOZD Žičnica Kranjska 
gora' 

Glede na to, da objekt v Planini pod Golico ni rentabilen, se v Kranjski gori 
strinjajo, da ga kljub temu prevzamejo pod pogojem, da dobijo tudi v lečnico 
v Gozd Martuljku, ki ima ekonomsko računico. Z njenim viškom bi namreč krili 
izgubo v Planini pod Golico. Viator — TOZD Jesenice, ki je sedanji lastnik obeh, 
sedežnico v Planini pod Golico takoj odstopi, o Gozdu pa se bodo še odločali . 
Verjetno, da bo odločitev pozitivna, kar bo zelo vplivalo na to, da se bo stanje 
v Planini pod Golico popravilo in normaliziralo. Delavci TOZD Žičnica Kranj
ska gora namreč želijo, da bi se zaradi prevelike gneče v tem kraju del smučar
jev preusmeril na Črni vrh in so zato zainteresirani ter se bodo tudi prizadevali, 
da bodo smučarji in obiskovalci Planine pod Golico zadovoljni. B. 

B R E Z 
I Z G U B L J E N E TOČKE 

E K I P A M U R K E 
V nedeljo, 17. decembra, je bil v hali v 

Podmežaklji velik' mednarodni turnir v 
kegljanju na ledu, katerega organizator je 
bila ekipa »Svetina«, ki nastopa v nasled
nji postavi: Tomaž Svetina, Edo Zupan, 
Bogo Šolar, Milan Lašnik in Srečko Aben. 
Tekmovanja se je udeležilo 17 ekip iz 
Kranjske gore, Bleda, Jesenic in osem ekip 
iz Avstrije. 

Ekipe so tekmovale v grupi A fn B. V 
grupi A je z odl ično igro in brez izgubljene 
igre osvojila prvo mesto ekipa Murka za 
katero so nastopali: Alojz Drinovec, Jože 
Klinar, Vladimir Sodja in Franci Kralj. 
Rezultati grupe A: 1. Murka — Jesenice 16 
točk, 2. Stadtwerke A 14 točk, 3. Stepan 
Sturm A 10 točk, itd. 

V B grupi sta se v zadnjem kolu sestali 
ekipi ODK — A in Vatrostalna, ki sta od
ločali o prvaku skupine. Krajši konec je 
potegnila ekipa Vatrostalna za katero so 
nastopali: Jože Hafner, Alojz Babnik, Ivan 
Zeleznikar in Rudi Šapek. 

Rezultati grupe B: 1. ODK — A 14 točk, 
2. Vatrostalna — Jesenice 11 točk, 3. Uni-
verzal — Jesenice 9 točk. 

Prve tri ekipe iz grupe A in B so se po
merile med seboj za uvrstitev od prvega do 
šestega mesta. Ekipa Murka ni dovolila no

benega presenečenja in v velikem slogu 
premagala prvouvrščeno ekipo iz B grupe 

Rezultati: 1. Murka-Jesenice. 2. ODK -
A, 3. Stadtwerke - A, 4. Vatrostalna-Je
senice, 5. Štefan Sturm-A, 6. Universal-
Jesenice itd. 

Sodnika turnirja Evgen Tolar in Franci 
Šolar sta svoje delo opravila brez napake. 

Duša 

ske pa celo državni prvak Žarko Dolinar. 
V letu 1950 je na Jesenicah nastopila 
državna reprezentanca Indije, v reprezen
tanci Slovenije pa sta že nastopala Jeseni
čana Strumbl in Korbar. V letu 1951 se je 
ekipa Jesenic uvrstila v prvp zvezno ligo, 
kjer je ostala dve leti, mladinci pa so na 
državnem prvenstvu osvojili četrto mesto. 
V letu 1959 je v prvi zvezni ligi nastopala 
verjetno najboljša jeseniška ekipa vseh ča
sov: Jeram, Strumbl, Stana in Valentar, 
kasneje pa je priš lo do menjave generacije 
in so Jesen ičan i nastopali z zelo mlado 
ekipo. Na svetovnem prvenstvu leta 1965 
v Ljubljani je pri organizaciji sodelovalo 
kar 17 J e s e n i č a n o v , na prvenstvu pa je 
tudi nastopila Boža Krajzelj. V'letih 1966 
do 1968 so precejšnje uspehe beležile žen
ske predstavnice kluba, saj je ekipa mla
dink v postavi Krajzelj-Pavlič-Sedej osvo
jila naslov prvaka Slovenije in tretje mesto 
v državi, v letu 1968 pa po zaslugi izredne 
Judite Pavlic naslov ženskega prvaka Slo
venije in pokal Slovenije. 

V obdobju 1971 do 1978 je ponovno prišlo 
do menjave generacij in do dela po selekci
jah, zadnje čase pa je težišče dela s šolsko 
mladino. 

Vse ekipe Jesenic so v obdobju 40 let 
odigrale 203 mednarodne tekme, od tega 
103 na Jesenicah in 100 v inozemstvu, na 
Jesenicah so gostovale reprezentance in 
ekipe iz Indije, Izraela, Švedske , Madžar
ske, Poljske, Francije, ZSSR, Češkoslova-
ške, Nemčije, Italije, Avstrije in Bolgarije. 

V letu 1970 je prišlo pod okriljem NT K 
Jesenice do ustanovitve sekcije Murova. 
č l a n i te sekcije pa so si zgradili s prosto
voljnim delom mini halo in igrali vodilno 
vlogo v gorenjski ligi. Najbolj znani člani 
te sekcije so Franc in Drago Ravnikar, Pe
ter Fi l ipovič , Franc Sranc, Vito Lavtižar in 
Anton Majcen. Najpomembnejš i uspehi 
NTK Jesenice pa so naslednji: 

— člani so bili štiri leta člani I. zvezne 
lige (1951, 1954 - 55, 1957 - 58 in 1959 - 60), 

— člani so tri leta zapored osvojili na
slov prvaka Slovenije (1948, 1949 in 1950), 

— članice so dvakrat osvojile prvo 
mesto v Sloveniji (1966 in 1969), 

— S r e č k o Korbar je leta 1949 osvojil na
slov državnega prvaka v mladinskih dvo
jicah, 

— Lojze Strumbl je leta 1950 osvojil na
slov državnega prvaka v č lanskih dvojicah 
II. razreda, 

— Lojze Jeram je leta 1953 osvojil na
slov državnega prvaka v tolažilni skupini. 

Naslov republiških prvakov pa so osvo
jili: 

— Drago Knific 1941 pri mladincih, 
— Strumbl-Jeram 1950 moške dvojice, 
— Valentar-Frelib 1950 mladinske dvo

jice, 
— Valentar-Hlebš 1953 mladinske dvo

jice, 
— Lojze Jeram 1954 člani posamezno, 
— Krajzelj-Pavlič 1962 pionirske dvo

jice. 
— Boža Krajzelj 1962 pionirke — posa

mezno, 
— Krajzelj-Peternel 1963 pionirke -

dvojice, 
— mladinska mešana ekipa leta 1954, 
— Judi ta PavliČ 1965 mladinke posa

mezno, 
— ekipa mladink 1965, 
— ekipa članic 1968, 
— J udi ta PavliČ 1969 članice posamez

no, 
— Pavlič-Krajzelj 1969 — članice dvo

jice. 
Največ nastopov za klub beležijo: Lojze 

Strumbl (1938—1960) 561, Lojze Jeram 
(1944- 1960) 351, V a š k o Stana (1952 do 
1974) 282, Rudi Buh (1959- 1978) 270, 
Zdravko Kavčič (1956-1966) 248, Srečko 
Korbar (1947- 1960) 237, Tomaž Vidmar 
(1959- 1978) 233, Boža Krajzelj (1960 do 
1970) 212, Cena Valentar (1949- 1960) 207. 
Judita Pavl ič (1960 - 1973) 196 itd. 

Najbolj pomembna priznanja, ki jih je 
prejel v tem času klub, pa so: 

1959 — javna pohvala NTZ Jugoslavije, 
1978 - zlata plaketa NTZ Slovenije, 
1975 — ŠD Jesenice plaketo za dolgo

letno delo. 
Štev i lna priznanja pa so prejeli v tem 

času tudi posamezni člani NTK Jesenice, 
med njimi Lojze Strumbl, Lojze Jeram, 
France Božič , Alma Jeram, Srečko Kor
bar, V a š k o Stana in Cena Valentar. Gre
gorčičeve plakete pa so prejeli do sedaj 
člani kluba Lojze Strumbl, France Božič, 
Lojze Jeram in pokojna Judita Pavlič-No-
vak. 

Pretekli teden je minil v znamenju tedna 
praznovanja 40-letnice namiznega tenisa 
na Jesenicah. Klub je pripravil vrsto tek
movanj. 2e preteklo soboto je bilo izvedeno 
ekipno tekmovanje sindikalnih kolektivov 
(o tem smo že poročali) . V ponedeljek so se 
med seboi pomerili učenci osnovnih šol je
sen iške občine, kjer je nastopilo preko 370 
učencev iz prav vseh šol, razen Kranjske 
gore. V torek je sledilo finale tekmovanja 
srednjih šol, v sredo pa so se Jeseničani 
pomerili z reprezentanco Koroške in izgu
bili s 7:0. Najbolj pester spored pa so pri
pravili za četrtek, ko so se najprej pomerili 
v dvorani ZlC med seboj pionirji Jesenic in 
Nove Gorice — Vrtojbe, zmagali pa so 
gostje tesno s 4:5. Za jeseniške pionirje so 
nastopali Veber, Babic, Podbregar, najbolj 
uspešen pa je bil Podbregar, ki je dobil vse 
dvoboje. Za njimi je nastopila članska 
reprezentanca Slovenije v ekshibicijski 
tekmi proti mladinski državni reprezen
tanci. Rezultat srečanja je bil 2:2, za mla
dince pa je bil najbolj uspešen Kovač iz 
Murske Sobote, ki je premagal bivšega 
mladinskega prvaka Evrope Savnika. Za 
reprezentanco Slovenije so nastopili Sav-
nik in Urh, za mladinsko državno repre
zentanco pa Kovač in Veren. V večernem 
sporedu pa je ženska namiznoteniška vrsta 
Olimpije odigrala tekmo v okviru evrop
skega pokala sejemskih mest z ekipo Spar-
te iz Prage (ČSSR), kjer pa so bile gostje 
bolj uspešne in zmagale prepričljivo 1:5 
Ekipa Olimpije je nastopala v postavi 
Osjteršek, Čadež in K rs ni k. Edino zmago 
za Olimpijo je dosegla Krsnikova proti 
Hermanovi. 

V petek pa je bil program zaključen 
s srečanjem veteranov Kranja in Jesenic. 
Zvečer pa je bila slavnostna seja in zaklju
ček tekmovanj. bef 

T E K M O V A N J E Z A S V E T O V N I P O K A L 
V K R A N J S K I G O R I 

Kranjska gora je danes in jutri prizorišče letošnjega tekmovanja za sve
tovni pokal. Na Vitrancu se bo ta dva dni zbrala vsa svetovna smučarska elita in 
se pomerila v veleslalomu in slalomu za 18. pokal Vitranca. Naj omenimo, da 
bodo v Kranjski gon tokrat nastopili Š v e d Stenmark, večkratni zmagovalec 
tekmovanja za svetovni pokal, vsi najboljši Italijani. Švicarji , Avstrijci, Ameri-
kanci Kanadčani , Cehi in vsa ostala svetovna elita. Pomembno vlogo pa bodo 
na tekmi imeh tudi naši tekmovalci, ki so v tej sezoni dosegli še nekaj zavidlji
vih uspehov. Največja aduta Jugoslovanov bosta vsekakor Bojan Križaj v sla-
Z1'.°, V . 7 B - K , "'t*' B ? r ! s S4™1 v veleslalomu. Poleg njiju bodo Jugoslavijo 

zastopali še Zibler, Kurah in Koželj . 
Organizatorji iz j e s e n i š k e občine so te dni imeli velike težave z vremenom in 

pripravo proge, vendar upamo, da njihov trud ni bil zaman in da bo prireditev 
potekala odl ično, saj je ravno Kranjska gora eden od najresnejših kandidatov 
za organizacijo svetovnega prvenstva v alpskih disciplinah v letu 1982. In ravno 
od nivoja organizacije tega tekmovanja bo precej odvisna uspešnos t kandida-


